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 بخش خصوصی
 زير چكش سياست

بهمن صالحی
دبی�ر کل انجمن ص�ادر کنندگان 

خدمات فنی و مهندسی

سرمقاله

  اگر کشور چین ظرف 
س��ه ده��ه خ��ود را به 
قدرت اول اقتصادی جهان معرفی می کند 
هرگز به دنبال سیاس��ت ب��ازی و اختراع 
چ��رخ از نو نرفت تمام تولیدات کش��ورها 
را بومی س��ازی کرد، بس��یاری از بودجه 
مملکت ما صرف باصطلاح اختراع دوباره 
چرخ می شود بطوریکه پول و زمان را هدر 

می دهیم، اگر دلار آمریکا ...
ادامه در صفحه 3

گزارش ویژه
 بانک مرکزی ارز کامیون های وارداتی را تخصیص داد

 شمارش معکوس 
 برای واردات کامیون دست دوم 

 از شوک سهام عدالت تا دخالت دولتمردان؛
 بورس چگونه فروریخت؟

 تجارت از مشکلات  تولیدکنندگان گزارش می دهد
 سایه تعطیلی 

 روی سر کسب وکارها 
گروه صنعت و تجارت: رکود و فضای نامناس��ب کس��ب و کار برای برخی واحدهای 
تولیدی طی سال های اخیر باعث تشدید مشکلات این واحدها شده است؛ تا آنجا که 
قادر به پرداخت اقس��اط بانکی خود نبوده و در نتیجه با معوق ش��دن بدهی خود روبرو 
شده اند. این مسئله باعث شده تا بانک ها ضمن محاسبه سود مرکب برای تولیدکنندگان 
بده��کار، کار را ت��ا تمل��ک واح��د تولیدی پیش برند که معمولًا پس از این اتفاق، به دلیل 
ع��دم اهلی��ت بان��ک در اداره کارخانه، تولید متوقف ش��ده و در نهایت زمین و تجهیزات 
کارخانه به فروش رسیده است. این اتفاق باعث بیکاری جمع زیادی از کارگران کارخانه 

شده و کاهش تولید و افزایش واردات را به همراه داشته است...                 صفحه 6
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وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت از تصویب ۵۲ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات برای سرمایه در گردش واحدهای تولیدی 
در قرارگاه جهش تولید خبر داد. به گزارش ش��اتا، علیرضا 
رزم حسینی در جمع با خبرنگاران، بیان کرد: این واحد بزرگ 
تولی��دی، ی��ک زنجیره کامل تولید را دنبال می کند که خط 
تولید چوب خود را در اس��تان خوزس��تان با صرفه اقتصادی 
بسیار بالا راه اندازی کرده است. وی همچنین اعلام کرد: 

این کارخانه می تواند یک ...

رئیس دولت گفت: امروز پایان زندگی، دولت و حیات سیاسی 
ترامپ خواهد بود. امروز انتظار ما از آنهایی که قدرت را در کاخ 
س��فید در دس��ت می گیرند، این است که به قانون و تعهدات 
بازگردند و تلاش کنند که در طول چهار سال آینده لکه های 
سیاه چهار سال قبل را پاک کنند البته برخی از این لکه ها در 
تاریخ برای همیش��ه ماند و پاک ش��دنی نیست. بنابراین یک 
بار سنگینی بر دوش خواهند داشت و باید به قانون، تعهدات، 

مقررات بین المللی و قطعنامه ها بازگردند...

حمایت از بخش خصوصی 
اولویت وزارت صمت است

بودجه نباید فدای شعارهای 
 انتخاباتی 1400 شود 

 صفحه2  صفحه6

پایانانتخاباتجنجالیباسوگندبایدن
ترامپ در آیین تحلیف رقیب پیروز خود حاضر نشد

آذریجهرمیبهدادسرایفرهنگورسانهاحضارشد

آزادی وزیر ارتباطات با قرار التزام
 مدیر روابط عمومی وزارت ارتباطات گفت: محمد جواد 
آذری جهرمی به دادسرای فرهنگ و رسانه احضار و در مورد 
اعلام جرم های دادستان علیه او، توسط بازپرس پرونده 
بازجویی شد که پس از استماع و اخذ پاسخ، بازپرس دستور 
آزادی وزیر ارتباطات با قرار التزام را صادر کرد.به گزارش 
ایرنا سید جمال هادیان افزود: پس از استماع و اخذ پاسخ، 
بازپرس دستور آزادی وزیر ارتباطات با قرار التزام را صادر 
کرده و وی هم اکنون در محل کار حاضر است.محمدجواد 
آذری جهرمی به دلیل اس��تنکاف از اجرای اوامر قضایی 
در مورد فیلتر کردن اینس��تاگرام علیرغم حکم صادره، 
استنکاف از اجرای دستورات مقام های دولتی که اشاره به 
ابلاغ رییس مرکز ملی فضای مجازی به وزارت ارتباطات 
برای کاهش پهنای باند بین الملل و محدودس��ازی پیام 

رس��ان های خارجی دارد، احضار شده است.همچنین به 
ادعای رسان ها، دلیل دیگر احضار وزیر ارتباطات،  عدم 
اجرای مصوبات ش��ورای عالی فضای مجازی از جمله 
مصوبه س��ال ۹۱ ش��ورا در مورد انس��داد فیلترشکن ها و 
VPN ها و همچنین مصوبه حمایت از پیام رس��ان های 
بومی، بوده است.علاوه بر این جرایم، رسیدگی به شکایت 
مردم اهواز و چند ش��هر دیگر از وزیر ارتباطات، ش��کایت 
جاویدنیا معاون سابق دادستان کل کشور از جهرمی و نیز 
شکایت سازمان صداوسیما از جهرمی در مورد اظهارنظر 
او در مورد بازپس گیری فرکانس های باند ۷۰۰و۸۰۰ از 
دیگر اتهامات وزیر ارتباطات طرح ش��ده است.در خبری 
که صبح امروز منتشر شد برخی اعلام کردند فیلترینگ 
اینستاگرام صرفا چیزی است که حامیان وزیر ارتباطات 

برای بازتاب گس��ترده این خبر از آن اس��تفاده کرده اند. 
وزیر ارتباطات در متن دفاع خود به این نکته مهم اشاره 
کرد و نوش��ت: »دس��تور دادیار شیراز توسط دادستان کل 
کشور موقوف الاجرا شده و در دستورات بعدی دادستان 
کل کش��ور به جای عبارت مسدودس��ازی از عبارت فیلتر 
مصادیق محتوای مجرمانه اینستاگرام استفاده شده که 
تفاوت زیادی با یکدیگر دارند.«وزیر ارتباطات افزود:  »لذا 
حکم قضایی مسدودسازی کل اینستاگرام سالبه به انتقاء 
موضوع اس��ت. جدای از این توضیحات بنا بر مواد ۷۴۹ 
و ۷۵۱ قانون مجازات اس��لامی، ش��رکت های اینترنتی 
موظف به اجرای دستورات قضایی بوده و اتهام استنکاف 
وارد نیست چرا که در هیچ قانونی وزیر ارتباطات مسئول 

اجرای دستور قضایی پالایش نیست.«

اما و اگرهای استعفای قاليباف
مهدی طغیانی 

سخنگوی کمیسیون 
اقتصادی مجلس

يادداشت

  ی��ک ب��اره ش��اهد 
ریی��س  اس��تعفای 
سازمان بورس بودیم استعفایی که با اما و 
اگرهای بسیاری رو به رو شد، اما اثرگذاری 
این تصمیم در بازار سرمایه غیر قابل انکار 
اس��ت. استعفا اگر به معنای رویکرد جدید 
در مدیریت بازار باشد می تواند اثر مثبت در 
بازار بگذارد اما نگاه اگر جابه جایی مدیران 
باش��د و در این مدت یک مدیر ضعیف تر 
را ب��ه کار بگیرن��د به طور قطع اثر مخربی 

در بازارمی گذارد...
ادامه در صفحه 3

آگهیمناقصهدومرحلهای
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان مرکزی در نظر دارد نسبت به شناسایی پیمانکار ذیصلاح جهت اجرای پروژه مسکونی شهری و طرح اقدام 
ملی مسکن در شهر خمین )48 واحد( ، دلیجان )320 واحد( و سایر شهرها اقدام نماید،  لذا از پیمانکاران ذیصلاح جهت شرکت در ارزیابی دعوت 

به عمل می آید:
-زمان دریافت فرمها و اطلاع از سایر جزئیات از تاریخ ۹۹/۱۰/۲۷ تا تاریخ ۹۹/۱۱/۰۵ می باشد.

- تحویل مدارک و مستندات  حداکثر تا تاریخ۹۹/۱۱/۱۲ می باشد.
- اعلام نتایج ارزیابی تا تاریخ  ۹۹/۱۱/۱3 می باشد.

- نوع اعتبار ریالی: نقدی 
- محل تحویل مدارک و اطلاع از س�ایر جزییات : واحد امور قراردادها واقع در اراک – میدان حافظ – جنب کلانتری۱3 بنیاد مس��کن انقلاب اس��لامی 

استان مرکزی- طبقه دوم- تلفن: ۰۸633663۰3۵-6 

روابط عمومی بنیاد مسکن استان مرکزی

ت دوم
نوب

اصلاحیهتجدیدمناقصه15-گ-99مخابراتمنطقهگلستان
باعنایت به برگزاری تجدیدمناقصه 15_گ_99 باموضوع اجاره  IPبه صورت یک سال متقاضیان 
ش�رکت درمناقصه می توانند جهت دریافت اصلاحیه قرارداد اس�ناد مناقصه به آگهی فراخوان 

درسایت مخابرات منطقه گلستان به آدرس Golestan.Tci.ir مراجعه فرمایند.
روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان

بدین وسیله مراتب تقدیر و تشکر خود را از پیگیری و سخت کوشی جنابعالی در تأمین سوخت گلخانه های منطقه ابراز داشته از خداوند 
متعال توفیق روزافزون شما را مسئلت داریم.

جناب آقای مجید تقی پور 
مسئول محترم حمل ونقل مواد سوختی شهرستان ساوجبلاغ

جمعی از گلخانه داران منطقه فتح آباد
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 تحریم باعث مرگ هزاران ایرانی  شد
 نماینده مس��لمان کنگره آمریکا با انتش��ار رشته توئیت هایی از 
تحریم های آمریکا به ش��دت انتقاد کرده و آن را عامل مرگ 
هزاران ایرانی دانست. به گزارش ایلنا، »ایلهان عمر« با اشاره 
به »مایک پمپئو« وزیر خارجه آمریکا نوش��ت: »این مرد یک 
هیولاس��ت. ما نباید میلیون ها نفری را که به دلیل بی رحمی 

وی رنج کشیدند، فراموش کنیم«.
عم��ر در توئی��ت دیگری نوش��ت افزود: »پمپئ��و برای اعمال 
تحریم ه��ای فلج کنن��ده علیه مردم ایران لابی کرد و در جریان 
پاندم��ی، آنه��ا را از دسترس��ی به داروهای م��ورد نیاز محروم 
ک��رده و ه��زاران نفر را کش��ت«.این قانون گذار کنگره آمریکا 
همچنین با انتقاد از سیاست های ترامپ درقبال برنامه هسته ای 
ای��ران نوش��ت: »ای��ران اینک در حال حاض��ر ۱۲ برابر میزان 
 مجاز، اورانیوم غنی ش��ده دارد و نظام این کش��ور از همیش��ه

 قوی تر است«.

رسیدگی دادگاه لاهه به شکایت ایران 
 دادگاه لاهه برای رسیدگی به شکایت ایران از آمریکا برگزار 
می شود.به گزارش ایلنا، توئیتر رسمی دادگاه بین المللی لاهه 
نوشت: جلسه دادگاه لاهه درخصوص شکایت مقدماتی ایران 
درب��اره تخط��ی از معاه��ده مودت و رواب��ط اقتصادی و حقوق 
کنس��ولی میان ایران و آمریکا برگزار می ش��ود. این دادگاه  در 

سوم فوریه ۲۰۲۱ انجام می شود.

انتخابات الکترونیکی در ۱۳۹ شهر
 رییس ستاد انتخابات از توافق کلی صورت گرفته برای برگزاری 
انتخابات الکترونیک در ۱3۹ ش��هر خبر داد.به گزارش ایس��نا، 
جمال عرف گفت: س��لامت، امنیت، مش��ارکت و رقابت، چهار 
رکن اصلی انتخابات را تشکیل می دهند که خروجی این ارکان 
باید افراد شاخص، سالم و اصلح باشند.وی افزود: همه نسبت 
به مش��ارکت دغدغه دارند؛ بنابراین لازم اس��ت برای تحقق 
مش��ارکت بالا برنامه ریزی کنیم.رییس س��تاد انتخابات گفت: 
۱3۷۹ شهر در کشور وجود دارد که باید در آن ها انتخابات برگزار 
ش��ود. از دوره قبل، ۱3۰ ش��هر طبق اجرای قانون تقس��یمات 
کش��وری به این ش��هرها اضافه شده و احتمال دارد در ماه های 
پیش رو شهرهای دیگری نیز بر همین اساس اضافه شود. ۴۰ 
هزار و 6۰۲ روس��تای واجد ش��رایط داریم که 3۷ هزار و ۸۷۴ 
مورد از آن ها دارای ش��ورا هس��تند. 3۱۷ تیره عش��ایر نیز شورا 
دارند، اما ۲ هزار و ۴۰۱ روستا فاقد شورا هستند که برای همه 

آن ها باید تدابیر خاص اندیشیده شود.

آمادگی برای بازگشت به برجام
 گزینه وزارت خارجه آمریکا در جلسه استماعیه در برابر اعضای 
کمیت��ه روابط خارجی س��نای گف��ت: چنانچه ایران به تعهدات 
برجام��ی خود پایبند باش��د، آمری��کا نیز به تعهدات خود در این 
تواف��ق عمل خواه��د کرد.به گزارش ایلنا، »آنتونی بلینکن« با 
تکرار برخی ادعاها در خصوص ماهیت برنامه هسته ای ایران، 
افزود که بایدن به عدم دستیابی ایران به سلاح هسته ای پایبند 
است و می دانیم که همه ما در کمیته روابط خارجی در خصوص 
ای��ن ه��دف، اتفاق نظر داریم.بلینکن ادامه داد که برجام به رغم 
برخ��ی کاس��تی ها، در تحق��ق هدف خود برای مس��دود کردن 
مسیر دستیابی ایران به مواد هسته ای لازم برای ساخت سلاح 
هس��ته ای موف��ق بود و علاوه ب��ر آن، در چارچوب این توافق، 
شدیدترین بازرسی ها در تاریخ کنترل تسلیحاتی اعمال شد.وی 
ب��ا تک��رار برخی ادعاها گفت که ایران هس��ته ای یا کش��وری 
که به طور بالقوه قابلیت دس��تیابی به س��لاح هسته ای را داشته 
باشد، در زمینه  در پیش گرفتن رویکردهای مخرب، اقدام های 

خطرناک تری در مقایسه با شرایط کنونی انجام می دهد.

در انتظار بازگشت پول های بلوکه شده 
 سخنگوی پیشین وزارت خارجه با اشاره به پول های بلوکه شده 
ایران در کره جنوبی و برخورد سیاستمداران این کشور با مسئله و 
همچنین عصبانیت بانک مرکزی ایران گفت: باید با کشورها بر 
اساس اشتراکات اقتصادی ارتباط برقرار کنیم.رامین  مهمانپرست 
در گفت وگو با ایلنا گفت: اینکه کره ای ها پیشنهاد ارسال آمبولانس 
یا کیت های آزمایشگاهی در حد ۲۰ یا ۵۰ میلیون دلار می دهند، با 
توجه به صحبت آقای همتی اصلا قابل قبول نیست. این تحلیلگر 
ارش��د مس��ائل بین الملل افزود: فکر نمی کنم این س��فر دستاورد 
آنچنانی برای آزادسازی پول های بلوکه شده ایران در کره داشته 
باش��د اما اینکه چرا کش��ور کره این اقدام را انجام می دهد و چرا 
اینقدر از سیاست های آمریکا تبعیت می کند را باید در وابستگی 
این کشورها به قدرت های بزرگ و آمریکایی ها جست وجو کرد. 
همچنان نیروهای آمریکایی در این کشورها حضور دارند و به نظر 
می آید کشورهایی مثل کره حفظ وضع موجودشان را در تبعیت از 

سیاست های آمریکا و از قدرت آنها دریافت می کنند.

اصلاح ناکارآمد قانون انتخابات 
 یک وکیل دادگس��تری گفت: در طرح اصلاح قانون انتخابات 
ریاست جمهوری، قانونگذار نه تنها ایرادات قانون قبلی را برطرف 
نکرده بلکه ایرادات و ابهامات بسیاری بر آن افزوده که ضرورت 
دارد ایرادات طرح کنونی حداقل به لحاظ حقوقی مورد بررس��ی 
دقی��ق و کارشناس��انه ق��رار گیرد.امیرحس��ین نجف پور ثانی در 
گفت وگو با ایلنا گفت: حقوقی مانند داوطلب شدن در انتخابات 
ریاست جمهوری یا مجلس شورای اسلامی جزء حقوق خاص 
ش��هروندی اس��ت که ش��رط تحقق آن برای هر شهروند اثبات 
شایس��تگی ش��هروند و احراز شرایط  خاصی در وی است. وکیل 
دادگستری افزود: حق داوطلب شدن برای منصب مهمی چون 
ریاس��ت جمهوری را نمی توان حق عام ش��هروندی دانست که 
هر کس��ی حق ثبت نام داش��ته باشد بنابراین طرح اصلاح قانون 
انتخابات اگرچه دارای ایرادات اساسی است اما حق شهروندی 
داوطلب شدن در انتخابات را از بسیاری اشخاص سلب نکرده بلکه 

این حق را مقید به تحقق شرایط و احراز آن کرده است. 

سياسي

رئیس دولت گفت: امروز پایان زندگی، دولت و حیات سیاس��ی 
ترام��پ خواه��د ب��ود. امروز انتظار ما از آنهایی که قدرت را در کاخ 
سفید در دست می گیرند، این است که به قانون و تعهدات بازگردند 
و تلاش کنند که در طول چهار س��ال آینده لکه های س��یاه چهار 
س��ال قبل را پاک کنند البته برخی از این لکه ها در تاریخ برای 
همیش��ه ماند و پاک ش��دنی نیس��ت. بنابراین یک بار سنگینی بر 
دوش خواهند داشت و باید به قانون، تعهدات، مقررات بین المللی 
و قطعنامه ها بازگردند. به گزارش ایلنا، حس��ن روحانی در جلس��ه 
هیات دولت با اشاره به اینکه امروز دفتر سیاه ترامپ برای همیشه 
بسته می شود، اظهار داشت: ممکن است برخی خوششان نیامد اما 
این دستور اسلام است که اگر مستبد و ظالمی سرنگون شد، خدا 
از حق خود استفاده کرده است. امروز حکومت ترامپ پایان پیدا 
می کند اما میراث منحوسی که از خود به جا گذاشت، دو قطبی 
کردن جامعه آمریکا بود. وی ادامه داد: در روز تحلیف رئیس جمهور 
جدید ایالات متحده، واش��نگتن دی س��ی به یک پادگان نظامی 
تبدیل ش��ده اس��ت. این همه نظامی مس��لح آمدند تا امنیت آن را 
برقرار کنند و این ثمرات کارهای ناشیانه و مستبدانه ترامپ است 

که باعث شد این دو قطبی در جامعه آمریکا به وجود بیاید.
وی ادامه داد: البته اگر آنها به قانون بازگشتند، پاسخ ما نیز مثبت 
خواهد بود؛ اگر آنها صداقت خود را در عمل نشان دهند، طبیعی 
است ما نیز به همه تعهدات خود عمل خواهیم کرد. برای دنیا و 
ملت ما روشن شد که سیاست فشار حداکثری و تروریسم اقتصادی 

نسبت به ایران صد در صد شکست خورده است.
رئیس دولت دوازدهم افزود: امروز پس از این همه فشار، مسیر 
صادرات غیر نفتی ما به سمت عادی شدن و شرایط صادرات نفتی 
ما از ماه های پیش به مراتب بهتر است و صادرات فرآورده های 
نفتی ما نیز در مسیر درست حرکت می کند و این به معنای شکست 
کامل این سیاست است. وی اظهار کرد: البته آن آدمی که قبلًا 
روی کار بود، سیاست بلد نبود و برج ساز بود و به فکر برج سازی 
خود بود و سیاس��ت را نیز در همان وادی می دید اما اینهایی که 
جدید آمده اند در سیاس��ت بوده اند و در مس��ائل سیاسی سررشته 
دارند. اگر آنها نسبت به تعهدات قطعنامه ۲۲3۱ امضایی کردند،  
از جانب ایران نیز یک امضا خواهند دید نه بیش��تر؛ اگر فرمانی 
صادر کردند، در برابر آن از ایران فرمان خواهند دید نه بیشتر؛ اگر 
اجرای مؤثر تعهدات خود را انجام دادند، از سوی ما نیز می توانند 
شاهد اجرای مؤثر همه تعهدات باشند. توپ امروز در زمین آمریکا 
و واشنگتن است و اگر به تعهدات عمل کنند، ما نیز به تعهدات 

خود عمل می کنیم.  رئیس جمهور ادامه داد: ترامپ مُرد و زندگی 
سیاسی او تمام شد اما برجام زنده ماند؛ برجام امروز زنده است و 
علیرغم آنچه که تندروهای آمریکا می خواستند از دیروز سرحال تر 
است. در مجموع این موضوع به ۵+۱ وابسته است و بدانند اگر به 
تعهدات خود عمل کردند ما نیز به تعهدات خود عمل می کنیم. 
روحانی گفت: من از رسانه ها و دوستان و کسانی که با دولت میانه 
خوبی ندارند، خواهش می کنم که حقیقت را بگویند؛ آنچه در این 
سه سال بر سر ما آمد، توطئه های ترامپ بود. آنچه انجام گرفت 
توطئه آنها بود و نسبت به اهدافشان صد در صد شکست خوردند. 
ام��روز م��ا آمادگی داریم که اگر طرف مقابل با صداقت به میدان 
بیاید این مسائل حل و فصل شود؛ بسیار سریع نیز می تواند حل 
شود چون هیچ پیچیدگی حقوقی ندارد. به تعهدات عمل کنند و 

ساعت بعد نیز ما به تمام تعهدات عمل خواهیم کرد.
وی بیان کرد: این در صورتی اس��ت که صداقت و اراده از جانب 
آنها وجود داشته باشد و اگر صداقت و اراده نیز نباشد مهم نیست 
و ما برنامه خود را انجام می دهیم. ملت ما بداند که ش��رایط س��ه 
س��ال پیش تکرار نخواهد ش��د. همه آمار و ارقام ما این واقعیت 

را می گوید ارز ما نیز به س��مت تعادل می رود. تا امروز ۷3 هزار 
میلیارد تومان برای طرح های عمرانی تخصیص دادیم و حدود 66 
هزار میلیارد تومان برای طرح های عمرانی پرداخت کردیم یعنی 
فعالیت طرح های عمرانی و پرداخت پول نس��بت به پارس��ال 6۹ 
درصد افزایش دارد. رئیس دولت با اشاره تنش ها و درگیری های 
سیاس��ی داخلی در س��ال های اخیر و تلاش برای بهره برداری 
سیاس��ی از مش��کلات اقتصادی ایجاد شده، خطاب به گروه های 
سیاسی داخلی، گفت: در این سال ها که آمریکا فشار حداکثری 
را انتخاب کرد توقع ما این بود که همه دوستان سیاسی ما یک 
همکاری حداکثری در پیش گیرند اما مس��یر دیگری را انتخاب 
کردند و این در تاریخ زندگی شان خواهد ماند که در روزهایی که ما 
در میدان جنگ حضور داشتیم و در برابر یک آدم مستبد و کثیف، 

تنها بودیم به جای یاری ما زبان دیگری را انتخاب کردند.
وی ادامه داد: حالا انتخابات ۱۴۰۰ هم یک انتخابات اس��ت که 
انجام می شود نباید این همه دولت را اذیت کنیم برای انتخابات 
آینده. در انتخابات هم آنچه بیشتر از همه اهمیت دارد این است 

که شاهد حضور حداکثری مردم در انتخابات باشیم.

رئیس قوه مجریه اظهار داش��ت: اگر اکثریت مردم پای صندوق 
آراء نیایند ما شکس��ت خورده ایم و همه باید برای تحقق محقق 
مش��ارکت م��ردم ت��لاش کنیم. من از همه سیاس��یون و احزاب 
خواهش می کنم که اولین هدف و اولویت ما این باشد که مردم 

به صورت حداکثری حضور پیدا کنند و رای بدهند.
رئی��س جمه��ور با تاکید بر اینک��ه در لایحه بودجه جای ادبیات 
غیراقتصادی، غیرکارشناسی و اتهامات نیست گفت: بودجه جای 
ادبیات سیاسی نیست، جای اعداد و ارقام، محاسبه و قانونگذاری 
است. بررسی بودجه محل شعار نیست، البته من بلدم آن شعارها را 
جواب بدهم اما مردم از ما این را نمی خواهند، می خواهند که کار 

کنیم و در مسیر کاهش مشکلات کشور گام برداریم.
وی ادام��ه داد: م��ا امس��ال فروش نف��ت را در بودجه ۲ میلیون و 
3۰۰ هزار بش��که دیدیم چراکه می خواس��تیم به دنیا پیام بدهیم 
»تحری��م و فش��ارحداکثری« شکس��ت خورد. ب��ه ما می گویند 
»می توان��ی این عدد را بفروش��ی؟«، آق��ا ما داریم پیام می دهیم 
به دنیا و می خواهیم بگوییم فشار حداکثری شکست خورد، شما 

هی تهدید می کنید!
روحانی خطاب به مجلس��ی ها بیان داش��ت: شما می گویید سهم 
نفت در بودجه کمتر باشد، شما کم کردید؟ می گویید ارزش پول 
ملی بیش��تر باش��د، ش��ما بیشتر کردید؟ این ها را مردم می بینند و 
مردم باید قضاوت کنند. ما گفتیم که ۲ میلیون و 3۰۰ هزار بشکه 
می فروشیم و درآمد حاصل از آن می شود ۱۹۹هزار میلیارد تومان، 
نمایندگان در مجلس این عدد را از ۲ میلیون و 3۰۰ هزار بشکه 
به ۱ میلیون و ۵۰۰ هزار بش��که کاهش دادند اما درآمد از ۱۹۹ 
هزار میلیارد ش��د ۲3۰ هزار میلیارد؛ عجب چش��م بندی عجیبی 
اتفاق افتاد. شما وابستگی بودجه به نفت را 3۱ هزار میلیارد تومان 
بیشتر کردید و این را هرکسی که چهار عمل اصلی ریاضی را بلد 

باشد، می تواند به راحتی متوجه شود.
وی ادام��ه داد: ن��رخ مبن��ای ارز برای تامین کالاهای اساس��ی را 
از ۱۱۵۰۰ توم��ان بردی��د روی ۱۷۵۰۰ توم��ان و بعد می گویید ما 
ارزش پول ملی را کم نکردیم و تقویت کردیم، پس این کاهش 
6۰۰۰ تومانی ارزش پول ملی چیست؟ این دم خروس است که 
در مقابل قسم حضرت عباس بیرون می زند. در قضیه کالاهای 
اساسی و دارو ما یک حرف مهم زدیم که این کالاهای اساسی 
با ارز ۴۲۰۰ تومانی باش��د، امروز می خواهید تغییر بدهید و ۴ ماه 
بعد اجرا ش��ود، این چهارماه تکلیف زندگی مردم، سواس��تفاده و 

رانت چه می شود؟ 

رئیسجمهورتأکیدکرد:

 بودجه نباید فدای شعارهای انتخاباتی 1400 شود 

اخبار كوتاه

  وزیر خارجه ایران تاکید کرد: دولت جدید آمریکا که بر سرکار می آید 
قرار نیست به کسی باج بدهد و صرفاً قرار است تعهداتش را اجرا کند؛ 
آنه��ا بدانن��د ما ب��رای اجرای تعهدات دیگران به آنها باج نخواهیم داد 
اما دنبال باج گیری از کس��ی هم نیس��تیم. تعهداتی دارند و خس��اراتی 
ب��ه م��ردم ای��ران وارد کردند و ما باید ببینیم که چقدر آمادگی دارد که 

تعهدات را انجام دهند.
به گزارش ایلنا، محمدجواد ظریف در حاشیه جلسه هیات دولت افزود:در 
خصوص برجام یک توافق مستحکم داریم، شورای امنیت ملل متحد 
که آمریکا هم از بانیان آن اس��ت به اتفاق آرا به آن رای داده اند. این 
توافقنامه و باهمه نکاتی که در آن است با توافق طرفین انجام شده 

است. موضع زمان بندی یکی از طولانی ترین موضوعات مذاکرات بوده 
است و امکان ندارد درباره آن دوباره مذاکره شود. آمریکایی ها باید این 
ایده که »آنچه برای من است، برای من است؛ و آن چیزی که برای تو 
هست هم برای من است« را فراموش کرده و کنار بگذارد. اگر این با 
دیگران اینکار را کرده اند با ایران این کار را نخواهد کرد. وزیر خارجه با 
بیان اینکه در مسائل منطقه ای و موشکی مشخصا در برجام نبوده و 

نخواهد بود، گفت: برای همین پذیرفتیم محدودیت های تسلیحاتی 
تا ۵ سال ادامه پیدا کند و محدودیت های موشکی تا هشت سال ادامه 
پیدا کند؛ لذا هزینه صحبت نکردن را پرداخت کرده ایم. وی تصریح 
کرد: نکته ای که باید دولت جدید آمریکا و اروپایی ها بدانند این است 
که مشکل منطقه از ایران نیست بلکه مشکل ما از آنها است. ما بارها 
گفته ایم که آمادگی داریم اما آنها حاضر نیستند درباره آن صحبت کنند. 

مشکل از آنهایی است که به منطقه سلاح می فروشند و تجارت آنها 
منطقه را به انبار باروت تبدیل کرده اس��ت. وی درباره ادعای نش��ریه 
فیگارو درباره دیدار نماینده ایران با نماینده دولت بایدن گفت: نیازی به 
مذاکره نیست، دولت آمریکا قانون را شکسته و تعهدات خود را زیر پا 
گذاشته و هیچ کس نمی تواند برای اجرای تعهدات خود، مذاکره کند. 
اجرای تعهد نیاز به مذاکره ندارد.  وی با تاکید بر اینکه اگر آنها تعهدات 
خودشان را اجرا کردند و تحریم ها را برداشتند ما به تعهدات خودمان 
بازمی گردیم گفت: اروپایی ها به طور کامل اطلاع دارند که در سه سال 
گذشته کشوری که با توجه به اصل تعهد به تعهدات بین المللی و دیدگاه 

تعهدشناسی برجام را حفظ کرده، ایران بوده است. 

توهینونشراکاذیبنمایندگانمجلسقابلتعقیبومجازاتاستبازگشتآمریکابهبرجامجهانرابهتروامنترمیکند
 مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا گفت: رئیس جمهور منتخب آمریکا با پیوستن دوباره 
به برجام به جای مذاکره بر سر یک توافق هسته ای جدید می تواند در زمان صرفه جویی 
کند.به گزارش ایسنا، جوزپ بورل گفت: تنها با بازگشت آمریکا به توافق اقلیمی پاریس 
و پیوستن مجدد به توافق هسته ای با ایران، جهان جایی بهتر و امن تر خواهد بود.وی 
در باره اولین  گام دولت بایدن اظهار داشت: تهدید به اعمال تحریم علیه هر کسی که 
با ایران به گونه ای روابط اقتصادی دارد را متوقف کند.مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا خاطر نشان کرد که این اتحادیه از آمریکا حمایت می کند.به گزارش ایسنا، دونالد 

ترامپ رئیس جمهور آمریکا در اردیبهشت ۱3۹۷ فرمان اجرایی خروج یک جانبه واشنگتن از برجام را امضاء کرد، اما جو 
بایدن رئیس جمهور منتخب آمریکا بارها گفته است که مایل به بازگشت به این توافق است.پس از خروج آمریکا از برجام 
این کشور تحریم های تعلیق یا لغو شده علیه ایران را بازگرداند و دولت ترامپ نیز این تحریم ها را تشدید کرد.ایران نیز پس 
از نقض توافق هسته ای از سوی آمریکا و عدم پایبندی اروپایی ها به تعهداتشان، مطابق با متن برجام شروع به کاهش 

اجرای تعهدات هسته ای کرد.

یک وکیل دادگستری گفت: بیان مطالب بدون مستند که جنبه اهانت و توهین و نشر 
اکاذی��ب پی��دا کن��د و خارج از عرف و ضوابط معمول در انجام این گونه وظایف نظارتی 
باشد،  مسلماً قابل مجازات خواهد بود یعنی ما با نوعی مصونیت نسبی برای نمایندگان 
مواجه هستیم و مصونیت پارلمانی، مصونیت مطلق نیست. علی نجفی توانا در گفت وگو 
با ایلنا افزود: اگر نماینده ای در بحث عملکرد یک وزیر یا مسئولی به خیانت در امانت 
متهم شود،  حق آن وزیر است که مبادرت به اعلام جرم کند و این مانع از تعقیب نماینده 
نخواهد بود البته تعقیب نماینده باید با اطلاع مجلس باشد و یکسری تشریفاتی وجود 

دارد که باید در هیات مربوطه موضوع بررسی شود.نجفی توانا گفت: در برخی از کشورها تعقیب نماینده، مستلزم سلب 
مصونیت پارلمانی است اما در کشور ما این مصونیت بسیار شکننده است و همین شکنندگی باعث شده که بعضاً نمایندگان 
برای عافیت طلبی سعی کنند به جای برخورد با برخی از اقدامات خلاف قانون به گونه ای ضعیف و با انعطاف با موضوع 
برخورد کنند. نمایندگان حتی به رئیس جمهور کشور نیز در صحن مجلس مطالبی منتسب می کنند که هم در عرف و هم 

در ادبیات ما اهانت تلقی می شود.

وزير خارجه به ادعای مذاكره ايران با آمريكا پاسخ داد

به آمریکا باج نمی دهیم 

مراسم تحلیف جو بایدن، چهل و ششمین رئیس جمهور آمریکا با شرایطی بسیار متفاوت 
و منحصر به فرد در تاریخ آمریکا برگزار ش��د، برخلاف عرف همیش��گی رئیس جمهور 
قبلی برای انتقال قدرت حضور نداشت، نگرانی های امنیتی به شدت بالا بود و ظاهرا 
این نیروهای امنیتی بودند که حضار مراسم تحلیف را تشکیل می دادند، پاندمی کرونا 
و نگرانی ه��ا از ش��یوع، حض��ور مردمی را محدود ک��رده و ترس از تکرار حادثه کنگره و 

درگیری های مسلحانه حامیان ترامپ تدابیر امنیتی را تشدید کرد. 
هزاران پرچم کشور آمریکا به نشانه حدود ۲۰۰ هزار آمریکایی که نمی توانند به علت 
پاندمی کرونا چهارشنبه در مراسم تحلیف جو بایدن و معاونش کامالا هریس شرکت 

کنند، در نشنال مال )پارک مرکزی آمریکا( روی زمین کاشته شده بود.
این نمایش که "میدان پرچم ها" نامیده می شود، از ۱۹۱ هزار و ۵۰۰ پرچم آمریکا و ۵6 
ستون نور تشکیل شده است. این پرچم ها نمایانگر آمریکایی هایی هستند که نمی توانند 
برای شرکت در مراسم تحلیف به صورت حضوری در واشنگتن دی.سی حاضر شوند. 
پاندمی کرونا تاکنون حدود ۲۴ میلیون آمریکایی را مبتلا کرده و جان حدود ۴۰۰ هزار 
تن را گرفته است. براساس اعلام کمیته تحلیف ریاست جمهوری، این ستون های نور 
هم نماینده ۵۰ ایالت و اراضی آمریکاس��ت و س��اعت 6:3۰ عصر روز دوش��نبه به وقت 
آمریکا در نشنال مال روشن شدند. این چراغانی و روشنایی به مدت ۴6 ثانیه تابانده شدند 
که نشانه روی کار آمدن بایدن به عنوان چهل و ششمین رئیس جمهوری آمریکاست. 
در آستانه ورود جو بایدن به کاخ سفید و شروع به کار به عنوان چهل و ششمین رئیس 
جمهوری آمریکا، تدابیری امنیتی سختگیرانه ای در واشنگتن اعمال شد.  بیش از ۲۵ 
هزار نیروی گارد ملی از ترس خشونت های بیشتر در واشنگتن مستقر شده اند، با استقرار 
بیشتر از سه برابر نیرویی که هم اکنون به طور کل در عراق، افغانستان، سومالی و سوریه 

مستقر است واشنگتن شبیه یک منطقه جنگی است.
تمامی خیابان ها بسته شده، بلوک های سیمانی و کانتینرهای بزرگ ورودی های منطقه 
مرکزی شهر را بسته  بودند. نیروهای امنیتی می گویند اطلاعاتی دارند که نشان می داد 

نهادهای داخلی قرار است هدف تروریست های راست گرا قرار بگیرند.
بایدن در مراسم تحلیف درباره امید به اتحاد مجدد کشورش در تحلیفش سخن گفت، 
درباره هدفی مشترک و اینکه او رئیس جمهور همه آمریکایی هاست و نه فقط کسانی 
که به او رای داده اند. ظهر چهارش��نبه به وقت واش��نگتن دی.س��ی، جو بایدن به عنوان 

چهل و ششمین رئیس جمهوری آمریکا سوگند یاد کرد و برنامه های ویژه ای برای این 
"روز بزرگ" با تدابیر امنیتی ویژه هماهنگ شده است.

مراس��م  تحلیف با نیایش لئو جی. اودونوان، کش��یش یس��وعی که دوس��ت صمیمی 
خانواده بایدن است، آغاز شد و جو بایدن به عنوان رئیس جمهور مقابل جان رابرتس، 
قاضی القضات آمریکا سوگند یاد کرد. کامالا هریس هم به عنوان معاون رئیس جمهوری 
آمریکا مقابل سونیا سوتومایور، اولین عضو لاتین تبار دیوان عالی آمریکا سوگند خورد. 
بایدن در روز اول کارش در یک مراسم مجازی که پس از مراسم تحلیفش برگزار شد، 
مقابل ۱۱ عضو "منصوبین ریاست جمهوری" سوگند یاد کرد. هریس هم مقابل سه 
س��ناتور دموکرات س��وگند یاد کرد. در همین حال س��ازمان دهندگان مراسم تحلیف، به 
علت پاندمی کرونا تعداد شرکت کنندگان را از ۲۰۰ هزار تن به ۱۰۰۰ تن کاهش دادند. 
اعضای کنگره و س��ه رئیس جمهوری در قید حیات آمریکا ش��امل باراک اوباما، جورج 
بوش پسر و بیل کلینتون در مراسم حاضر بودند. یک دستیار ارشد جو بایدن گفته است، 
رئیس جمهوری جدید آمریکا قصد دارد در خاتمه روز شلوغ مراسم تحلیفش از اختیارات 
خود در ریاست جمهوری برای اعمال تغییرات در سیاستهای مربوط به مسکن، وامهای 
دانشجویی، تغییرات آب و هوایی و مهاجرت استفاده کند. ران کلین، رئیس دفتر بایدن 
گفت که در روز تحلیف ریاس��ت جمهوری او از "تقریبا ۱۲ " اقدام اجرایی س��ابقا وعده 
داده ش��ده، رونمایی خواهد کرد. از جمله اقداماتی که قرار اس��ت اتخاذ ش��وند می توان 
به ملحق ش��دن مجدد به توافق آب و هوایی پاریس، لغو ممنوعیت مس��افرتی در قبال 

چند کشور مسلمان، تمدید توقف در قبال پرداخت وامهای دانشجویی فدرال، متوقف 
کردن اخراج ها و توقیف ها در قبال مستاجران و الزامی کردن ماسک در سفرهای بین 
ایالتی و املاک فدرال، بازگش��ت آمریکا به س��ازمان بهداش��ت جهانی و توقف س��اخت 

دیوار مرزی با مکزیک نام برد.

ترامپ پس از ترک کاخ سفید: باز خواهیم گشت � 
روز گذش��ته و پیش از تحلیف بایدن دونالد ترامپ، چهل و پنجمین رئیس جمهوری 
آمریکا، با پایان دوره ریاستش، کاخ سفید را ترک کرد.  قبل از ترک کاخ سفید از سوی 
ترامپ، هلیکوپتر ویژه رئیس جمهوری آمریکا در محوطه کاخ سفید فرود آمد و ترامپ 
به همراه همس��رش س��وار بر آن ش��د تا راهی فرودگاه ش��ود و به فلوریدا برود. وی در 
مراسم تحلیف بایدن شرکت نمی کند. فرودگاهی که هواپیمای ویژه ریاست جمهوری 
)ایرفورس وان( از آن به فلوریدا رفته، در پایگاه هوایی س��نت اندروز قرار دارد و ترامپ 
در آنجا س��خنرانی کرد. هم زمان با ترک کاخ س��فید از س��وی ترامپ، جو بایدن، رئیس 
جمهوری منتخب آمریکا راهی کلیسای سنت متیو شد تا در مراسم نیایشی شرکت کند. 
در فرودگاه سنت اندروز با شلیک توپ از ترامپ استقبال شد. ترامپ در سخنانی ضمن 
تشکر از مردم و همه دوستان، خانواده و همکارانش طی چهار سال گذشته اعلام کرد 

که دستاوردهای زیادی داشته است.
وی گفت: کاری که ما کردیم ش��گفت انگیز بود. ما ارتش آمریکا را بزرگ کردیم. ما 
یک دولت معمولی نبودیم. ما یک ش��اخه جدید در ارتش به وجود آوردیم. ما از کهنه 
س��ربازان حمایت کردیم. معافیت های مالیاتی زیادی ایجاد کردیم. سیس��تم مالیاتی را 
اصلاح کردیم. شغل های زیادی ایجاد کردیم. اگر کرونا نبود آمار ما در ایجاد شغل غیر 
قابل باور بود. شما آمارهای خارق العاده ما را کم کم خواهید دید. ما را به یاد داشته باشید 
وقت��ی ای��ن موفقیت ه��ا را خواهید دی��د. ترامپ با نامیدن ویروس کرونا به نام "ویروس 
چینی" افزود: در برابر بحران کرونا ما توانس��تیم کاری بکنیم که معجزه بود؛ س��اخت 
واکس��ن کرونا در ۹ ماه. ما دو واکس��ن س��اختیم و یکی دیگر هم در راه اس��ت. ما خیلی 
زحمت کشیدیم و نتایج آن را به مرور خواهید دید. از تمام موانع رد شدیم. ۷۵ میلیون 
رای به دس��ت آوردیم که رکوردی در میان همه رییس��ان جمهور آمریکاس��ت. افتخار 

می کنم به انتخاب 3۰۰ قاضی که رکوردی برای خودش است.

ترامپ در آیین تحلیف رقیب پیروز خود حاضر نشد

پایان انتخابات جنجالی با سوگند بایدن
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افزایش مرگ ومیر حوادث کار
 در هش��ت ماهه س��ال جاری یک هزار و ۲۵۸ نفر در حوداث 
ناش��ی از کار جان خود را از دس��ت دادند، این رقم در مقایس��ه با 
مدت مش��ابه س��ال قبل که آمار تلفات یکهزار و ۲۱۱ نفر بود، 
3.۹ درصد بیش��تر ش��ده اس��ت. از کل تلفات حوادث کار در این 
م��دت یکه��زار و ۲3۵ نف��ر مرد و ۲3 نفر زن بودند، این در حالی 
است که تعداد مردان فوت شده در حوادث کار هشت ماهه سال 
قبل یکهزار و ۲۰۵ و تعداد زنان شش نفر بوده است.بر اساس 
این گزارش در این مدت استان های تهران با ۲۷۷، آذربایجان 
ش��رقی با ۹۰ و خراس��ان رضوی با ۸۵ فوتی بیش��ترین و استان 
های بوش��هر با دو، کهگیلویه و بویراحمد با پنج و چهارمحال 
و بختی��اری ب��ا هفت فوتی کمترین آم��ار تلفات حوادث کار را 
داشته اند.سقوط از بلندی همواره بیشترین سهم را در آمار تلفات 
ح��وادث کار ب��ه خ��ود اختصاص می ده��د و نزدیک به نیمی از 
تلفات را ش��امل می ش��ود. در هش��ت ماهه امسال نیز ۵3۸ نفر 
از قربانی��ان ح��وادث کار ب��ه دلیل س��قوط از بلندی جان خود را 
از دس��ت داده اند که ۴۲.۸ درصد کل تلفات را دربر می گیرد.
پس از س��قوط از بلندی، اصابت جس��م س��خت با 3۰۴ فوتی، 
۲۴.۲ درص��د از کل تلف��ات ح��وادث کار به خود اختصاص داده 
و در رتب��ه دوم دلای��ل م��رگ در حوادث کار قرار گرفته اس��ت؛ 
دلایلی همچون برق گرفتگی، سوختگی و کمبود اکسیژن در 

رتبه های بعدی مرگ در حوادث کار قرار دارند.

بخش خصوصی  زير چكش سياست
ادامه از  صفحه یک...امروز پایه اساس تجارت جهانی شده برای 
این است که آمریکا پس از جنگ جهانی دوم با تشکیل کارتل ها 
و شرکت های فنی و مهندسی توانستند اقتصاد جهان را تسخیر 
کنند و حتی حکومت ها و دولتهایش��ان تحت تأثیر و اثرگذری 
همین ش��رکت ها و کمپانی ها و در یک کلام بخش خصوصی 
قرار دارند و این بخش خصوصی است که در سرنوشت کشور 
نقش آفرینی می کنند ولی در کشور ما همیشه بخش خصوصی 
زیر چکش رفتارهای غلط سیاس��ت بازان بوده در هیچ کجای 
دنیا و کش��ورهای توس��عه یافته پروژه های اقتصادی متأثر از 
فهرس��ت بهاء دولتی نیس��ت، یک رقابت خوب با فهرست بهاء 

درست نمی شود.
متأس��فانه پ��س از انقلاب دولت ها ب��ه روی کار آمده هم ناظر 
بوده ان��د ه��م مج��ری، اگر به یارانه ۴۵ هزار تومانی توجه کنیم 
ک��ه ق��رار بود به س��فره مردم بیای��د می بینیم که غیر از افزایش 
حامل های انرژی هیچ آورده ای را نصیب مردم نکرد بلکه کشور 

را هم به آشفتگی کشانده است.
ده ها مرکز تولیدی ما متأسفانه تعطیل شده اند یا به دلیل نبود 
مواد اولیه یا نرخ بالای ارز نمی توانند تولیدات خود را در عرصه 
رقابت عرضه کنند مگر نه اینکه ایران در س��ال ۱3۰3 اعلام 
ساخت و تولید واکسن در انسیتو پاستور می کند پس از گذشت 
۹6 سال که ما ادعای تولید واکسن می کنیم، هنوز سیاست بازها 
باور ندارند این دروغ نیس��ت س��اخت واکسن و بدور نیست باید 
ایران از چنگال جناح ها و سیاس��ت بازان رهایی پیدا کند ما در 
پنج سال آینده باید قدرت اقتصادی غرب آسیا باشیم، سالیان 
س��ال اس��ت مقام معظم رهبری تأکید بر عدم خام فروشی دارد 
چقدر موفق بوده ایم چند درصد از نفت خام ما در ایران پالایش 
می ش��ود، هنوز دولت با خوش��حالی مدعی اس��ت که در بودجه 
۱۴۰۰ دو میلیون بشکه نفت خام خواهد فروخت. این در حالی 
است که ما با ده ها شرکت سازنده پالایشگاهی و پتروشیمی که 
در زیرمجموعه انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی 
و هم اکنون پروژه های وسیعی را در نقاط مختلف دنیا در دست 

اجرا داریم، قدرت سازندگی وجود دارد.
اگ��ر بخواهیم اقتصاد کش��ور روان گ��ردد راهی بجز واگذاری 
دولت به بخش خصوصی نداریم از آنجایی که نظر رهبر معظم 
انقلاب بر جهش تولید و کارآفرینی است امّا دو جبه مجلس و 
دولت یکی با قوانین ناکارآمد و شعارزدگی و دیگری با دیدگاه 

انحصاری خود مانع تحقق این سیاست شده اند.
ب��ه ط��ور مثال وزارت نفت بای��د فراموش کند فروش نفت را و 
صرف��اً بای��د تولید کن��د و راه را برای صادرات بخش خصوصی 
هموار سازد. ما آیه "واعدوا لهم مااستطعتم من قوه" را فقط برای 
دفاع مقدس بکار گرفتیم، چنانکه هم اکنون حجم پیمانکاران 
غیرایرانی در پروژه های راه اصلًا قابل مقایس��ه با ش��رکت های 
داخلی نیس��ت درحالی که توان طراحی و عملیاتی و س��وابق 
اجرای��ی ش��رکت های داخل��ی خیلی بیش از آنها اس��ت. امّا از 
آنجاییکه سیاس��ت بازان همه تصورش��ان بر لابی های برون 

مرزی است ما را به اتکّا خود نمی رسانند.

اما و اگرهای استعفای قاليباف
ادامه از  صفحه یک...اگر این پیام هم از س��وی رییس س��ازمان 
داده ش��ود که ظرفیت جدیدی برای اداره بازار س��رمایه نداشت 
و به همین دلیل کنار رفت و هم از سوی وزیر اقتصاد این پیام 
ارسال شود که قرار بر این است که روح جدیدی بر مدیریت بازار 

دمیده شود، می تواند به شرایط حال حاضر کمک کند.
معمولا استعفا و این نوع تغییرات اثرات مثبتی حداقل در کوتاه 
مدت برجای می گذارد اما بهبود ش��رایط در بلند مدت بس��تگی 

به نحوه مدیریت و برنامه های فرد جدید دارد. 
البته توقع س��هام داران این بود که در مدیریت س��ازمان بورس 
تغییر و تحولی انجام ش��ود و اس��تعفای آقای قالیباف هم پاسخ 

به مطالبه سهام داران بود.
بحثی که اکنون مطرح می شود این است که ریزش شاخص، 
واکن��ش ب��ازار ب��ه کاهش نرخ دلار اس��ت. اما انتش��ار اخبار از 
اف��رادی ک��ه جایگاه های خاص دارند مانند رییس جمهوری یا 
وزرا و نمایندگان مجلس می تواند بر بازار موثر باش��د اما تمام 
دلای��ل ری��زش ب��ازار را نمی توان به یک اظهار نظر منتس��ب 
ک��رد ام��ا قطعا اظهارات رییس جمهور درباره افت نرخ دلار در 

بورس اثر گذاشت.

اقتصاد كلان

گروه اقتصادی – كورش شرفشاهی: چهار سال پيش كه دونالد 
ترامپ وارد كاخ سفيد شد و به عنوان رئيس جمهور آمريكا زمام 
امور را به دست گرفت، تصميمات و رفتاری از خود نشان داد كه 
دنيا را در تمامی عرصه های اقتصادی و سياسی به چالش كشيد. 
آمريكا از بسياری از معاهده های بين المللی خارج شد و تمامی 
اقداماتی كه ترامپ، دولتمردان و مشاوران انجام دادند، در جهت 
بـی آبرو كـردن ايالات متحده آمريكا بود. رفتارهای ترامپ به 
اندازه ای احمقانه، كودكانه و نادرست بود كه نه تنها دموكرات 
ها عليه وی موضع گيری های تندی داشـتند، بلكه بسـياری از 
جمهوری خواهان نيز در اعتراض به اين رفتارها از ترامپ فاصله 
گرفتند و صدای اعتراض جهانی بلند شد. به هر حال دوره چهار 
سـاله رياسـت جمهوری رييس جمهوری به پايان رسيد كه هر 
نوع توهينی را شـنيد و بدتر اينكه رسـانه های داخلی آمريكا 
از ترامـپ بـه عنـوان فردی روانی ياد كردند. بدترين مورد را در 
لجبازی ترامپ با آرای انتخابات شاهد بوديم كه كشورش را به 
تقلب و فساد دموكراسی متهم كرد. اين رفتار كودكانه ترامپ 
با كشته شدن ۵ نفر در ورود وحشيانه به كنگره و تخريب اموال 
دولتی آمريكا به اوج خود رسيد. ترامپ با تحريك حاميانش به 
آشوب، دموكراسی را در كشور مدعی دموكراسی به لجن كشيد. 
بدترين نكته اين بود كه ترامپ را به عنوان مهره نتانياهو در گرم 
كردن بازار ايران ستيزی معرفی می كردند و تمامی كسانی كه 
در مدت 4 سال رياست جمهوری كنار ترامپ بودند، نشان دادند 

كه تا چه اندازه بر رفتار ترامپ تاثير گذار بودند.

پایان ترامپ و آغاز بایدن � 
در هر صورت جو بایدن که یکی از تاثیر گذاران در تصویب برجام بود، 
به عنوان رئیس جمهور آمریکا قسم یاد کرد و انتظار جهان این است 
که بایدن وارد مدار عقلانیت بیشتری شود. اما نکته مهم اینجاست 
که ایران از فرصت به وجود آمده، نهایت استفاده را داشته باشد. البته 
قرار نیست زلف اقتصاد و اداره کشور را به آمدن بایدن گرفته بزنیم. 
فراموش نکنیم که مقام معظم رهبری بر تولید داخلی تاکید کرده اند 
و اگر قرار است با بایدن به توافقی برسیم، باید از فرصت به وجود آمده 
برای تقویت توان داخلی استفاده کنیم. اگر قرار است نفتی فروخته 
شود، باید برای توسعه زیرساخت ها از درآمد آن استفاده کنیم. اگر 
در نتیجه چهار سال سختی های ناشی از تحریم، توانستیم کشور 
را اداره کنیم، باید همچنان به آن رویه ادامه دهیم و درآمدهایی که 
در نتیجه اجرای برجام به دست می آید، برای تقویت زیرساخت ها 
صرف کنیم. قرار نیست هرآنچه درنتیجه برجام به دست می آید، 
صرف واردات شود و چوب لای چرخ تولید و اشتغال کشور بگذاریم. 
فراموش نکنیم که ظرفیت های بسیاری در کشور مغفول مانده که 

نیازمند توجه است. با رفع تحریم گشایشی در عرصه های مختلف 
اقتصادی صورت می گیرد که باید از درآمدهای ناشی از آن در جهت 
منافع ملی استفاده کنیم تا از بحران چهارساله دوره ترامپ عبور کنیم 

و بار دیگر به روزهای خوب اقتصادی برسیم.

تمرکز بر رفع تحریم ها  � 
برجام دستاورد توافق ایران با پنج کشور بود. در جلساتی فشرده 
و بر اساس سیاست برد برد و نرمش قهرمانانه، ایران در نشست 
۱+۵ برج��ام را امض��ا کرد. در ابتدا برجام دس��تاوردهای خوبی 
داشت و رونق اقتصادی را رقم زد، اما با خروج ترامپ از برجام، 
دس��تاوردهای این نشس��ت تخصصی و کارشناس��ی نیمه کاره 
مان��د و نتوانس��تیم میوه برج��ام را بچینیم. اما امروز که با آمدن 
بایدن فضای مذاکره و عقلانیت گرم شده و کم اثر بودن تحریم 
و شکس��ت سیاس��ت فشار حداکثری اثبات ش��ده، ایران برای 
آمریکا شرط گذاشته که باید تحریم ها را بردارد و سپس دوباره 
آمریکا به برجام ملحق شود. بحث بر سر این است که تحریم 
ها زیان های غیرقابل جبرانی بر اقتصاد کش��ورمان وارد کرده 
و امروزه آمریکا باید پاس��خگوی زیان های ناش��ی از تصمیمات 
احساس��ی ترامپ باش��د. البته قرار نیس��ت چالش درست کنیم، 
بلکه همانطور که مقام معظم رهبری تاکید کردند، باید تحریم 
ها برداشته شود و در ادامه به فکر مذاکره در خصوص مباحث 

دیگر باشیم. باید بحث بر سر این باشد که اقتصاد به چهار سال 
قبل بازگردد و همه آن چیزهایی که ۴ سال قبل می توانستیم 
داش��ته باش��یم و در نتیجه تحریم های آمریکا از دس��ت دادیم، 

محاسبه و جبران شود.

توجه به اقتصاد درونزا � 
یکی از اشکالات جدی، خودشیفتگی و ذوق زدگی کاذب است. 
گاه��ی اف��راد آنچنان اظهارنظرهایی می کنند که کش��ور را در 
بحران افراط و تفریط قرار می دهند. گاهی برجام را از بیخ و بن 
منکر می شوند و عده ای دیگر زلف و اقتصاد کشور را به برجام 
گره میزنند که البته هیچ کدام درست نیست. در گذشته شاهد 
بودیم که گاهی آنقدر اقتصاد کش��ور را وابس��ته به اقتصاد غرب 
می دانس��تند که با آمدن ترامپ و خروج آمریکا از برجام، گمان 
می کردند که همه چیز از دست رفته و امروز با آمدن بایدن همه 
چیز بهبود می یابد. این افراد دچار ذوق زدگی برجامی ش��ده و 
می شوند. در مقابل این افراد، عده ای تیشه به ریشه برجام می 
زنند و با دش��من تراش��ی ها، فرصت های به دس��ت آمده را نابود 
می کنن��د. بای��د بدانیم که اگر چه بای��دن رئیس جمهور آمریکا 
ش��ده و تفکراتی معتدل تر از ترامپ دارد، اما منافع آمریکا را با 
مناف��ع هیچ کش��ور دیگری ع��وض نمی کند. بنابر این بهترین 
رویکرد، سیاس��ت برد- برد اس��ت. باید بپذیریم که اگر اتفاقی 

می افتد، ناشی از ایستادگی چهارساله مردم در برابر تحریم ها و 
تهدیدهاست. بنابر این باید به توان داخلی توجه داشته باشیم و 
از فرصت بدست آمده استفاده کنیم. باید صنایع داخلی تقویت 
شود و مراقب باشیم که به دوران وابستگی و قاچاق ۲۵ میلیارد 

دلاری باز نگردیم.

وحدت ملی زمینه ساز افزایش قدرت چانه زنی � 
متاس��فانه تا امروز بیش��ترین لطمه را از تفرقه و اختلاف دیده ایم. 
صداهای مخالفی در هر سه قوه به گوش می رسد و از افرادی که 
در قالب کارشناس یا صاحب نظر اقتصادی و سیاسی اظهار نظر 
می کنند، با رویکرد حزبی و جناحی وارد مباحث می شوند. این در 
حالی اس��ت که رهبری بارها بر وحدت و همنوایی تاکید کرده اند. 
امروزه مباحثی همچون شورای عالی سران قوا بنا بر فرمان رهبری 
تعریف شده تا مباحث بین روسا حل شود و به چالش کشیده نشود. اما 
همچنان تخریب و توهین در هر قوه نسبت به قوه دیگر به چشم می 
خورد. در صورتی که باید با همنوایی و همسویی بین قوا و سیاسیون 
اتحاد عمومی شکل گیرد و قدرت چانه زنی برای رفع تحریم ها 
و تقویت سیستم دفاعی کشور افزایش یابد. فراموش نکنیم که با 
وحدت و همگرایی می توانیم از ظرفیت های داخلی به نحو احسن 

بهره ببریم و اقتصاد ملی را در برابر هجمه ها مقاوم کنیم.

مدیریت فرصت به وجود آمده � 
بر اساس آنچه تمامی صاحب نظران و کارشناسان مطرح می کنند و 
اظهارنظرهایی که بایدن و تیم مدیریتی او اعلام کرده اند، بازگشت 
ب��ه برج��ام قطعی خواه��د بود و تحریم ها رنگ می بازد. در نتیجه 
می توانیم نفت صادر کنیم، درآمدهای قابل توجهی در بخش های 
مختلف داشته باشیم، بخش هایی که به دلیل تحریم ها رها شده 
یا تعطیل شده بود، فعال شود. اما بحث بر سر این است که بازگشت 
این درآمدها تا چه اندازه می تواند برای اقتصاد کش��ور موثر باش��د. 
هنگام��ی ک��ه مقام معظم رهبری فرمان اقتصاد مقاومتی را صادر 
کردند و توجه به اقتصاد درونزا با رویکرد نگاه به اقتصاد برونوز را ریل 
گذاری کردند، منظور این است که اگر توانستیم به درآمدهای ناشی 
از رفع تحریم ها دست یابیم، نباید همچون گذشته این ارزها را در 
اختیار قشرهای مرفه قرار دهیم و در قالب واردات کالاهای لوکس، 
اختلاف طبقاتی را تشدید کنیم، بلکه باید ماشین آلات، فناوری و 
پیش زمینه هایی که برای رسیدن به تولید پایدار نیاز داریم، وارد 
کنیم تا تولید داخل تقویت شود. فراموش نکنیم که چهار سال سخت 
زندگی با رفتارهای سلیقه ای و غیر منطقی ترامپ را چگونه پشت 
سر گذاشتیم. بنابر این امروز آنچنان باید مدیریت کنیم تا در صورت 

بروز تندبادهای بعدی، تاب آوری بالایی داشته باشیم.

تجارتازفرصتبهوجودآمدهبرایبازگشتآمریکابهبرجامگزارشمیدهد

 الزامات اقتصادی در پساترامپ

اخبار كوتاه

همتی تاكيد كرد

بانک مرکزی به دنبال کاهش نرخ ارز 
 رئیس کل بانک مرکزی با بیان این که "در حال حاضر اقتصاد کشور 
را ب��دون نف��ت مدیریت می کنیم" گفت: به عنوان رئیس کل بانک 
مرکزی از همه بیشتر دنبال کاهش نرخ ارز هستم و هیچ عمدی برای 
افزایش نرخ ارز در کار نیست. به گزارش ایسنا، عبدالناصر همتی گفت: 
اقتدارمان را از مردم می گیریم و همه ابعاد اقتدار را باید در صحنه های 
بین المللی داشته باشیم، ولی تحریم این بار بی سابقه بوده و همه 
جهان را علیه جمهوری اسلامی بسیج کردند که کشور در این دو سال 
روی پای خود ایستاد و امروز شرایط به سمت مثبت شدن می رود و 
این نشان می دهد که تحریم ها اثر نداشته است. رئیس کل بانک 

مرکزی در ادامه گفت: در عراق نیز یک بخشی اراده سیاسی ندارند و 
درآمدهای نفتی آنها بعد از حمله آمریکا به نحوی طراحی شد که اول 
باید بروند واشنگتن و تاییدیه بگیرند و چون بانک مرکزی آنها تهدید 
می شود عملا دستشان بسته است.  وی افزود: ظرف دو سال گذشته 
رقم درآمدهای ارزی ناشی از نفت بسیار کاهش یافت و در دو سال 

زیر ۲۰ میلیارد شد، در حالی که میانگین در آمد نفتی در سال های 
گذشته بالای ۴۰ میلیارد بود.  وی بیان کرد: از وقتی که بنده به بانک 
مرکزی آمدم سیاست ما این بود که ارزپاشی نکنیم و اجازه بدهیم که 
نرخ ارز در دست بازار باشد و برای ما تنها تامین دارو و کالاهای اساسی 
اولویت اول باشد. آمریکایی ها می خواستند که این اولویت از دست ما 

خارج شود و ما ارزپاشی کنیم که با مدیریت بانک مرکزی این اتفاق 
نیفتاد. نزدیک هشت میلیارد دلار تاکنون برای مواد اولیه تامین کردیم 
و توانستیم اقتصاد را بدون نفت اداره کنیم.  همتی گفت: من می دانم 
که فشار روی مردم زیاد است و طبقات پایین خیلی سختی می کشند، 
اما هدف ما جلوگیری از ابرتورم بالای ۱۲۰ درصد بود که خوشبختانه 
محقق شد. در حالی که در سال ۱3۹۷ پیش بینی می کردند که قیمت 
دلار تا ۴۰ و ۵۰ هزار تومان هم برود اما ما جلوی آن را گرفتیم و در 
یک بازه زمانی طولانی آن را نزدیک ۱۱ هزار تومان متوقف کردیم 

و الان هم روند رو به کاهش دارد و به تثبیت رسیده است.  

بدهیخارجیکشورنزدیکصفراستپایانامضاهایطلاییبااعادهاموالنامشروعمسئولان
 کارشناس اقتصادی گفت: اجرای دقیق دستورالعمل اعاده اموال نامشروع مسئولان 
با ثبت اطلاعات درآمدی می تواند منجر به حذف امضا های طلایی شود، کشور های 
پیشرفته با حذف این بستر های فسادزاد زمینه را برای توسعه اقتصادی فراهم کرده اند.
بهنام ملکی در گفت وگو با میزان افزود: این دستورالعمل اگر با ملاحظات و پیش شرط های 
خود اجرا شود، می تواند منشأ خدمات بسیاری شود.این کارشناس حوزه اقتصاد تصریح 
کرد: یکی از چالش های پیش روی این قانون، سیاست های پیش و پس از این قانون 
است که نیازمند انطباق پذیری دارند.وی افزود: نگرانی های در خصوص سیاسی کار در 

خصوص اجرای این دست از قوانین وجود دارد، اما کارنامه آیت الله رئیسی نشان از دید فراجناحی ایشان دارد.وی افزود: این 
قانون در حد یک پیشنهاد به وفور تکرار شده و عدم اجرای آن باعث دست اندازی به اموال عمومی را به همراه داشته، اما با 
ریزبینی قوه قضاییه تبدیل به قانون شده است.این اقتصاد دان ادامه داد: رقابتی کردن فعالیت های اقتصادی و تعریف اموال 

نامشروع با اجرای دقیق می تواند منشا برکات فراوانی بر اقتصاد کشور در آینده دارد.

معاون وزیر اقتصاد گفت: در حال حاضر حجم بدهی های خارجی کشور فوق العاده ناچیز و 
به صفر میل می کند. به گزارش تسنیم،  محمدعلی دهقان دهنوی افزود: یکی از نگرانی 
های اساسی که در دنیا راجع به نسبت بدهی وجود دارد اینکه بخش قابل توجهی از این 
بدهی ها، بدهی کشورها به خارج است یعنی کشوری از فاینانس خارجی و وام های بین 
المللی استفاده کرده و دولت بدهکار کشور خارجی باشد.وی گفت: اگر این نسبت بالا 
برود و دولت از پس بدهی های خود برنیاید در سطح جهانی اعتبار خود را از دست می 
دهد.معاون وزیر اقتصاد گفت: استفاده کردن از بدهی خارجی خود یک فرصت مغتنمی 

است یعنی دولت بتواند از خارج قرض بگیرد و در داخل سرمایه گذاری کند.وی افزود: هم اکنون حجم بدهی های خارجی 
کشور ایران به دلیل محدودیت هایی که وجود داشته فوق العاده ناچیز و به صفر میل می کند.دهقان دهنوی بیان داشت: 
عمده بدهی دولت ایران »داخلی« است بنابراین دولت ریسک نکول کردن بدهی به خارج را ندارد.وی ادامه داد: این موضوع 

در سطح جهانی مهم است ولی برای کشور ایران به دلیل عدم بدهی خارجی فاقد اهمیت است.

 رئیس پایش تعهدات دولت و تجهیز منابع سازمان برنامه و 
بودجه با اشاره به این که بدهی های دولت به صندوق توسعه 
ملی در سال ۱۴۰۰ سررسید می شود و میزان آن ۱۲ میلیارد 
دلار است گفت: با توجه به شرایط خاص درآمدی دولت، 
وضعیت اعتبارات و با تصمیم هیات امنای صندوق توسعه 
ملی بازپرداخت این بدهی تا شهریور ۱۴۰۱ امهال شده و 
از آن زمان بازپرداخت تسهیلات دریافتی دولت از صندوق 
توسعه ملی آغاز خواهد شد. مژگان خانلو در گفت وگو با ایسنا 
با اشاره به این که در نامه مقام معظم رهبری به بازپرداخت 
بدهی دولت تاکید شده است، گفت: با توجه به امهال صورت 
گرفته آنچه که برای سال ۱۴۰۰ قرار است پرداخت شود 
حدود 3۰۰۰ میلیارد تومان است که این بازپرداخت از محل 
درآمدهای نفتی دولت و از مازاد فروش یک تا یک میلیون و 
۵۰۰ هزار بشکه انجام می شود. وی با تاکید بر اینکه دولت 
بدهی ۱۲ میلیارد دلاری خود به صندوق توسعه ملی تائید و 

مورد توجه دارد گفت: این بدهی موضوع محرمانه و پنهانی 
نیس��ت و حس��اب و کتاب مشخص است که چقدر دولت 
بدهی دارد و چقدر باید بازپرداخت شود. این رقم ۱۲ میلیارد 
دلار از س��وی ذی حس��اب دیوان محاسبات که مسئولان 
بررس��ی های حس��اب های صندوق است نیز مشخص و 
اعلام ش��ده اس��ت. وی در رابطه با ارقام متفاوت از بدهی 
دولت به صندوق توسعه ملی بیان کرد  که ۱۲ میلیارد دلار، 
بدهی سر رسید شده دولت به صندوق توسعه ملی است و 
بدهی شرکت های دولتی و یا وابسته به دولت را در بر نمی 
گیرد. خانلو یادآور ش��د: براس��اس بند الحاقی به تبصره)۱( 
قانون بودجه هیات نظارت صندوق توسعه ملی مکلف است 
که میزان مطالبات صندوق از دولت به تفکیک تسهیلات 
ارزی، ریالی و زمان سررسید رسیدگی و تا پایان فروردین 
هر س��ال مش��خص کرده و هر شش ماه یکبار گزارش آن 
را ارائه کند، از سویی باید دولت تمامی تسهیلات سررسید 
شده دریافتی از صندوق را براساس گزارش هیات نظارت 
از محل مازاد یک میلیون بشکه فروش نفت پرداخت کند. 
این در حالی اس��ت که در جریان بررس��ی لایحه بودجه در 
کمیسیون تلفیق در رابطه با درآمدهای نفتی و سهم پرداختی 
صندوق توس��عه ملی مقرر ش��د که در سال آینده از فروش 
تا سقف یک میلیون بشکه نفت در روز 6۵.۵ درصد سهم 
دولت، ۲۰ درصد سهم صندوق توسعه ملی و ۱۴.۵ درصد 

سهم وزارت نفت است.

معاون گردشگری می گوید: گرچه ما فکر می کردیم سفر 
در تعطیلات نوروز به جریان عادی خود برگردد، اما شرایط 
کنونی کرونا اجازه چنین پیش بینی نمی دهد. با این حال 
نمی توان بی تفاوت بود. باید هزینه های سفر را متعادل کرد 
و یکسری کارهای خلاقانه و مبتکرانه برای آینده انجام 
داد. ول��ی تیموری درباره برنامه وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی برای مدیریت سفرها، با توجه 
به گس��ترش مس��افرت های داخلی که بیشتر خانوادگی 
و دوس��تانه و س��ازماندهی نش��ده است، به ایسنا گفت: با 
توجه به خسارت سنگینی که به صنعت گردشگری وارد 
شده ، امید ما به تعطیلات نوروز و برقراری دوباره سفر و 
جبران بخشی از زیان کرونا و بیکاری های گسترده بود، 
اما در شرایط موجود برای عادی شدن سفرها نمی توان 
پیش بینی داشت.  تیموری عملکرد بخش خصوصی را 
در مدیریت و کنترل هزینه های س��فر اثرگذار دانس��ت و 
افزود: هرچند که بخش خصوصی در دوران کرونا آسیب 
و ضرر سنگینی دید اما برای کنترل هزینه سفر لازم است 
این بخش مشارکت داشته باشد، همین حالا مردم سفر 
می کنند اما هتل ها و آژانس ها تعطیل، بیکار و خالی اند. 
باور عمومی این اس��ت که اقامت در هتل و س��فر با تور، 
گران اس��ت. ما هم با درک ش��رایط بخش خصوصی از 
آن ها می خواهیم که مزیت بازار را درنظر بگیرند و در حد 
اختیارات خود، هزینه ها را مدیریت کنند. اینکه یک هتل 

کل سال خالی بماند بهتر و اقتصادی تر است یا چند درصد 
از ظرفیتش تکمیل شود؟ آژانس های گردشگری درست 
است که سال سختی را سپری کرده اند اما چطور برخی از 
آن ها در مسیر ترکیه پرواز چارتر می کنند تا هزینه ها به 
صرفه شود اما برای مسیر داخلی نمی توانند این کار را انجام 
دهن��د؟ به نظ��رم بخش خصوصی می تواند در محدوده 
اختیارات خود، بخشی از هزینه های سفر را کنترل کند تا 
مردم سازماندهی شده تر سفر کنند و درآمدشان نصیب 
بخش خصوصی و تاسیس��ات گردش��گری شود. وی در 
پاس��خ به اینکه اگر دغدغه گرانی س��فر و مسافرت های 
بدون سازماندهی و مخاطره آمیز در شرایط کرونا وجود 
دارد، چ��را بخ��ش دولتی در این باره اقدام نمی کند تا هم 
هزینه ها پایین آید و هم سفر مدیریت شود؟ گفت: بسیار 
مایلیم که از مالیات و عوارض در بخش گردشگری کاسته 

شود، چون می دانیم اثر مستقیم آن به مردم می رسد. 

معاون ميراث فرهنگی خبردادرئيس پايش تعهدات منابع سازمان برنامه تشريح كرد

آسيب سنگين كرونا به بخش خصوصی گردشگریبدهی12 ميليارد دلاری دولت به صندوق توسعه ملی
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 استخراج سالانه چهارمیلیون تن 
مواد معدنی در قم 

  رییس اداره معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: 
۱۰۰ معدن در استان فعال است و سالانه چهارمیلیون تن انواع 

مواد معدنی از این معادن استخراج می شود.
 محمدتقی کاظم  زاده بیان کرد: درحال حاضر ۱۸۲ پروانه بهره 
برداری از معادن در قم صادر شده  است که از این تعداد حدود 
۵۰ محدوده معدنی به دلیل عدم اجرای تعهدات در سال های 
گذشته سلب صلاحیت و بهره بردار آن خلع شده است و باید این 

محدوده هادر روند مزایده به بهره برداران جدید واگذار شود.
وی افزود: بقیه معادن اس��تان دارای پروانه بهره برداری فعال 
ب��وده و در ای��ن می��ان ۱۰۰ واح��د با اش��تغالزایی برای ۲ هزار 
ت��ن فعالی��ت می کند؛ عواملی همچون وجود معارضین محلی، 
 مخالفت برخی دس��تگاه های اجرایی،  ش��رایط آب و هوایی و 
همچنین شیوع ویروس کرونا از جمله مواردی است که موجب 
شده شماری از معادن دارای پروانه بهره برداری در این بخش 

غیرفعال باشد.
وی ادامه داد: استان قم از نظر معادن به خصوص محدوده های 
مواد فلزی ظرفیت بالایی دارد و سرمایه گذاران علاقه مند به 
فعالی��ت اقتص��ادی در حوزه معدن می توانند در این زمینه ورود 
و از تسهیلات در نظر گرفته شده برای صدور مجوزهای لازم 

و اعطای اعتبارات بانکی استفاده کنند.
کاظم زاده گفت: توس��عه معدن کاری با رعایت اس��تانداردهای 
محیط زیس��تی در قم نقش بس��یار مهمی در تامین مواد اولیه 
صنایع مختلف و گس��ترش ظرفیت  واحدهای تولیدی دارد و 
موجب شکوفایی هرچه بیشتر اقتصاد ملی و استانی می شود.

وی بیان کرد: همچنین معدن کاری از جمله حوزه های مقاوم 
در برابر تحریم های ظالمانه اس��ت و در صورت س��رمایه گذاری 
بیشتر در بخش تولید تجهیزات مورد نیاز استخراج مواد معدنی، 
خودکفایی در این حوزه مهم اقتصادی، ارتقا قابل توجهی خواهد 
یاف��ت. ۲ درص��د معادن کل کش��ور در ق��م وجود دارد و همین 
مس��اله ضرورت توجه بیش��تر به ظرفیت های این حوزه برای 
افزایش س��طح درآمدهای اس��تان را نش��ان می دهد؛ در همین 
رابطه راهبرد سازمان صمت قم جلوگیری از خام فروشی مواد 
معدنی استخراج ش��ده اس��ت تا با فرآوری آن ها، ارزش افزوده 

اقتصادی بیشتری در بخش معادن استان ایجاد شود.
 

تولید گاز اتان در پالایشگاه گاز ایلام 
 روح الله نوریان مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام با اعلام 
این خبر گفت: گاز اتان با خلوص ۹۸ درصد در این واحد صنعتی 
تولید می ش��ود و در حال حاضر تحویل واحد الفین پتروش��یمی 

ایلام می گردد.
وی افزود: اتان یکی از محصولات با ارزش پالایشگاه گاز ایلام 
اس��ت که در طراحی اولیه بعنوان خوراک پتروش��یمی ایلام در 

نظر گرفته شده است.
مدیرعامل ش��رکت پالایش گاز ایلام اظهار داش��ت: قبل از راه 
اندازی واحد الفین پتروش��یمی ایلام، این محصول بعنوان گاز 
س��وخت پالایش��گاه و مابقی آن به همراه گاز طبیعی به خط 

سراسری تزریق می گردید.
نوریان ادامه داد: اتان یکی از ۵ محصول پالایشگاه گاز ایلام 
می باش��د که بر اس��اس طراحی به همراه دو محصول میعانات 
گاز و گاز مایع خام برای ایجاد ارزش افزوده به عنوان خوراک 

در اختیار پتروشیمی ایلام قرار می گیرد.

  رشد ۳۷ درصدی حمل و نقل ریلی کالاهای 
اساسی در بندر امام خمینی)ره(

  خوزس��تان :به دنبال ورود ۲۰6 فروند کش��تی حامل کالاهای 
اساس��ی به مجتمع بندری امام خمینی)ره( در نه ماهه س��ال 
جاری ، بیش از ۱۰ میلیون و ۵۰۰ هزار تن کالای اساس��ی در 

این این مجتمع بزرگ بندری تخلیه شده است.
عادل دریس مدیرکل بنادر و دریانوردی استان خوزستان و مدیر 
منطقه ویژه اقتصادی بندر امام خمینی)ره( بیان داش��ت: روند 
پهلوگیری ایمن و تخلیه کش��تی های حامل کالای اساس��ی با 
س��رعت مطلوب با بهره گیری از تجهیزات پیش��رفته و پرقدرت 
ادامه دارد. دریس همچنین با اش��اره به افزایش 3۷ درصدی 
سهم حمل و نقل ریلی در این مجتمع بزرگ بندری نسبت به 
مدت مش��ابه در س��ال گذش��ته که به دلیل هم افزایی راه آهن و 
سازمان بنادر و دریانوردی و ایجاد زیرساخت های لازم حاصل 
شده است، خاطر نشان کرد: بیش از یک میلیون تن انواع کالای 
اساس��ی از ایس��تگاه ها و پایانه های ریلی بندرامام خمینی)ره(
بارگیری و از طریق راه آهن سراسری به دیگر نقاط کشور حمل 
شده است. وی در ادامه گندم، ذرت، جو، دانه روغنی، کنجاله 
سویا، شکر، برنج و روغن خوراکی را از جمله کالاهای اساسی 
عنوان کرد که از طریق ناوگان جاده ای و ریلی به اقصی نقاط 

کشور ارسال  می شود.
 

ایستگاه پمپاژ چشمه ماهی هلیلان دهه فجر 
افتتاح می شود

  علی پور احمد مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان با بیان 
اینکه عملیات اجرایی ایس��تگاه پمپاژ چش��مه ماهی هلیلان به 
طور کامل انجام ش��ده اس��ت گفت: این پروژه مهم دهه فجر 

سالجاری افتتاح و به بهره برداری می رسد.
وی افزود: لایروبی کانال های انتقال آب در دست اقدام است که 

پس از آن در هفته آینده آب تحویل کشاورزان خواهد شد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای ایلام اظهار داشت: ایستگاه 
مذکور تامین کننده آب ۱3۰۰ هکتار از اراضی شهرستان است 

که در اثر سیلاب سال ۹۸ دچار خسارت کلی شده بود.
پور احمد ادامه داد: این پروژه از محل اعتبارات سیل تامین اعتبار 
شد که بلافاصله کار بازطراحی و اجرای ایستگاه پمپاژ در دستور 

کار قرار گرفت و هم اکنون آماده بهره برداری می باشد.
چش��مه ماهی روس��تایی از توابع بخش هلیلان چراداول بیش 

از هزار نفر جمعیت دارد.

اخبار كوتاه

شهرستان ها

تخفیفویژهگازبهابامصرفبهینهبهینهسازیظرفیتاستراتژیکبندرامیرآباد
مدیرکل بنادر و دریانوردی امیرآباد گفت با هدف ارتقاء توان و بهینه سازی ظرفیت 
اس��تراتژیک بندرامیرآباد، یک دس��تگاه مکنده غلات به ظرفیت اس��می 3۵۰ تن بر 
ساعت، به ارزش ۵/۱ میلیون یورو از طریق سرمایه گذاری بخش خصوصی، در مدار 
ناوگان عملیاتی تخلیه و بارگیری این بندر قرار گرفت. محمدعلی اصل سعیدی پور 
در گفتگ��و ب��ا واح��د روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی امیرآباد با بیان اینکه، 
بندرامیرآباد به عنوان بزرگترین بندر حاشیه دریای خزر و بندر کانونی غلات شمال 
کشور به شمار می رود گفت در راستای همکاری تنگاتنگ، مشارکت و بهره گیری از 

توانمندیهای بخش خصوصی و با هدف ارتقاء تجهیزات پیشرفته تخلیه و بارگیری غلات، یک دستگاه مکنده غلات 
3۵۰ تنی ویگان، با س��رمایه گذاری بخش خصوصی به ناوگان تجهیزات بندرامیرآباد اضافه ش��د. وی اظهار داش��ت با 
بهره برداری از این مکنده ، س��الانه ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن به توان اس��می تخلیه و بارگیری غلات در بندرامیرآباد 
اضافه می شود. مدیرکل بندرامیرآباد، کاهش زمان تخلیه، تسریع در توزیع کالا در بازار توسط صاحبان کالا، قابلیت 
انتقال کالا به کامیون ها، واگن های ریلی و نقاله ها، کاهش قابل ملاحضه آلاینده های صوتی و گرد و غبار، کاربری 
آسان، تحرک بر روی تایرهای لاستیکی و جابجایی آن در طول اسکله ها ،  از مزایای این مکنده غلات به وزن ۱۰۵ 

تن برشمرد که توسط کارشناسان شرکت سازنده به مدت ۲ هفته در بندرامیرآباد مونتاژ می شود.

مدیرعامل شرکت گاز استان قزوین از رایگان بودن گاز بها برای مشترکین کم 
مصرف خبر داد.  به گزارش روابط عمومی ش��رکت گاز اس��تان قزوین، اس��ماعیل 
مفرد بوش��هری مدیرعامل این ش��رکت ، بیان نمود: به منظور فرهنگ س��ازی در 
مصرف بهینه گاز ش��رکت ملی گاز تس��هیلاتی را فراهم نموده که براس��اس آن 
کلیه واحدهای خانگی که مصرف ماهانه آنها در ماههای س��رد س��ال کمتر از 
۲۰۰ مترمکعب باش��د، مش��مول گاز بهای رایگان خواهند ش��د. وی در خصوص 
واحدهای خانگی که شامل طرح گاز بهای رایگان نمی باشند، گفت: مشترکینی 

که مصرف گاز آنان در مقایسه با مدت مشابه سال های ۹6 و ۹۷ حدود بیش از ۱۰ درصد کاهش یابد از تخفیف 
۱۵ درصدی بهای گاز بهره مند می ش��وند و مش��ترکینی که بیش از ۱۵ درصد  افزایش مصرف گاز داش��ته باش��ند، 
بهای گاز مصرفی آنان با ۱۵ درصد افزایش محاسبه می شود. بوشهری با اشاره به اینکه با درست مصرف کردن 
می توان به گاز رس��انی به هموطنانمان در دورترین نقاط کش��ور یاری رس��انیم  بیان نمود مش��ترکین می توانند با 
رعایت نکاتی همچون رعایت دمای ۱۸ الی۲۱ درجه در خانه،اس��تفاده از لباس گرم در منزل، اس��تفاده از وس��ایل 

گرمایشی استاندارد، اصلاح موتورخانه ها و ... در مصرف گاز صرفه جویی نمایند .

تشدید نظارت ها بر ناوگان حمل و نقل عمومی برون شهری در همدان
 رییس اداره ایمنی و ترافیک اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای همدان از تشدید 
نظارت ها بر ناوگان حمل و نقل عمومی برون ش��هری با توجه به آغاز فصل زمس��تان و 

بروز شرایط نامساعد جوی در استان خبر داد.
مصطفی وصالی در گفت و گویی اظهار کرد: به منظور نظارت های مستمر بر رعایت موارد 
ایمنی ناوگانهای حمل و نقل عمومی، اداره ایمنی و ترافیک اداره کل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای استان به همراه نمایندگانی از پلیس راه  با حضور در محورهای مواصلاتی 

استان، نسبت به کنترل و نظارت بر ناوگان برون شهری اقدام کردند.

وی افزود: در همین زمینه و با توجه به آغاز فصل زمس��تان، بروز ش��رایط نامس��اعد جوی 
در اس��تان و جلوگیری از س��وانح و حوادث جاده ای، رانندگان کالا باید کنترل بیش��تری 
بر وس��ائل نقلیه باربری از لحاظ دارا بودن تجهیزات ایمنی س��الم بر اس��اس نظریه مدیر 
فنی هنگام صدور بارنامه داشته باشند. وصالی عنوان کرد: رعایت نکات ایمنی از طرف 
رانندگان  و نظارت بر موارد ایمنی ناوگان ها برابر چک لیس��ت های نظارتی به ویژه به 
همراه داشتن تجهیزات زمستانی، از طرف مدیران فنی شرکتهای حمل ونقل از اهمیت 
بس��زایی برخوردار  اس��ت. وی در ادامه به محدودیت های کرونایی در اس��تان اش��اره و 

یادآوری کرد: از ابتدای آغاز طرح تاکنون از ناوگان های باری به منظور رعایت ش��یوه 
نامه های بهداش��تی در قالب گروه هایی متش��کل از کارشناس��ان حمل ونقل ادارات تابعه 
شهرس��تانی، پلیس راه و نمایندگان مراکز بهداش��ت اس��تان و سایر دستگاه های مرتبط 
بازدید شده است. رییس اداره ایمنی و ترافیک اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
همدان تأکید کرد: استفاده کنندگان از ناوگان حمل ونقل عمومی برون شهری می توانند 
ش��کایات خود را از طریق تلفن گویای ۱۴۱ با اداره کل راهدار ی و حمل و نقل جاده ای 

استان در میان بگذارند.

صنعت ذوب آهن در ایران و دنیا به عنوان صنعت مادر 
شناخته می شود. در کشورمان اگر به دوره های تحول 
صنعتی توجه کنیم،در می یابیم صنعتی ش��دن ایران با 

آغاز به کار ذوب آهن اصفهان رقم خورده است.
نیره پیروز بخت، رییس سازمان ملی استاندارد ایران که 
به مناسبت ۲3 دی سالروز تاسیس ذوب آهن اصفهان 
با خبرنگار ما گفتگو می کرد با اعلام مطلب فوق گفت: 
ذوب آهن اصفهان، صنایع پایین دس��تی و بالا دس��تی 
بس��یاری را برای فعالیت های خودش تعریف کند و در 
حقیقت از این مس��یر رش��د و گسترش صنعت در کشور 
رقم خورد. رییس س��ازمان ملی اس��تاندارد ایران با بیان 
این که ذوب آهن اصفهان به دلیل قدمت صنعتی، فراز 
و نش��یب های فراوانی را س��پری کرد ، گفت :  ابتدا قرار 
بود این کارخانه در کرج ساخته شود، سپس به اصفهان 
منتقل شد. هم اکنون در کرج منطقه ای به نام ذوب آهن 

وج��ود دارد ول��ی در نهای��ت این کارخان��ه در اصفهان 
برنامه ریزی و ساخته شد. ذوب آهن اصفهان به اعتقاد 
من نماد اراده، تعهد، رش��د و توس��عه اقتصادی،تعصب 
به میهن و همچنین علاقه به پیش��رفت و اراده آهنین 
برای هرچه بهتر ش��دن اس��ت. پیروز بخت، توجه ذوب 
آهن اصفهان به اس��تانداردهای ملی و جهانی را مورد 
تاکید قرار داد و گفت: درسال های دهه ۱3۸۰ در یکی از 
محصولات که با استانداردهای ایران و اروپا، ناهمخوان 
بود باید تغییراتی صورت می گرفت که ذوب آهن بدون 
هیچ گونه مقاومتی خودش را با این استاندارد وفق داد.  
وی با بیان این که تولید ریل آرزوی دیرینه ذوب آهن 
اصفهان بود تا از این طریق کش��ور بتواند وابس��تگی 
خود را به خارج قطع کند و به خودکفایی دس��ت یابد، 
تاکید کرد: از س��ال ۱3۹۴ که تولید ریل ش��روع ش��د به 
عنوان س��ازمان ملی استاندارد برای هرگونه همکاری 
اعلام آمادگی کردیم تا ریل ایرانی را در صنعت حمل و 
نقل، ریل گذاری کنیم. این رؤیای حداقل بیست ساله 
ب��ا هم��ت و تلاش متخصص��ان ذوب آهن اصفهان به 
تحقق پیوست و این تلاشگران موفق شدند گواهینامه 
استاندارد محصول ریل را نیز دریافت کنند که دستاورد 
بزرگی به ش��مار می رود و خوش��حال هستیم که اکنون 
این محصول در محورهای مختلف راه آهن کشور مورد 

استفاده قرار می گیرد.

خوزس��تان :مدیرعامل ش��رکت توسعه نیشکر و صنایع 
جانبی از پیش بینی تولید بیش از 6۰۰ هزار تن ش��کر با 

اتمام برداشت در مزارع نیشکر خوزستان خبر داد.
عبدعل��ی ناص��ری در مراس��م راه ان��دازی خ��ط تولید 
آغشته س��ازی کاغذ کارخانه MDF ش��رکت لوح س��بز 
جنوب، اظهار کرد: به منظور تکمیل چرخه صنایع جانبی 
صنعت بزرگ نیش��کر، خط آغشته سازی کاغذ کارخانه 
MDF ش��رکت لوح س��بز با به کارگیری ماش��ین آلات و 
تکنولوژی با ظرفیت تولید روزانه ۱۲ هزار ورق راه اندازی 
ش��ده اس��ت که این میزان دو برابر ظرفیت تولیدی این 
ش��رکت اس��ت. وی با اشاره به اثرات راه اندازی این خط، 
افزود: این خط تولیدی اثرات اقتصادی زیادی در چرخه 
صنایع پایین دستی توسعه نیشکر خواهد داشت و علاوه 
بر اش��تغال ۲۵ نفر به صورت مس��تقیم و بیش از ۱۰ نفر 
به صورت غیرمستقیم، ارزش افزوده 33 درصدی تولید 

MDF از باگاس نیشکر را در پی دارد.
مدیرعامل ش��رکت توس��عه نیشکر و صنایع جانبی بیان 
کرد: صیانت از منابع ملی، توسعه اقتصادی، اشتغال زایی 
و جلوگیری از خروج ارز از جمله اهداف شرکت شرکت 
توسعه نیشکر و صنایع جانبی در تکمیل زنجیره صنایع 

جانبی نیشکر است.
وی با بیان اینکه صنعت تولید MDF از باگاس نیش��کر 
نقش و تاثیر مهمی در خودکفایی و جلوگیری از خروج 

ارز دارد، گفت: تولید MDF از باگاس نیش��کر علاوه بر 
جلوگیری از خروج ارز، سبب حفظ و صیانت از جنگل ها 
می شود. جلوگیری از آلودگی و صدمات زیست محیطی 
ناش��ی از خودس��وزی باگاس، ایجاد اش��تغال مستقیم 
و غیرمس��تقیم، اث��رات مثبت اقتص��ادی و اجتماعی در 
منطق��ه و ایج��اد ارزش اف��زوده در فرآیند تولید MDF از 
م��اده اولی��ه باگاس، از دیگر مزایای های تولید MDF از 

باگاس نیشکر است.
وی بیان کرد: اورهال کارخانه های تولید شکر در تابستان 
امس��ال، رش��د مناس��ب نیش��کر و تلاش همه پرنسل، 
نویدبخش سال زراعی پربار برای شرکت توسعه نیشکر 
و صنایع جانبی اس��ت و پیش بینی می ش��ود تا اواس��ط 
فروردین ماه سال آینده برداشت نیشکر به اتمام برسد و 
بیش از 6۰۰ هزار تن ش��کر تولید ش��ود که این میزان در 

مقایسه با تولید دو سال گذشته حدود دو برابر است.

راه اندازی خط توليد آغشته سازی كاغذ MDF ذوب آهن اصفهان در تدوين استانداردها نقش كليدی دارد

 همت و دانش فنی سخت کوشان واحد اکسیژن مجتمع »فولاد 
خراس��ان« در تعمیرات اساس��ی قطعات اصلی کمپرسورهای 
هوای فش��رده که برای نخس��تین بار به دست توانای کارکنان 
این صنعت به اجرا درآمد، توانس��ت جلوه ای دیگر از اراده س��بز 

پولادمردان صنعت سرخ را به نمایش بگذارد.
ب��ه گ��زارش روزنامه تج��ارت به نقل از رواب��ط عمومی فولاد 
خراس��ان ، رییس گاز رس��انی، تولید اکس��یژن و هوای فشرده 
»ف��ولاد خراس��ان« در توضیح این موفقی��ت افزود: همکاران 
تلاش��گر واحد اکس��یژن در دی ماه س��ال جاری موفق ش��دند 
اورهال اساس��ی کمپرس��ورهای هوای فش��رده را بدون حضور 

شرکت های پیمانکار انجام دهند.
مهدی محس��نی ادامه داد: در گذش��ته س��رویس های روتین 
این تجهیزات ش��امل تعویض س��پراتور المنت، سرویس مبدل 
های حرارتی و … در واحد انجام می گرفت و سرویس ایراند 
کمپرسور که اصلی ترین قطعه این کمپرسورها هست به علت 
پیچیدگ��ی و حساس��یت خاص به ش��رکت ه��ای پیمانکار ذی 
صلاح واگذار می شد. اینک با همت همکاران مکانیک واحد، 
این تعمیرات اساسی با موفقیت کامل در داخل مجتمع صورت 
گرفت و تجهیزات اورهال ش��ده نیز در وضعیت خوبی برای از 

سرگیری کار قرار دارد.
ابراهیم آرمان نس��ب سرپرس��ت این تیم تعمیراتی هم گفت: 
انجام سرویس های دوره ای)PM(، که آن را تعمیرات اساسی یا 
اورهال می نامند به منظور ایجاد شرایط استاندارد جهت کارکرد 
دستگاه ها و ماشین آلات صنعتی همواره در اولویت است. این 
سرویس های دوره ای )اورهال کمپرسور( توسط متخصصان 
با تجربه و ماهر تدوین و اجرا می شود. انجام به موقع سرویس 
های تعمیرات و نگهداری نیز از آسیب های احتمالی واردشده 
به دس��تگاه ها جلوگیری می کند. این نخس��تین بار اس��ت که 

متخصصان مکانیک و تولید واحد اکس��یژن »فولاد خراسان« 
توانسته اند با اجرای کامل تعمیرات این قطعات حساس، قدمی 
مهم را در راستای بومی سازی توانمندی های صنعتی در این 

ابرشرکت تولیدی با موفقیت بردارند.
مس��ئول نگهداری و تعمیرات گازرس��انی  در تش��ریح دلایل 
انجام این اورهال در داخل مجتمع گفت:  از دست دادن زمان 
زیاد در صورت واگذاری به خارج از ش��رکت که خودش منجر 

ب��ه تحمی��ل هزینه اضافی خواهد ش��د مهم ترین دلیل ترغیب 
ما به انجام تعمیرات اساس��ی در داخل مجتمع ش��د. همچنین 
از طرفی با توجه به افزایش قیمت ها ونوس��انات آن نمی توان 
محاس��به دقیقی درباره واگذاری کار داش��ت و با توجه به تامین 
قطعات هواس��از توس��ط خود مجتمع صرفه جویی قابل توجه 

ی انجام دادیم.
مس��عود صدقی��ان، سرپرس��ت نگه��داری و تعمیرات ش��بکه 

و پس��ت ه��ای گاز ب��ا بی��ان اینکه  افزای��ش و مطالعه در واحد 
مکانی��ک منج��ر به ب��الا رفتن نگاه فنی و خلاقیت در کارکنان 
گاز رس��انی، تولید اکس��یژن و هوای فش��رده شده است افزود: 
تعمیرات کمپرسورهای هوای فشرده توسط تیم مکانیک واحد 
اکس��یژن به مدت ۱۰ روز طول کش��ید که حین انجام کارهای 
روتین واحد وپس از تعمیر، مراحل نصب وتس��ت انجام گرفت 
و خوش��بختانه کمپرس��ور مدتی اس��ت که در مدار بهره برداری 

قرارگرفته است.
محسنی با بیان اینکه در فرآیند بومی سازی و یا ساخت قطعات، 
مقدماتی باید انجام شود گفت:  این مقدمات شامل برنامه ریزی، 
تهیه تجهیزات و قطعات مورد نیاز ، اجرا و تس��ت س��رد و گرم 
تجهیزات، ایجاد انگیزه و حس خودباوری درهمکاران است و در 
پایان  این فرآیند تهیه گزارش گام به گام از اقدامات انجام شده 

برای استفاده و اطلاع سایر همکاران صورت می گیرد.
رییس گازرسانی، تولید اکسیژن و هوای فشرده از تمامی دست 
اندرکاران و س��ایر همکاران که در این مهم یاری رس��ان بودند 
صمیمان��ه تش��کر ک��رد و در ادامه از ن��گاه و حمایت های مالی، 
معنوی و اعتماد و ارتقا انگیزه خودباوری در همکاران توس��ط 
مدیرعامل محترم که انگیزه ای دو چندان را در کارکنان بوجود 

آورده اند صمیمانه تشکر کرد.
همچنین حمیدزاده سرپرس��ت واحد اکس��یژن نیز اذعان کرد: 
این تعمیرات اساس��ی و س��ایر فعالیت های عادی این مجتمع 
صنعتی در حالی با موفقیت تداوم می یابد که »فولاد خراسان« 
از ابتدای شروع همه گیری ویروس کرونا در بهمن ۹۸ تاکنون 
حدود 3۲۰۰ تن اکس��یژن مورد نیاز بیمارس��تان های نیشابور، 
مشهد و تربت حیدریه را نیز تامین کرده و در راستای مسئولیت 
اجتماعی خویش گامی ازرشمند و اساسی در حفاظت از سلامت 

عمومی جامعه برداشته است.

براینخستینباربههمتمتخصصانفولادخراسانصورتگرفت:

 تعمیرات اساسی قطعات حساس و پیچیده کمپرسورهای هوای فشرده 

پروژه ملی نشت یابی و رفع نشت آب در بوشهر و کنگان 
تجارت اس��تان بوش��هر .  پروژه ملی نش��ت یابی و رفع نشت آب 
در بوش��هر و کنگان با ش��یوه فنی و مهندسی و تکنولوژی های 

روز دنیا آغاز شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر، 
عبدالحمی��د حم��زه پ��ور در ارتباط با این پروژه اظهار داش��ت: 
ش��هرهای هدف طرح ش��هرهای دارای آب شیرین کن استان 
بوش��هر هس��تند که با اجرا این پروژه ملی تلفات آب در ش��بکه 

کاهش خواهد یافت.
وی بی��ان ک��رد: اعتبار اجرا این پروژه در مجموع ۱۰۰ میلیارد و 
3۰۰میلیون ریال اس��ت که جمعیت 3۱6 هزار نفری بوش��هر و 

کنگان را پوشش می دهد.
حم��زه پور ادام��ه داد: آب بدون درامد در 
اس��تان بوش��هر در حال حاضر 3۵ درصد 
است که از این میزان ۱۷ درصد آن مربوط 
به تلفات در ش��بکه توزیع و مابقی آن نیز 
هدررفت انشعابات غیرمجاز و مصارف در 

بخش های دیگر است.
حم��زه پ��ور اظهار داش��ت :در قالب این 
پروژه با کاهش هدر رفت آب بدون شک 

پایداری آب مشترکان نیز به شرایط بسیار مطلوب تری در سال 

های گذشته خواهد رسید.
وی عنوان کرد: در پایان س��ال نخس��ت 
پ��روژه نش��ت یابی و رفع نش��ت آب در 
بوش��هر و کن��گان ۱۱۰ لیتر آب بر ثانیه 

خواهد شد.
وی اظهار داشت : این پروژه تا رسیدن به 
هدف نهایی طرح 6 سال به طول خواهد 
کشید که نهایتا از هدر رفت میزان ۱۹3 
لیت��ر آب ب��ر ثانیه جلوگیری و این میزان 
قابل توجه آب در چرخه واقعی مصرف مش��ترکین قرار خواهد 

گرفت. حمزه پور افزود: کاهش هدررفت آب در ش��بکه توزیع 
در اس��تان بوش��هر یکی از پروژه های اولویت های ش��رکت آبفا 
اس��تان به ش��مار می رود که در این چند سال با اقدام های بسیار 

خوبی در این بخش اجرایی شده است .
وی بی��ان ک��رد: از مهم ترین دس��تاوردهای این پروژه تقویت 
پایداری آب مشترکان و همچنین بهره وری لازم از پروژه های 

حوزه آبرسانی است. 
حم��زه پ��ور گفت: ب��ا توجه به اهمیت مدیریت مصرف در حوزه 
آب از تمام ظرفیت ها در اس��تان بوش��هر و بویژه فرهنگ سازی 

از طریق رسانه ها بکارگیری شده است.



۵
1442 الثانی  جمادی   7    1399 بهمن   2  پنجشنبه 
T h u 2 1 J a n . 2 0 2 1 8 p a g e 

 
www.tejaratonline.ir

مسئولیت اجتماعی در کنار وظیفه ذاتی بانک
مدیر امور روابط عمومی و حوزه مدیریت بانک مسکن با اشاره 
به اینکه این بانک در کنار وظیفه ذاتی به مسوولیت اجتماعی 
خود نیز واقف اس��ت، گفت: در آس��تانه هشتاد و دومین سالگرد 
بانک مسکن مفتخریم که ۹ میلیون خانوار با تامین مالی بانک 

مسکن بعد از پیروزی انقلاب خانه دار شدند.
دومین جشنواره سراسری انشانویسی با موضوع »# با_هم_
ماسک_بزنیم« در ساختمان ستاد بانک مسکن و همزمان با 
چهارمین همایش ملی جغرافیا و آموزش از راه دور در ش��رایط 
خ��اص با حض��ور برخی مس��وولان وزارت آموزش و پرورش 

برگزار شد.
مس��عود ای��زدی مدی��ر ام��ور روابط عمومی و ح��وزه مدیریت 
بانک مس��کن در این مراس��م اظهار داشت: در آستانه هشتاد و 
دومین س��الروز تاس��یس بانک مسکن مفتخریم که در خدمت 
همکارانمان در وزارت آموزش و پرورش هستیم و به یکی دیگر 

از مسوولیت های اجتماعی خود عمل می کنیم.
وی با بیان اینکه نتیجه ۸۲ سال قدمت بانک مسکن این شد 
که خوشبختانه بعد از پیروزی انقلاب اسلامی حدود ۹ میلیون 
خانوار با تامین مالی این بانک صاحب مسکن و سرپناه شدند، 
افزود: تمام اقدامات در بانک مس��کن به نوعی به مس��وولیت 
اجتماعی بر می گردد چرا که فلس��فه تاس��یس این بانک رفع 

بخشی از مشکل و دغدغه مسکن خانوارها بود.
این بانک در سال های گذشته طرح مسکن مهر را عملیاتی کرد 
که در قالب این طرح بسیاری از کارمندان دولت، طبقه متوسط 

جامعه و کارکنان آموزش و پرورش صاحب مسکن شدند.
  

تقدیر بیمه مرکزی از نقش بیمه "ما"
بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران از نقش شرکت سهامی 
بیمه "ما" در ترویج و نهادینه س��ازی فرهنگ بیمه در جامعه 
تقدیر و تش��کر کرد.  مصطفی زندی مدیرکل روابط عمومی و 
امور بین الملل بیمه مرکزی، در نامه ای خطاب به داود شکری 
، مدیر روابط عمومی و تبلیغات بیمه "ما" اعلام کرد: همراهی 
در رویدادهای فرهنگی از نش��انه های رویش بلوغ س��ازمانی و 
درک اهمی��ت حرک��ت جمعی و پرهیز از رفتارهای جزیره ای و 
کم اثر اس��ت. وی به نقش ارزش��مند بیمه "ما" در اجرای حرفه 
ای برنامه ملی »زنگ بیمه« اش��اره کرد و تش��ریک مساعی در 
تمامی پروژه های فرهنگ سازانه صنعت بیمه را مایه مباهات 
و امتنان دانس��ت . تلاش س��ازنده و تعصب کم نظیرتان را در 
راستای نهادینه سازی فرهنگ بیمه در بین افکار عمومی پاس 

میدارم و توفیق شما را خواستارم.

اخبار كوتاه

بانك و بيمه

عرضهبیمهنامهمنابعانسانیدرسال1۴۰۰شناساییریسکمنابعانسانینیازمندتلاشجهادی
شناسایی ریسک های منابع انسانی با تلاش جهادی، بنیادی و عالمانه کارشناسان 
در زمینه  های مختلف میسر می  شود. مدیرعامل شرکت بیمه کوثر ضمن بیان این 
مطلب، در هفتمین همایش مدیریت ریسک و بیمه با رویکرد منابع انسانی، خاطرنشان 
کرد: صنعت بیمه، صنعتی انسان محور است که پیشرفت و عقب ماندگی آن ناشی از 
ریسک های منابع انسانی و نیز ریسک های موجود در این عرصه بیشتر از بخش های 
دیگر صنعت بیمه است. مجید مشعلچی فیروزآبادی جذب و نگه داشت نیروی انسانی و 
آموزش های توسعه ای را عامل پیشرفت شرکت های بیمه دانست و گفت: شرکت های 

بیمه با بهره مندی از افراد جوان، خلاق، عالم، نواور، باانگیزه و بانشاط و نیز تجربه و دانش افراد باسابقه می توانند ریسک های 
موجود در زمینه منابع انسانی را کاهش دهند. وی گفت: با توجه به اینکه نیروی انسانی بزرگ ترین سرمایه و دارایی هر 
شرکتی است، بنابراین مدیران شرکت ها با گزینش مناسب و به کارگیری افراد مجرب، کاردان و مسلط به دانش روز 
می توانند در فضای رقابتی به فعالیت بپردازند. مدیرعامل بیمه کوثر همایش را بهانه ای برای گردآمدن و گرداوری مطالب 
و متون پیشران و تغذیه کننده صنعت بیمه دانست و یاداور شد: از سال ۹3 تا امسال این همایش با رویکردهای دارایی های 

نامشهود، بیمه های زندگی، بیمه های اتومبیل، مالی، بازار، فن اوری اطلاعات و ارتباطات و منابع انسانی برگزار شد..

ش��رکت های بیمه به منظور کاهش مدیریت ریس��ک در بخش منابع انس��انی، در 
سال۱۴۰۰ بیمه نامه منابع انسانی را به بازار عرضه خواهند کرد.

رییس  کل بیمه مرکزی، در هفتمین همایش مدیریت ریسک و بیمه با رویکرد 
منابع انس��انی، ضمن بیان این مطلب، خاطرنش��ان کرد: با توجه به ش��عار بیمه 
مرکزی »هر سال، هر شرکت یک محصول بیمه ای« و برگزاری این همایش با 
رویکرد منابع انسانی، امید است شرکت های بیمه با بهره مندی از افراد متخصص، 
کارشناس��ان و نیز تحلیل گران بخش منابع انس��انی در س��ال آینده یک محصول 

پربازده و سوداور را در این عرصه طراحی و به بازار عرضه کنند.
دکترغلامرضا سلیمانی ریسک منابع انسانی را موضوعی بسیار مهم و پیچیده دانست و تصریح کرد: اکنون مهم ترین 

مساله در سطح جهان بحث منابع انسانی است چرا که موضوعی پر از ابهام، حادثه و نااطمینانی است.
وی با بیان اینکه با آغاز موج چهارم انقلاب صنعتی مساله رشد مغزافزارها مطرح شده است، گفت: در این دوره 
مساله انسان ها، هوشمندسازی، خلاقیت و کارآفرینی محوریت قرار گرفته است. رییس کل بیمه مرکزی اظهار 

کرد: منابع انسانی دارایی های نامشهودی است که ارزش و ریسک پذیری بسیار پیچیده و بالایی دارد.

بورس 

اخبار كوتاه
ازشوکسهامعدالتتادخالتدولتمردان؛

 بورس چگونه فروریخت؟
فروردین ماه س��ال جاری بود که پای قالیباف اصل به س��ازمان 
بورس باز ش��د تا س��کان هدایت این س��ازمان را بر عهده بگیرد، 
ماموریتی که بر خلاف س��ابقه ۱۰ س��اله اش در ش��رکت بورس، 
چندان طولانی نبود و پرونده حضورش روز گذشته با استعفایی که 
تقدیم وزیر اقتصاد کرد، بسته شد.  به گزارش ایسنا، در روزهایی که 
صعود شارپی بازار سرمایه استارت خورده اما هنوز به اوج نرسیده 
بود، شاپور محمدی، رئیس سابق سازمان بورس و اوراق بهادار 
استعفای خود را تقدیم فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصاد و دارایی 
کرد تا قرعه فال برای مدیریت این سازمان به نام حسن قالیباف 
اصل، که س��ابقه مدیریت ۱۰ س��اله ش��رکت بورس را در کارنامه 
خود داشت، بیافتد. از ۱3 فروردین ماه تا روز گذشته 3۰ دی ماه 
شاخص بورس روندی پر فراز و نشیب را پشت سر گذاشته است. 
به طوریکه در ابتدای حضور قالیباف این ش��اخص با رش��د ۲۴۰ 
درصدی به دو میلیون واحد در اوایل مردادماه رس��ید اما ناگهان 
در مسیر اصلاح یا ریزش قرار گرفت و تا آبان ماه تا یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار واحد کاهش یافت. روند نزولی شاخص کل در آبان 
ماه تقریبا متوقف شد و توانست تا یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحد 
هم افزایش یابد اما دوباره ورق بورس برگش��ت تا ش��اخص طی 
دو هفته گذش��ته و برای نخس��تین مرتبه به کانال یک میلیون و 

۱۰۰ هزار واحد عقب گرد کند.

از آزادسازی سهام عدالت تا ETF � ها
البته روند پر نوسان شاخص کل تنها اتفاق پرهیجان بازار سرمایه 
در زمان ریاست قالیباف اصل نبود و از زمان حضور وی تا کنون چند 
اتفاق مهم دیگر در این بازار رخ داد. یکی از این اتفاقات آزادسازی 
سهام عدالت بود که باعث شد پای حدود ۵۰ میلیون سهام دار به 
بازار سرمایه باز و این بازار بدون در نظر گرفتن ظرفیت های آن 
و همچنین دانش و آگاهی سهام دارانش، گسترده و گسترده تر 
ش��ود. برخی کارشناس��ان بر این باورند که شیوه آزادسازی سهام 
عدالت یکی از عوامل نزول بازار بود. زیرا در زمان آزادسازی که 
مشمولین اجازه داشتند 3۰ درصد سهام خود را بفروشند، ارزش 
همان 3۰ درصد )برای سهام عدالت با ارزش اولیه حدود ۵۰۰ هزار 
تومان( حدود 3۰ میلیون تومان بود و بسیاری از مشمولان اقدام 
به فروش سهام خود کردند، همین موضوع باعث افزایش فشار 

عرضه در بازار و برهم خوردن تعادل عرضه و تقاضا شد.

هرچند این موضوع باعث توقف آزادسازی نشد و 3۰ درصد دیگر 
هم در عید غدیر آزاد ش��د اما در نهایت باعث ش��د فروش س��هام 
عدالت از طریق بانک ها و کارگزاری ها متوقف ش��ود و اکنون 
هرچن��د راهکارهای مختلفی برای فروش س��هام عدالت وجود 
دارد اما ارزش واقعی این س��هام به قدری کاهش یافته که هیچ 
مش��مولی رغبت به فروش ندارد. اتفاق پر حاش��یه دیگر صندوق 
های سرمایه گذاری دولت یا همان ETF ها بود، صندوق هایی 
که در ابتدا بازدهی چش��م گیری داش��تند اما در نهایت به ضرر 
رس��یدند. طی ۱۰ ماه گذش��ته دولت دو صندوق ETF را در بازار 
عرضه کرد. صندوق نخست همان دارایکم بود که طی آن دولت 
باقی مانده سهام خود در سه بانک و دو بیمه را در بازار عرضه کرد. 
این صندوق در زمان اوج بازار عرضه شد و تا بیش از ۲۰۰ درصد 
نیز بازدهی داشت. پالایشی یکم که باقی مانده سهام دولت در 

چهار پالایشگاه بود، سرنوشتی کاملا متفاوت با دارایکم داشت. 
عرض��ه ای��ن صندوق از همان ابتدا به دلیل مخالفت وزارت نفت 
و کش��مکش وزارت نفت با وزارت اقتصاد با حاش��یه همراه بود، 
حاشیه هایی که تقریبا نقطه اغاز ریزش بازار در مردادماه شد. این 
صندوق در نهایت عرضه و با تاخیر قابل معامله شد اما خریداران 
آن روز خوش خوش به خود ندیدند و درحالی که برای هر واحد 
این صندوق ۱۰ هزار تومان پرداخته بودند، شاهد کاهش ارزش 

هر واحد تا پنج هزار تومان نیز بودند.

 � دعوت گاه و بیگاه دولتمردان
در کن��ار هم��ه ای��ن اتفاقات تاکید دولت بر بازار س��رمایه بود که 
شاید به ریزش بازار دامن زد. در روزهایی که کارشناسان هشدار 
می دادند روند صعودی بورس با واقهیت های اقتصادی کش��ور 

همخوانی ندارد و به اصطلاح این بازار حباب دارد، دولتمردان از 
هر فرصتی برای دعوت مردم برای حضور در این بازار اس��تفاده 
می کردند و مردم اعتماد کرده به این دعوت، سرمایه های خرد 
و کلان خ��ود را وارد ای��ن ب��ازار کردند. اما در نهایت هم س��رمایه 
خود را از دس��ت دادند و اعتماد به این بازار را. ش��اید بتوان گفت 
اصرار وزیر صمت بر قیمت گذاری دستوری فولاد در بورس کالا 
در دو هفته قبل، تیر خلاصی بود که به اعتماد مردم زده ش��د و 
درحالی که که پارامترهای اقتصادی برای رشد بازار فراهم بود، 
دلایل سیاسی نه تنها مانع این رشد بود بلکه بر اتش نزولی شدن 
آن افزود. موضوعی که قالیباف اصل هم در نامه استعفای خود 
به آن اش��اره کرده و گفته بود که  "بنده در س��خت ترین ش��رایط 
که مردم دعوت عمومی به بازار س��رمایه ش��ده بودند، آزاد سازی 
س��هام عدالت و فروش صندوق های س��هام دولتی )ETFها(  در 
ب��ورس در ح��ال انج��ام بود این وظیفه خطیر را به عهده گرفتم و 
در طول چند ماه خدمت در دش��وارترین ش��رایط به دنبال توسعه 
ب��ازار، تامی��ن مال��ی، ابزارها و نهادهای مالی بودم که در کمترین 
زمان بزرگترین کارها در بازار سرمایه انجام گردید ولی متاسفانه 
به واس��طه اقدامات سیاس��ی و ورود غیرحرفه ای و بیش از حد 
اش��حاص و مس��ئولین به مباحث بازار س��رمایه و بروز افت و خیز 
ش��دید ش��اخص کل بورس تهران هیچ وقت دیده نش��د. " در آن 
س��وی ماج��را وزارت اقتصاد نیز ط��ی اطلاعیه ای در واکنش به 
اس��تعفای رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار، اعلام کرد"این  
موضوع در جلسات آتی شورای عالی بورس و اوراق بهادار طرح 

و درباره آن تصمیم گیری خواهد شد. "

 � آدرس غلط ندهیم! 
در نهایت باید گفت هرچند قالیباف سکان دار سازمان بورس و 
اوراق بهادار بود اما اعتراض به نحوه عملکرد این سازمان آدرس 
غلط دادن است. قالیباف در روزهایی استعفا داد که بازار از بحران 
قیمت گذاری دس��توری خارج و وارد بحران وعده دلار ۱۵ هزار 
تومانی و افزایش نرخ بهره بانکی شده است. سازمان بورس نهاد 
ناظر بازار سرمایه محسوب می شود و این بازار تا کنون به آتش 
سیاست های اشتباهی سوخته که خارج از بازار بوده است و اگر 
دخالت های گاه و بیگاه  ادامه داشته باشد، این بازار هیچگاه به 

تعادل نخواهد رسید.

تا امروز ۱۰۵ شرکت سود خود را از طریق سامانه سجام توزیع کردند و ۷ میلیون و ۲۰۰ هزار سهامدار از طریق  سامانه سجام سود نقدی خود را دریافت کرده اند. حسین 
قشمی، مدیر سیستم های تسویه و پرداخت شرکت سپرده گذاری مرکزی به بررسی موضوع پرداخت سود سهام از طریق سجام و بی نیازی  سهامداران از مراجعه به 
بانک ها پرداخت.   وی در خصوص اینکه چرا با وجود سامانه سجام بازهم سود سهام اکثر شرکت ها از طریق بانک ها انجام می شود، گفت: ناشران تا امروز به  صورت 
سنتی و از طریق جدول زمان بندی که منتشر می کنند با مراجعه به بانک ها، سود را پرداخت می کنند اما شرکت  سپرده گذاری مرکزی ازآنجایی که پرداخت سود و 
تسویه وجوه بر اساس قانون بازار سرمایه بر عهده این شرکت است، از سال ۹۷  سامانه سجام و از سال ۹۹ سامانه پرداخت سود را راه اندازی کرد.   مدیر سیستم های 
تسویه و پرداخت شرکت سپرده گذاری مرکزی درباره اینکه تا امروز چه تعداد ناشر از این امکان شرکت سپرده گذاری مرکزی برای پرداخت سود به سهامداران 
استفاده  کرده اند، بیان کرد: تا پایان روز جاری از نزدیک به ۷۰۰ شرکت حاضر در بازار سرمایه، ۱۰۵ ناشر به سامانه پرداخت سود سجام  متصل شدند و البته اتفاق خوبی که در حال رخ دادن 
است، افزایش شتاب ورود ناشران به این سامانه برای پرداخت آنلاین سود  است، به همین دلیل پیش بینی می شود در دو ماهه پایانی سال تعداد بیشتری از ناشران از این خدمات سپرده گذاری 
مرکزی  استفاده کنند.   قشمی با تاکید بر توسعه بازار سرمایه و افزایش رجیستری ها گفت: امروز در  اکوسیستم موجود در بازار سرمایه، رجیستری ها به بیش از ۱۰ برابر رسیده و شرکتی که تا سال 
گذشته ۴۰ تا ۵۰  سهامدار داشته، امروز ۵۰۰ سهامدار دارد؛ به همین دلیل هم خدمات دهی با روش های سنتی برای سیستم بانکی هم توجیه  اقتصادی ندارد و گاها امکان پذیر هم نیست.   مدیر 
سیستم های تسویه و پرداخت شرکت سپرده گذاری مرکزی با تاکید بر آمادگی کامل زیرساخت های این مجموعه برای  خدمات دهی آنلاین به سهامداران گفت: همه ناشران بازار سرمایه از 
طریق درگاه دانا می توانند پرداخت سود خود را آنلاین کنند،  همچنین پلتفرمی آماده شده که مطالبات سال های گذشته سهامداران نیز اگر در فرآیند افزایش سرمایه به سهام تبدیل نشده  باشد، 

از طریق این پلتفرم به صورت آنلاین پرداخت شود، به این ترتیب برای سال آینده با مجوز سازمان بورس درگاه پرداخت  مطالبات سهامداران نیز راه اندازی خواهد شد.  

هومن عمیدی گفت: به نظر می رسد بازارسرمایه با اختلاف دو هفته ای به جرگه رشد در بورس های جهانی بپیوندد و شاهد رشد خوبی در این بازار 
باشیم.  مدیرعامل سرمایه گذاری آینده اندیشان ایرانیان به مهمترین عوامل رشد بازارسرمایه اشاره و اظهار کرد: وضعیت بازارگردان ها یکی از مهمترین 

عوامل در این خصوص است، در حال حاضر هنوز اهدافی که مورد نظر قانون گذار در این رابطه است، انجام و به طور کامل پیاده نشده است.    
هومن عمیدی پیشنهاد کرد: بهتر است برای انجام بازارگردانی بهتر، فضا را بازتر کنیم تا بازارگردان ها بتوانند تحلیل ها و حتی اهداف قیمت ها را 
در آن دخالت دهند و به این ترتیب بازارگردانی بتواند برای سهامداران حقیقی و بازارگردانان به طور هدفمند شکل بگیرد. مدیرعامل سرمایه گذاری 
آینده اندیشان ایرانیان، موضوع بعدی که در بهبود فضای بازارگردانی می تواند موثر باشد را منوط به اصلاح قوانین بازارسرمایه دانست و افزود: این 

موضوع در دستورکار سازمان بورس و اوراق بهادار قرار گرفته است و کارشناسانِ مربوط به آن در حال پیگیری هستند. وی در خصوص قیمت کامودیتی ها تصریح کرد: در 
حال حاضر شرایط قیمت کامودیتی ها در دنیا، مسیر صعودی در پیش گرفته است. از طرفی به نظر می رسد موضوع کاهش ارزش دلار و پیشی گرفتن قیمت ها و نیز رشد 
کامودیتی ها ادامه دار باشد. همچنین در خصوص قیمت نفت، تصمیم عربستان بر کاهش یک میلیون بشکه در روز قرار گرفته است؛ در همین راستا به نظر می رسد قیمت 
جهانی نفت نیز در حدااقل در همین سطح داشته باشیم. هومن عمیدی گفت: موجب مثبت امیدواری هایی که پس از تزریق واکسن کرونا در سطوح مختلف در دنیا در حال 
شکل گیری است، به طور قطع آمارهای فروش جهانی را افزایش خواهد داد و ما شاهد رشد اقتصادی خواهیم بود؛  البته هنوز بورس کشور از این مساله تبعیت نکرده است 
و دغدغه ها و نگرانی هایی که در حال حاضر در مجموعه ارکان بازارس��رمایه دیده می ش��ود، بیش��تر در خصوص نقض قوانین توس��ط نهادهای بالادس��تی مانند نرخ گذاری 

های دستوری است که البته با درایت به موقع ملغی شد. امیدوارم دیگر شاهد وارد شدن اینگونه شوک ها به بازارسرمایه نباشیم.   

عوامل رشد بازارسرمایه کدامند؟ توزیع سود ۱۰۵ شرکت از طریق سامانه سجام

 رشد حجم و ارزش معاملات 
در بورس کالای ایران 

طی دی ماه، ۲ میلیون و ۸۹3 هزار تن انواع کالا به ارزش بیش 
از 33۸ هزار میلیارد ریال در بازار فیزیکی بورس کالای ایران 
مورد دادوستد قرار گرفت که نسبت به آذر ماه به ترتیب افزایش 

۵ و ۷ درصدی حجم و ارزش معاملات را تجربه کرد.
ت��الار محصولات صنعت��ی و معدنی بورس کالای ایران، طی 
م��اه گذش��ته میزبان معامله ی��ک میلیون و ۱۷6 هزار تن انواع 

کالا به ارزش ۱6۷ هزار و ۷۴ میلیارد ریال بود.
در ای��ن ت��الار ی��ک میلیون و ۹3 هزار تن انواع فولاد، ۵ هزار و 
۱6۰ تن انواع مس، 3۰ تن کنس��انتره فلزات گرانبها، ۴۸۰ تن 
کنس��انتره مولیب��دن، ۱۵ هزار و ۹۵۵ ت��ن آلومینیوم، ۸۰۰ تن 
کک، ۲۰ هزار و ۵۰۰ تن خاک روی، ۴۰ هزار تن کنس��انتره 
سنگ آهن، 3۰۰ تن چدن و ۵۴ کیلو گرم شمش طلا از سوی 

مشتریان خریداری شد.
همچنین در تالار فرآورده های نفتی و پتروشیمی بورس کالای 
ای��ران نی��ز ط��ی دی ماه اف��زون بر یک میلیون و ۷۰۷ هزار تن 
ان��واع کالا ب��ه ارزش ۱6۹ ه��زار و ۷۴ میلیارد ریال در دو بخش 

داخلی و صادراتی معامله شد.
در این تالار بالغ بر 6۰۲ هزار و ۸۵۵ تن انواع قیر، ۲۵۷ هزار و 
۵۱۱ تن انواع مواد پلیمری، ۱۲۴ هزار و ۹6۵ تن مواد شیمیایی، 
6 هزار و 3۰۰ تن سلاپس واکس و ۵۰3 هزار و ۷6۰ تن وکیوم 

باتوم به فروش رسید.
از دیگر کالاهای معامله شده در این تالار می توان به دادوستد 
۱۱ هزار و ۸۲۵ تن روغن پایه، 6۹ هزار و ۷۲۵ تن گوگرد، ۲۰۰ 

تن آرگون و ۱۲۹ هزار تن لوب کات اشاره کرد.
بازار فرعی بورس کالای ایران نیز طی مدت مذکور معامله ۹ 

هزار و ۵۱۰ تن انواع کالا را تجربه کرد.
همچنین ۱۰ تن و ۵۰۰ کیلوگرم زعفران نیز در تالار محصولات 

کشاورزی بورس کالای ایران به فروش رسید.

گـروه بانـك و بيمـه: عليرضـا ملاحتی - روح الـه خدارحمی 
مديرعامل بانك كشاورزی با اشاره به سهم 7.7 درصدی بخش 
كشـاورزی از مجموع اعتبارات پرداختی نظام بانكی به بخش 
های اقتصادی كشور، اعلام كرد:  71 درصد اعتبارات پرداختی به 
بخش كشاورزی را بانك كشاورزی تامين می كند كه اين ميزان 
پرداخت، اهميت و جايگاه بانك كشاورزی را در تامين مالی اين 

بخش به خوبی نشان می دهد.
خدارحمی با تاکید بر این مطلب اظهار داشت:  بانک کشاورزی 
تلاش می کند ظرفیت های جدیدی در بخش کشاورزی از جمله 
گلخان��ه ه��ای مدرن و صنایع تبدیلی جدید ایجاد کند و ما امروز 
ش��اهد ایجاد فعالیت های تولیدی نوین در کش��اورزی ، دامداری 

و شیلات در شهرهای مختلف کشور هستیم.
وی با اشاره به رشد ۸.۸ درصدی ارزش افزوده بخش کشاورزی 
و بالغ بر ۵۸۲۱ میلیون دلار صادرات بخش کشاورزی ، بر جایگاه 
بانک کشاورزی در تامین مالی بخش کشاورزی تاکید کردو افزود: 

سهم بخش کشاورزی در اشتغال کشور ۱۷.۷ درصد است.
خدارحمی تجهیز منابع برای حمایت از بخش کشاورزی را وظیفه 
اصلی و یکی از کارکردهای اصلی بانک کشاورزی دانست و با بیان 
اینکه تاکنون به خوبی از عهده این وظیفه بر آمده ایم  اضافه کرد: 

منابع این بانک در سال ۱3۹6 مبلغی حدود ۷6۵ هزار میلیارد بود  
که تا پایان آذرماه ۱3۹۹با رشد دو برابری به بیش از۱۵36هزار 
میلیارد ریال افزایش یافته اس��ت. مدیرعامل بانک کش��اورزی 
برقراری خط اعتباری برای شرکت های تأمین کننده سم و کود 
به مبلغ ۴ هزار میلیارد ریال، خط اعتباری ۱۰ هزار میلیارد ریالی 
برای حمایت از برنامه احیای مرغ لاین آرین با نرخ ترجیحی 6 
درصد و برقراری خط اعتباری ویژه طرح های اولویت دار بخش 
کشاورزی به ویژه صنایع تبدیلی به مبلغ ۱۰ هزار میلیارد ریال را 

از نکات برجسته عملکرد اعتباری این بانک معرفی کرد.
خدارحم��ی در تش��ریح اقلام عمده تس��هیلات پرداختی بانک 
کشاورزی، به برقراری خطوط اعتباری و پرداخت تسهیلات  برای 
حمایت از تولید محصولات استراتژیک، طرح توسعه اشتغال پایدار 
روستایی،کمک به توسعه مکانیزاسیون بخش کشاورزی،توسعه 
کشت گلخانه ای،خرید تضمینی گندم،تأمین نهاده ها، تولید بذر 
اصلاح شده،حمایت از سیل زدگان،تسهیلات پرداختی به آسیب 

دیدگان از شیوع بیماری کرونا اشاره کرد.
 میزان تس��هیلات پرداختی به این بخش از ۷ هزار میلیارد ریال 
در سال ۱3۹۵ به بیش از ۲3هزار میلیارد ریال طی ۹ ماهه سال 

۱3۹۹ رسیده است.

مدیرعاملبانککشاورزیخبرداد:

تأمین ۷1 درصد تسهیلات بخش کشاورزی

بانک گردشگری به عنوان یکی از بانک های نسبتا جوان در حوزه بانکداری کشور فعالیت خود 
را از سال ۱3۸۹ با دریافت مجوز فعالیت از بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران آغاز کرد. 
این بانک طبق شعار راهبردی خود با تمرکز بر صنعت توریسم و سرمایه گذاری های مرتبط 
با گردشگری، سعی در کسب سهم عمده ای از این شاخه تجاری با عرضه محصولات نوین 
مالی و اعتباری دارد، به نحوی  که دارای کیفیت مطلوب و قیمت گذاری مناسب برای بازارهای 
هدف باشد. با نگاهی بر سیاست کاری بانک گردشگری درمی یابیم این بانک تصمیم دارد با 

تکیه بر به کارگیری حداقل نیروی انسانی لازم و استفاده از اتوماسیون فناورانه، به جای ایجاد 
ساختگاه های فیزیکی، خدمات کیفی بهتر و به روزتری را به صورت مجازی برای مشتریان 
خود فراهم آورد. ذکر گفته های اخیر مدیرعامل بانک مبنی بر برنامه ریزی در راستای توسعه 
بانکداری الکترونیک به عنوان محوری ترین برنامه آن بانک می تواند موید این مطلب باشد که 
شعبه های فیزیکی در نسل جدید بانکداری از اولویت کمتری در این بانک برخوردار خواهند 
بود و سیاست های عمده مدیریت بانک گردشگری بر محور بانکداری دیجیتال استوار خواهد 

شد. با توجه به پتانسیل های موجود کشور در زمینه صنعت توریسم، بازده بالای گردشگری، 
امکان ایجاد ظرفیت های اشتغال، درآمدزایی و نیز وجود زیرساخت های فرهنگی و گردشگری، 
اماکن تاریخی و جاذبه های توریس��تی به همراه اس��تقبال متولیان امر از توس��عه این صنعت 
و جذب گردش��گران داخلی و خارجی، این بانک می تواند )علاوه بر وظایف و عملکردهای 
متعارف بانکی( با تصمیم سازی های هدفمند مدیریتی به عنوان یک سکوی مالی مناسب، 

در مقام توسعه و پشتیبانی از صنعت توریسم، نقش مهمی را در این زمینه ایفا کند. 

»وگردش« با تمرکز بر گردشگری
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 کارخانجات ریسندگی
 با ظرفیت کامل کار می کنند

مدیرکل صنایع نساجی و پوشاک وزارت صمت گفت: با توجه 
به افزایش ظرفیت صنایع ریسندگی و تولید پوشاک؛ همه این 
صنایع با ظرفیت کامل کار می کنند. به گزارش تسنیم،  افسانه 
محرابی با بیان اینکه کارخانجات ریس��ندگی در بحث تحویل 
نخ ها؛ نقد پول می گیرند و یک ماه بعد تحویل می دهند افزود: 
سال گذشته ظرفیت ریسندگی کارخانجات ۴۸ هزار تن بود و 
ظرفیت تولید پوشاک نیز حدود ۲۵ درصد افزایش یافته است 
که همه مش��غول به کار هس��تند. وی گفت: س��ال گذشته ۱۲۰ 
هزار تن پنبه برای صنایع نس��اجی نیاز داش��تیم که با توجه به 
افزایش ظرفیت واحد های تولیدی در پایان س��ال گذش��ته، ۹۸ 
هزار تن واردات و 6۰ هزار تن نیز پنبه تولید داخل مصرف شد. 
محراب��ی اف��زود: به دلیل افزای��ش نرخ ارز؛ پنبه وارداتی گرانتر 
است و نیازی به تعرفه ندارد. وی گفت: اکنون که قیمت واردات 
پنبه ۱۰ هزار تومان گران تر از پنبه تولید داخل است، افزایش 
تعرفه؛ هیچ توجیهی ندارد. مدیرکل صنایع نس��اجی و پوش��اک 
وزارت صمت افزود: البته واردات پنبه نیز به دلیل تحریم دشوار 
است و بر این اساس به وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرده ایم 

هرچه پنبه تولید کنند، می خریم.

 واقعی شدن قیمت خودرو 
در بازار زمان بر است

کاظ��م محم��دی نیکخ��واه، فعال ب��ازار خ��ودرو در گفتگو با 
خبرخودرو با اشاره به رکود بازار خودرو عنوان کرد: در شرایط 
فعلی که شاهد کاهش قیمت دلار هستیم، از این پس وضعیت 
عرض��ه و تقاض��ا در کف بازار تعیین کننده قیمت خودرو خواهد 
ب��ود. ب��ا توج��ه به کاهش ۲3 درصد قیمت ارز تا به امروز قیمت 
خودرو نیز باید متناس��ب با آن کاهش پیدا کند. اگر فروش��نده 
واقعی باش��د باید به این مس��اله تن دهد و خریدار واقعی نیز در 
صورت ثبات بازار تمایل به خرید پیدا می کند اما اگر فروشنده 
بخواهد با حباب بفروش��د خریدار از خرید خودرو منصرف می 
شود. وی رونق بازار خودرو را در گرو توازن بین عرضه و تقاضا 
و ثبات نرخ ارز دانست و گفت: در صورتی که عرضه و تقاضا به 
تعادل برس��د و نرخ ارز ثبات پیدا کند بازار خودرو مجددا رونق 
خواهد گرفت. در غیر صورت شاهد ادامه رکود در بازار خودرو 
خواهیم بود. این فعال بازار خودرو گفت: هنگامی که تقاضایی 
وجود نداش��ته نباش��د به مرور زمان قیمت س��ایت ها نیز واقعی 
می ش��ود که این موضوع زمان بر اس��ت. نیکخواه پیش بینی 
کرد: همان طور که قیمت انواع کالا طبق نرخ ارز سنجیده می 
شود هرگونه پیش بینی از بازار خودرو نیز براساس قیمت دلار 
صورت می گیرد که متاسفانه وضعیت بازار ارز در شرایط فعلی 
قابل پیش بینی نیست اما در صورت ثبات نرخ ارز بازار خودرو 

و سایر بازارهای موازی نیز به ثبات می رسد.

بررسی جزئیات طرح توسعه و تولید پایدار 
زنجیره فولاد

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس از بررسی جزئیات 
طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد در کمیسیون متبوعش 
خبر داد. حجت اله فیروزی در گفتگو با خانه ملت در تش��ریح 
جلس��ه روز سه  ش��نبه )3۰ دی ماه( کمیسیون متبوعش، گفت: 
دس��تورکار کمس��یون صنایع و معادن مجلس در این نشس��ت 
بررس��ی جزئیات طرح توس��عه و تولید پایدار زنجیره فولاد بود؛ 
کلیات این طرح در صحن علنی مجلس تصویب شد اما برای 
اعمال پیش��نهادات نمایندگان مجدد به کمیس��یون بازگشت. 
ای��ن نماین��ده مجلس با بیان اینکه کمیته صنعت کمیس��یون 
صنایع و معادن مجلس پیش از این جلس��ه نظرات پیش��نهادی 
نماین��دگان را اعم��ال ک��رده بود، افزود: تع��دادی از مواد طرح 
توس��عه و تولید پایدار زنجیره فولاد نیز در این جلس��ه بررس��ی 
و تصویب ش��د. س��خنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
گف��ت: تصمیم گیری درباره معافیت مالیاتی در حوزه صادرات، 
ممنوعی��ت عرض��ه محصولات فولادی در بازار آزاد از س��وی 
تولیدکنندگان و... از جمله اصلاحات کمیسیون بر طرح توسعه 

و تولید پایدار زنجیره فولاد بود.

 انتخاب اعضای هیات تحقیق و تفحص 
از صنعت خودرو

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس از انتخاب اعضای 
هیات تحقیق و تفحص از صنعت خودرو در جلسه این کمیسیون 
خبر داد. سیدعلی موسوی در گفتگو با ایسنا، با اشاره به جلسه 
بعد از ظهر روز سه شنبه )3۰ دی ماه( کمیسیون صنایع گفت: 
در این جلسه اعضای هیات تحقیق و تفحص از صنعت خودرو 
انتخاب ش��دند، بر این اس��اس آقای علی اکبر کریمی به عنوان 
رییس و روح اله ایزدخواه و محسن علیزاده به عنوان نواب رییس 
هیات تحقیق و تفحص از صنعت خودرو انتخاب ش��دند. وی 
افزود: همچنین آقایان مجتبی یوسفی و من به عنوان دبیران 

هیات تحقیق و تفحص از صنعت خودرو انتخاب شدیم.

 عرضه تخم مرغ بسته بندی به انجمن
 مربوطه واگذار شد

طبق اعلام ستاد تنظیم بازار، عرضه تخم مرغ بسته بندی با نظارت 
سازمان حمایت توسط انجمن تولیدکنندگان تخم مرغ شناسنامه 
دار انجام می  شود. به گزارش وزارت صمت، بر اساس تصمیمات 
ستاد تنظیم بازار، عرضه تخم مرغ بسته بندی با نظارت سازمان 
حمایت توسط انجمن تولیدکنندگان تخم مرغ شناسنامه دار انجام 
می شود. این تصمیم با توجه به نوسانات قیمت تخم مرغ در سطح 
بازار و ضرورت تأمین تخم مرغ بسته بندی مورد نیاز کشور، اتخاذ 
ش��ده اس��ت. در این راس��تا مقرر شد جهت بسته بندی تخم مرغ 
شناسنامه دار دارای زنجیره سرد )مراکز عرضه( انجمن ذیربط با 
هماهنگی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان با 
لحاظ قیمت متعارف سطح بازار و اعمال هزینه های بسته بندی، 

نسبت به عرضه تخم مرغ اقدام کند.

گروه صنعت و تجارت: ركود و فضای نامناسب كسب و كار برای 
برخی واحدهای توليدی طی سـال های اخير باعث تشـديد 
مشكلات اين واحدها شده است؛ تا آنجا كه قادر به پرداخت 
اقساط بانكی خود نبوده و در نتيجه با معوق شدن بدهی خود 
روبرو شده اند. اين مسئله باعث شده تا بانك ها ضمن محاسبه 
سود مركب برای توليدكنندگان بدهكار، كار را تا تملك واحد 
توليـدی پيـش برند كه معمولاً پس از اين اتفاق، به دليل عدم 
اهليت بانك در اداره كارخانه، توليد متوقف شده و در نهايت 
زمين و تجهيزات كارخانه به فروش رسـيده اسـت. اين اتفاق 
باعث بيكاری جمع زيادی از كارگران كارخانه شـده و كاهش 
توليد و افزايش واردات را به همراه داشـته اسـت. البته همه 
موضوع به اينجا ختم نمی شـود، بلكه فرمول محاسـبه بدهی 
واحد توليدی و اختلاف نظر بر سر نحوه محاسبه سود بانكی 

از جمله چالش های بزرگ در اين بخش است. 
گرفتن نفس تولیدکنندگان توس��ط بانک ها این روزها هرچند 
کمتر اما همچنان در میان اخبار دیده می شود. بانک ها به ویژه 
دولتی ها قرار بود تسهیلگر باشند اما حالا ریشه ها و ساقه های 
تنومن��د خ��ود را مانند زنجیر به پای درخت نحیف تولید انداخته   
و رش��د آن را متوق��ف کرده ان��د. از طرف دیگ��ر آینده کارگران 
قدیمی یعنی آنها که در آس��تانه بازنشس��تگی هستند یا افرادی 
که تازه به عنوان کارگر به واحدهای صنفی اضافه ش��ده اند در 
هاله ای از ابهام است؛ چراکه در اخبار می شنویم که محیط کار 
این کارگران به سبب ورشکستگی و بدهی بالا، یک به یک در 
حال تعطیلی است. عموم این واحدها مخصوصا آنها که اسم و 
رسم دار هستند، پیش از انقلاب در چارچوب سیاست های تمرکز 
زدایی از صنایع و نوسازی، در جای جای کشور تاسیس شدند تا 
در نهایت شهرستانی ها هم کاری داشته باشند اما امروز کارگران 
آنها به اضافه کارگران کارگاه های کوچک و متوسط که پس از 
انقلاب در شهرک های صنعتی و خارج از شهرک های صنعتی 
تاس��یس ش��دند، حالا به خاطر کوه مشکلاتی که گریبان تولید 
را گرفته، از طریق ادارات کار و دستگاه قضایی در پی رسیدن 

به مطالبات خود هستند.
رئیس قوه قضائیه اولین مقامی بود که بعد از س��ال ها موضوع 
تملک دارایی های بخش تولید را از س��وی بانک ها مطرح کرد 
و وعده داد در جلس��ات س��ران قوه این موضوع مورد بحث و 
بررس��ی ق��رار گیرد. نمونه های فراوان��ی می توان از واحد های 
تولیدی تعطیل و تملک شده توسط بانک ها نام برد. سال هاست 
بانک ها به محض زمین خوردن واحد تولیدی- صنعتی و عدم 

بازپرداخت تسهیلات بانک توسط آن ها بلافاصله واحد تولیدی 
را پلمب کرده و تملک آن را به دست می گیرند. با این اقدام یا 
کارگران اخراج و اموال فروخته می شود و تغییر کاربری صورت 
می گیرد یا واحد تولیدی حفظ می ش��ود، اما با مدیریت بس��یار 

ضعیف اداره و به تدریج به تعطیلی کشیده می شود.
بی��ش از ۲ ه��زار واحد تملیکی تحت تملک ش��بکه های بانکی 
وجود دارد، اما با تفس��یر س��ازمان تامین اجتماعی از یک ماده 
قانونی که بسیاری آن را غلط می دانند، فرایند تولید واحد های 
تولیدی تحت تاثیر قرار گرفته است. دولتی ها عمده مشکل تولید 
را نقدینگی می بینند و معتقد هس��تند که باقی موانع مانند عدم 
توانایی در پرداخت مطالبات کارگری، تأمین اجتماعی، مالیات، 
بانک ه��ا، بدهی ه��ای ان��رژی و وزارت نیرو هم در قالب همین 
نقدینگی قابل حل اس��ت و حتی می توان با پول دس��تگاه های 
فرسوده را هم عوض کرد اما اگر میلیاردها تومان پول باشد اما 
قوانین تس��هیلگر تولید به درس��تی اجرا نشود، بازهم نمی توانیم 
ش��اهد توس��عه اقتصادی باشیم. واضح است که وقتی قوانین و 
نحوه درست اجرای آن ها همراه تولید و سرمایه گذاری باشند، 
بسیاری از موانع تولید و اشتغال و توسعه اقتصادی رفع می شوند 

و وقتی ساختار با اقتصاد همراهی نکند نمی توان به درستی انتظار 
داشت تا دیگر موانع تولید نیز رفع شوند.

تملک هزار و ۸۰۳ واحد تولیدی توسط ۱۲ � بانک
در همین حال بابک دین پرست، قائم مقام رئیس ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید در صد و ششمین جلسه ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید با اشاره با سیاست ستاد تسهیل در پیگیری مصوبات 
شتاد گفت: مصوبات 3 جلسه ۹۸، ۹۹ و صد این ستاد که شامل 
6۸ مصوبه بود مورد بررس��ی قرار گرفت. گزارش مصوبات ۲۸ 
بند است که مربوط به ۱۰ موضوع می شود که گزارش عملکرد 
نداشت پس دوباره مورد بررسی قرار گرفت. دین پرست گفت: 
از ۵ دستگاه دولتی شامل وزارت صمت، وزارت جهاد کشاورزی، 
وزارت امور اقتصاد و دارایی، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و سازمان محیط زیست دعوت شد تا در جلسه حضور پیدا کرده 
و پاس��خگو باش��ند. او ادامه داد: تکلیف دو دستگاه اجرایی مهم 
در تس��هیل فعالیت های تولیدی یعنی س��ازمان محیط زیست 
و س��ازمان جنگل ها و مراتع بررس��ی شد. ستاد تسهیل موظف 
است در حوزه های معدنی و منابع طبیعی مسائل و موانع تولید 

را بررس��ی کند. بنا بود طی ۴۵ روز مش��کلات واحد های این 
حوزه بررسی شود. آن ها ۲۰ روز از ستاد تسهیل زمان خواستند 
تا گزارشی را از واحد های فعال در حوزه منابع طبیعی و محیط 
زیست ارائه کنند. دین پرست درباره واحدهای تملک شده گفت: 
ستاد تسهیل این موضوع را رها نکرده و پیگیری می کند. امروز 
اعلام شد که هزار و ۸۰3 واحد تولیدی توسط ۱۲ بانک کشور 
تملک ش��ده اس��ت.از ۱۵ بانک دیگر که دولتی نیس��تند هم بعد 
از فرص��ت ۲ هفت��ه ای که بانک مرکزی داده ش��د اطلاعات را 
دریاف��ت خواهی��م کرد. متاس��فانه آمار ها با هم همخوانی ندارد 
پ��س بای��د مدیران عامل ۸ بانکی که بیش��ترین تاثیر را در این 
موضوع داشتند بعد از دو هفته در جلسه ای گزارش های لازم 
را ارائه کنند. امیدوار هستیم این واحد ها هر چه زودتر به فرایند 

تولید بازگردند.

تولیدکنندگانی که در صف تعطیلی هستند � 
در همین ارتباط آرمان خالقی، عضو هیأت مدیره خانه صنعت، 
معدن و تجارت می گوید: بیش از ۲ هزار واحد تولیدی به وسیله 
بانک ها تملک و تعطیل شده است و تعداد زیادی نیز در مراحل 
اجرایی بلاتکلیف هستند و هر لحظه ممکن است، تعطیل شوند 
و اگر مسئله سود مرکب به رویه تبدیل شود، دادستان کل کشور 
به عنوان مدعی العموم می تواند وارد ش��ود. وی گفت: بانک ها 
زمانی که می خواهند تسهیلات را تمدید کنند، باقیمانده را مانند 
تسهیلات جدید و سود آن را نیز بیشتر از سود تسهیلات ابتدایی 
محاسبه می کنند. بر این اساس چون قرارداد جدید است که سود 
جدیدی در آن در نظر گرفته اند، می توانند قانون را دور بزنند و 

بدهی مشتریان را با سود بیشتر تقسیط می کنند.
 عض��و هی��أت مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت گفت: قانون 
بهب��ود مس��تمر فضای کس��ب و کار بر بازنگ��ری قرارداد های 
تس��هیلات بانک��ی با همفک��ری خانه صنع��ت و معدن تأکید 
کرده است، اما بانک ها با فرمول خودشان سود این تسهیلات 
را محاس��به می کنن��د. خالق��ی افزود: بانک ها به س��ازمان ثبت 
اسناد نامه می زنند که واحد تولیدی بدهکار را تملیک کند، اما 
تولیدکننده اعلام می کند که سود تسهیلات به درستی محاسبه 
نش��ده اس��ت و در این باره کس��ی وجود ندارد که درست یا غلط 
بودن محاسبه بانک ها را بررسی کند. وی گفت: سازمان ثبت 
بای��د محاس��بات بانک ه��ا را دوباره انجام ده��د و کار را فقط با 
محاسبه بانک ها پیش نبرد و البته بانک ها به محاسبات سازمان 

ثبت تمکین نمی کنند.

تجارتازمشکلاتپیشرویتولیدکنندگانگزارشمیدهد

 سایه تعطیلی روی سر کسب وکارها 

اخبار كوتاه

صنعت و تجارت

معادنرونقمیگیرندحمایتازبخشخصوصیاولویتوزارتصمتاست
وزیر صنعت، معدن و تجارت از تصویب ۵۲ هزار میلیارد تومان تسهیلات برای 
سرمایه در گردش واحدهای تولیدی در قرارگاه جهش تولید خبر داد. به گزارش 
شاتا، علیرضا رزم حسینی در جمع با خبرنگاران، بیان کرد: این واحد بزرگ تولیدی، 
ی��ک زنجی��ره کام��ل تولید را دنبال می کند که خط تولید چوب خود را در اس��تان 
خوزستان با صرفه اقتصادی بسیار بالا راه اندازی کرده است. وی همچنین اعلام 
کرد: این کارخانه می تواند یک الگوی کش��ت بس��یار مناس��ب برای کش��ور نیز به 
ش��مار آید. وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه با اش��اره به نیاز کش��ور به چوب، 

اضافه کرد: راندمان در تولید در این حوزه بس��یار بالا می باش��د و از این لحاظ تولید چوب حائز اهمیت اس��ت. رزم 
حسینی، سیاست وزارت صمت و دولت را حمایت از بخش خصوصی دانست و گفت: کشور را باید به کارآفرینان. 
تولیدکنندگان، صنعتگران و فعالان اقتصادی بسپاریم تا آنها نقش قابل توجه خود را در درآمد ملی، تولید، ارزآوری 
و صادرات ایفا کنند. وی با اش��اره به تحریم های ظالمانه دش��منان و محدودیت های به وجود آمده در این راس��تا، 
گفت: علیرغم همه این فش��ارها اما حوزه های صنعت، صنایع کوچک و متوس��ط پیروزمندانه از این جنگ نابرابر 

بیرون آمدند و همزمان با افزایش صادرات، برخی از کارخانه های ما به صورت سه شیفت کار می کنند. 

سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت گفت: امیدوارم بتوانم با 
همکاری همه اساتید و دست اندرکاران بخش معدن شرایطی را فراهم کنیم که این 
حوزه سیر صعودی را همچون گذشته طی کند و به آن جایگاهی که لیاقتش را در کشور 
دارد، برسد. به گزارش شاتا؛ اردشیر سعدمحمدی در آیین معارفه اش به عنوان سرپرست 
معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت با تشکر از زحمات معاون پیشین امور 
معدنی اظهار داشت: ابتدا اجازه می خواهم از آقای رزم حسینی وزیر صمت به جهت محبت 
و اعتمادی که به بنده دارند، کمال تشکر را داشته باشم. سعدمحمدی ادامه داد: هرروز که 

از شروع کارم می گذشت احساس می کردم که باید بیشتر یاد بگیرم و این حس و حال در طول این مدت 3۰ سال هرروز 
شکل و شمایل جدیدتری به خودش گرفت. خاطرات تلخ و شیرین بسیار زیادی از معادن دارم. وی ادامه داد: چیزی که 
بخش معدن را برای من جذاب می کند، ایثار و از خودگذشتگی در زمان حوادث در این بخش است که در لحظه بحران و 
حادثه، فرد به فکر نجات همکارش است و می داند که ممکن است جانش را هم از دست دهد. بارها و باها شاهد این رخداد 
بوده ام. سعدمحمدی اضافه کرد: امیدوارم بتوانم با همکاری همه اساتید و دست اندرکاران بخش معدن شرایطی را فراهم 

کنیم که این حوزه سیر صعودی را همچون گذشته طی کند و به آن جایگاهی که لیاقتش را در کشور دارد، برسد.

جهت گیری کلی وزارت صمت حمایت از بازار سرمایه است
معاون طرح و برنامه و سرپرست معاونت توسعه مدیریت، منابع 
و امور استان ها گفت: جهت گیری کلی وزارتخانه صنعت، معدن 
و تج��ارت حمای��ت از ب��ازار س��رمایه و تقویت عرضه در این بازار 
اس��ت. به گزارش ش��اتا؛ س��عید زرندی  افزود: موانع ایجاد ش��ده 
در صادرات نفت، س��بب گرایش همه کش��ور به س��مت صادرات 
غیرنفتی و به طور خاص به س��مت معدن و صنایع معدنی ش��ده 
است. وی اضافه کرد: معدن ، صنایع معدنی و پتروشیمی کشور 
در ایام تحریم فعالیت های بسیار خوبی انجام داده است. معاون 
طرح و برنامه وزارت صمت تصریح کرد: می توان به بخش معدن 
و صنایع معدنی برای جایگزینی نفت اتکا کرد و اگر این بخش 
بخواهد این نقش را ایفا کند ، باید ده برابر الان و وضعیت فعلی 

رشد کند و ۷۰ میلیارد دلار ارزآوری برای 
کشور داشته باشد و این جهت گیری است 
که ما باید در برنامه های کلان کش��ور و 

وزارت صمت داشته باشیم.
زرندی با بیان این که برای رسیدن به این 
نگاه مترقی در مورد معادن در کشور باید 
ن��گاه جدیدی به این بخش ایجاد ش��ود، 
تاکی��د ک��رد: در این فضای موجود، به این 

هدف نخواهیم رسید و با این زمین پر از دست انداز که در اطراف 
خ��ود س��اخته ایم در فکر یک تحول ب��زرگ نمی توان بود و باید 
ای��ن ن��گاه و رویک��رد را تغییر دهی��م. وی افزود: معاونت معدنی، 

قوانین کش��ورهای دیگر را یک بار دیگر 
مرور کند و کش��ورهایی که در حوزه های 
اکتش��اف و بهره برداری فعالیت کرده اند را 
دائم��اً رصد نمای��د. معاون طرح و برنامه و 
سرپرس��ت معاونت توسعه مدیریت، منابع 
و امور استانها با تاکید بر لزوم نقش آفرینی 
س��ازمان های توسعه ای وزارت صمت در 
صنایع معدنی ایران گفت: این س��ازمان ها 
باید با بحث تغییر ساختاری که وزیر محترم صمت هم مأموریت آن 
را داده اند، حرکت کنند. زرندی با اشاره به ابتکار خوب رزم حسینی 
در راه اندازی ش��ورای هماهنگی، بیان کرد: ۴ ش��ورای صنعت، 

معدن، بازرگانی داخلی و تجارت خارجی با شخص وزیر جلساتی 
را برگزار می کنند که در آن جا مباحث مورد بررس��ی دقیق قرار 
می گیرند و با یک نگاه جدید و خط و مش��ی گذاری مش��ارکتی با 
همکاری بخش خصوصی برای این بخش برنامه ریزی ش��ود. 
وی گفت: در دوره جدید مدیریت معاونت معدنی ، بحث استفاده 
از ظرفیت بازار سرمایه و هلدینگ های معدنی باید ادامه یابد و این 
نقدینگی سرگردان را پشت حوزه معادن بیاوریم. معاون طرح و 
برنامه وزارت صمت همچنین افزود: جهت گیری کلی وزارتخانه 
حمایت از بازار سرمایه و تقویت عرضه در این بازار است و نگاه کلی 
ما این است که از بازار سرمایه تا آنجا که مقدور است حمایت کنیم 

و این ظرفیت فراوان را پشت حوزه تولید کشور بیاوریم. 

عضو کمیس��یون اجتماعی مجلس مهم ترین مش��کل 
صنعت دخانیات کشور را ضعف در سیاست گذاری عنوان 
کرد و گفت: سیاس��ت گذاری به گونه ای بوده که ضمن 
تضعیف صنعت داخلی، منجر به رشد شدید ورودی قاچاق 
شده است. سید سلمان ذاکر در گفتگو با مهر در مورد انتقاد 
مدیران شرکت دخانیات ایران از ضعف سیاست گذاری 
در ای��ن صنع��ت که موجب عقب ماندگی صنعت داخلی 
شده، اظهار داشت: صنعت دخانیات صنعت بسیار مهمی 
است و علاوه بر تأمین نیاز داخل می تواند صادرات هم 
داشته باشد؛ اما متأسفانه دولت آن طور که باید و شاید به 
این صنعت توجه نداشته و برای توسعه صنعت دخانیات 
و استفاده از امکانات و تجهیزات پیشرفته تلاش خاصی 
نکرده اس��ت. عضو کمیسیون اجتماعی مجلس افزود: 
بی توجه��ی ب��ه صنعت دخانیات در حالی اس��ت که این 
صنعت هم به اشتغال زایی کمک می کند و هم می تواند 
ارزآوری داشته باشد اما مهم ترین مشکل در این بخش به 

کارگیری مدیران غیرمتخصص در حوزه های مربوط به 
سیاست گذاری دخانیات به ویژه مرکز نظارت بر دخانیات 
ذیل وزارت صمت و نگاه جناحی داش��تن به این حوزه 
اس��ت که موجب ش��ده این صنعت نتواند توسعه خاصی 
را تجربه کند و به جای رشد، سال به سال پسرفت کند. 
ذاکر گفت: باید به صنعت دخانیات توجه ویژه ای داشته 
باشیم چرا که علاوه بر جنبه اقتصادی، از منظر سلامت 
نیز حائز اهمیت اس��ت و نوع سیاست گذاری به گونه ای 
بوده که منجر به افزایش قاچاق شده و عمده این اقلام 
قاچاق، فاقد اس��تانداردهای بهداش��تی و برای سلامت 
مضر هس��تند. وی تصریح کرد: مدیران غیرمتخصص 
نمی توانند سیاست گذاری مناسب انجام داده و نیازهای 
ای��ن صنعت را پاس��خ دهن��د و تولید داخلی که منجر به 
توسعه همه زنجیره صنعت دخانیات خواهد شد، با مانع 
مواجه می شود. عضو کمیسیون اجتماعی مجلس افزود: 
سیاست گذاری غلط موجب شده سهم اقلام قاچاق در 
بازار داخلی رش��د ش��دیدی داش��ته باشد و اکنون شاهد 
هستیم که اقلام قاچاق در تنوع بسیار زیاد به راحتی در 
بازار داخلی توزیع می شوند که این مساله باید با تدبیر، 
حل و فصل شود. وی اظهار داشت: البته مجلس طرح 
تحقیق و تفحص از صنعت دخانیات را در دس��تور کار 
قرار داده و در صورت انجام بررسی های لازم و حصول 
نتیجه، بهتر می توان در مورد مش��کلات این بخش را 

ارزیابی کرد.

رئیس ش��ورای رقابت گفت: با توجه به ش��رایط بازار 
ش��ورا تصمیم گرفت رفتاری هیجان انگیز را در بازار 
خودرو انجام نداده و محصولات ایران خودرو و سایپا 
طی س��ه ماهه پایانی س��ال هیچ گونه افزایش قیمتی 
نداش��ته باش��د. به گزارش تس��نیم، رضا شیوا با اعلام 
این که ش��ورای رقابت نرخ تورم بخش��ی س��ه ماهه 
پای��ان س��ال را از بان��ک مرکزی دریافت کرده اس��ت 
گفت: بر اساس اعلام بانک مرکزی نرخ تورم بخشی 
محص��ولات ایران خ��ودرو ۱۴.۱ درصد و محصولات 
س��ایپا ۱۴.۷۵ درصد بوده اس��ت اما با توجه به ش��رایط 
بازار ش��ورا تصمیم گرفت رفتاری هیجان انگیز را در 
بازار خودرو انجام نداده و محصولات این دو ش��رکت 
طی س��ه ماهه پایانی س��ال هیچ گونه افزایش قیمتی 
نداشته باشد. وی با اشاره به اینکه در حال حاضر قیمت 
خ��ودرو در ب��ازار روند کاهش��ی دارد و ما نمی خواهیم 
ب��ا ص��دور مجوز افزایش قیم��ت هیجاناتی را به بازار 
وارد کنی��د، اف��زود: ق��رار ب��ود در خودروهای کم تیراژ 
نیز فرمول جدید ش��ورای رقابت اعمال ش��ود اما ما به 
خودروسازان اعلام کرده بودیم باید شرط اول اجرایی 
فرمول جدید در خودروهای کم تیراژ که همان افزایش 
۵۰ درصدی محصولات اس��ت محقق ش��ود که این 
موضوع در دی ماه امسال توسط خودروسازان اجرایی 
نشد. رئیس شورای رقابت تصریح کرد: برهمین اساس 
افزای��ش قیمت��ی نیز در خودروه��ای کم تیراژ تا پایان 

س��ال اتفاق نخواهد افتاد. ش��یوا در پاس��خ به اینکه با 
توجه به نرخ تورم بخشی ۱۴ درصدی در محصولات 
دو ش��رکت خودروس��از آیا آنها قبول به عدم تغییرات 
قیمت��ی در محص��ولات خود تا پایان س��ال کرده اند یا 
خیر، افزود: ش��ورا متولی صدور افزایش قیمت هاس��ت 
و خودروسازان نیز باید این موضوع را مورد توجه قرار 
دهند. در فرمول جدید افزایش قیمت خودروهای کم 
تیراژ مقرر بود س��ازمان گس��ترش و نوسازی به همراه 
وزارت صنعت و خودروسازان وظایفی را انجام دهند اما 
شرط نخست ما برای اجرای فرمول جدید افزایش۵۰ 
درصدی تولید بود که این موضوع اجرایی نش��د. وی 
اضافه کرد: فقط ما برای دی ماه افزایش ۵۰ درصدی 
را م��لاک افزای��ش قیمت در محصولات کم تیراژ قرار 
داده بودیم و اگر خودروس��از در بهمن ماه و اس��فند ماه 
به افزایش تولید برسد مجوزی برای افزایش قیمت ها 

صادر نخواهد شد.

خودرو تا پايان سال گران نخواهد شدضعف سياست گذاری پاشنه آشيل صنعت دخانيات
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بانکمرکزیارزکامیونهایوارداتیراتخصیصداد

 شمارش معکوس برای واردات کامیون دست دوم 
گروه راه و مسـكن: مشاور نوسـازی ناوگان فرسوده جاده ای 
سـازمان راهـداری و حمـل و نقـل جـاده ای از آغـاز صدور 
تأييديه هـای بانك مركزی بـرای تخصيص ارز جهت واردات 

كاميون های وارداتی دست دوم اروپايی خبر داد.
از زم��ان آغ��از فرآیند واردات کامیون های دس��ت دوم اروپایی 
و اج��رای طرح نوس��ازی ن��اوگان باری جاده ای که از خردادماه 
امسال آغاز شد، تا کنون بیش از 6 ماه می گذرد، اما هنوز هیچ 
کامیون دست دوم و زیر 3 سال ساخت اروپایی یا ژاپنی و کره ای 

وارد کشور نشده است.
این در حالی است که حدود ۲ هزار دستگاه از سوی واردکنندگان 
به انبارهای گمرکات کشور منتقل شده بود اما به دلیل خودداری 
وزارت صمت از ثبت سفارش آنها، کامیون های وارداتی در حال 
خارج شدن از ذیل قانون »الزام به واردات خودروهای سنگین 
زیر 3 سال ساخت« بودند. با پیگیری های محمد اسلامی وزیر 
راه و شهرسازی و نامه درخواست وی به رئیس جمهور، روحانی 
با درخواس��ت وزیر راه موافقت کرد و به وزیر صمت دس��تور داد 
تا ثبت س��فارش آنها عملی ش��ود. در حال حاضر ثبت س��فارش 
همه این کامیون ها عملیاتی ش��ده و با آغاز صدور گواهی های 
»تأییدیه ارزی بانک مرکزی« و »اسقاط کامیون های فرسوده« 
از سوی سازمان راهداری، به نظر می رسد گمرک نیز به تدریج 

مجوز ترخیص این کامیون ها را صادر کند.
صدرالله بمانا در گفت وگو با مهر درباره ترخیص ۲ هزار دستگاه 
کامیون دست دوم اروپایی از گمرکات کشور گفت: ثبت سفارش 
۱3۰۰ دس��تگاه کامیون نهایی ش��د و در حال حاضر در مراحل 
تخصیص ارز قرار دارند. وی گفت: روز گذشته بانک مرکزی، 
تخصیص ارز تعدادی از این کامیون ها را تأیید کرد و مابقی را نیز 
به مرور تأیید می کند؛ بعد از آن هم مراحل ترخیص و تشریفات 
گمرکی خواهد بود منتظریم تا واردکنندگان، گواهی های اسقاط 

را به سازمان راهداری ارائه دهند. چون »برابری اسقاط« دارد و 
در قبال هر خودروی س��نگین دس��ت دوم که وارد می شود، باید 
یک دستگاه خودروی سنگین فرسوده اسقاط شود که ظرفیت 
آن حداکثر 3 تن زیر خودروی دست دوم وارداتی باشد؛ اگر این 
کارها انجام ش��ود، ما هم اجازه ترخیص را برای گمرک ارس��ال 
می کنیم. مشاور سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای در امور 
نوس��ازی ناوگان افزود: بانک مرکزی قرار اس��ت منبع ارزی را 
تأیید کند و ارزی از منابع داخلی به آنها تخصیص داده نمی شود؛ 
چون منش��أ ارز خودروهای وارداتی، از خارج اس��ت و باید خود 

واردکننده آن را تهیه کند؛ واردکننده مس��تندات ارز تهیه ش��ده 
را به بانک عامل ارائه می کند و س��پس با تأیید بانک مرکزی، 

این ارز به تولیدکننده در اروپا داده خواهد شد.
به گفته بمانا، بسیاری از کسانی که ثبت سفارش واردات آنها در 
وزارت صمت تأیید شده، مدارک را به بانک های عامل داده اند 
قرار اس��ت به تدریج مس��تندات آنها در بانک مرکزی بررس��ی و 
سپس تأیید شود که روز گذشته شاهد تأیید ارز خارجی تعدادی 

از کامیون های موجود در گمرک بودیم.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا کامیون های فرسوده به دلیل 

تقاضای اس��قاط از س��وی واردکنندگان، افزایش قیمت داشته 
است؟ تصریح کرد: بله ما هم شنیده ایم که واردکننده ها در حال 
خرید کامیون های فرسوده هستند؛ اما این موضوع، تنها دلیل 
گران شدن خودروهای سنگین فرسوده نیست مهمترین علت 
این است که کامیون های نو )مثلًا ولوو( که تا یک سال و نیم 
قبل با بهترین حداکثر ۵۰۰ میلیون تومان بود، اما ناگهان تا ۵ 
میلیارد تومان افزایش قیمت داشت که به تبع آن، خودروهای 
سنگین فرسوده نیز افزایش قیمت داشتند. چون کسی نمی تواند 

خودروی ۴ تا ۵ میلیارد تومانی را خریداری کند.
عضو شورای نوسازی ناوگان جاده ای در پاسخ به این پرسش که 
آیا واردات کامیون های دست دوم اروپایی، باعث شکسته شدن 
قیمت کامیون های موجود در بازار می ش��ود یا خیر؟ یادآور ش��د: 
بازار کامیون های وارداتی با تولید داخل متفاوت است؛ چون تعداد 
واردکنندگان بر خلاف تعداد تولیدکنندگان کامیون در داخل که 
انحصاری است، بالاست. بنابراین قیمت کامیون های وارداتی، 
رقابتی خواهد بود؛ بیش از ۱۰۰ واردکننده ش��امل ش��رکت های 
تولیدکننده داخلی، شرکت های واردکننده خودرو، شرکت های 
حمل و نقلی و مالکان کامیون های فرس��وده می ش��ود؛ طبیعی 
اس��ت که با واردات این کامیون ها، قیمت کامیون هم کاهش 
می یابد. وی درباره اینکه آیا سازمان راهداری، برای کامیون های 
وارداتی، قیمت گذاری می کند یا خیر؟ تأکید کرد: ما نقش��ی در 
قیم��ت گ��ذاری نداری��م چون این کالاها با نرخ ارز آزاد با منش��أ 
خارجی تهیه شده است از سوی دیگر هر یک از این کامیون ها به 
دلیل شرایط ویژه ای که دارند، نرخ مختص به خود را دارند مثلًا 
ممکن است یک کامیون با کامیون دیگر که هم برند، هم مدل و 
هم سال ساخت آنها یکی باشد، ولی صرفاً از نظر میزان کیلومتر 
پیمایش متفاوت باش��ند، قیمت هایش��ان با هم فرق داشته باشد. 

شاخص های کامیون های دست دوم با نوساز فرق دارد. 

اخبار كوتاه

زيربنايی

مبلغوامنوسازیبافتفرسودهافزایشیافتنسخهوزیرراهوشهرسازیبرایمشکلبازارلاستیک
در پی بروز مشکلاتی درباره کمبود و افزایش قیمت وسائل حمل و نقل عمومی به ویژه 
ماشین آلات سنگین مانند اتوبوس و کامیون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به تخلفات 
بسیار زیاد در زمینه ی توزیع لاستیک اظهار کرد: همه متخلفان و محتکران به دستگاه 

قضایی معرفی کردیم. 
محمد اسلامی - وزیر راه و شهرسازی – درباره مشکلات به وجود آمده برای رانندگان 
و پیگیری های صورت گرفته در این زمینه اظهار کرد: در حال حاضر موجودی لاستیک 
و ذخیره آن خوب بوده و توزیع نیز در حال انجام است، اما در کنار این مساله تخلفات و 

اجحاف های فراوانی وجود دارد که در حال بررسی است.
وی ادامه داد: با توجه به اختیاری که دولت به ما داده جلسات پایش وضعیت حمل و نقل کشور را با حضور همه دستگاه ها 
مانند سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان، سازمان تعزیرات حکومتی و همه کسانی که مرتبط با مساله ی 
لاستیک هستند را به صورت هفتگی برگزار می کنیم و در حال حاضر توزیع لاستیک با وقفه ای مواجه شده که یکی از 
دلایل آن حذف سازمان راهداری از چرخه توزیع این کالای ضروری مورد نیاز رانندگان است که البته با پیگیری های صورت 

گرفته مصوبه ستاد تنظیم بازار را در این زمینه را اصلاح کردیم.

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی از تلاش برای افزایش سقف 
تسهیلات نوسازی بافت فرسوده ذیل اجرای طرح اقدام ملی مسکن خبر داد.

محمود محمودزاده در خصوص احتمال افزایش سقف تسهیلات در بافت فرسوده 
برای اجرای طرح بازآفرینی شهری در قالب طرح اقدام ملی مسکن، گفت: یکی 
از تقاضاهای ش��رکت بازآفرینی ش��هری این بود که س��قف تس��هیلات در بافت 
فرسوده با توجه به افزایش قیمت ها، افزایش یابد تا به این ترتیب امکان اجرای 

طرح اقدام ملی مسکن مهیا شود.
معاون مس��کن و س��اختمان ادامه داد: در نظر اس��ت تا س��قف تسهیلات در بافت فرسوده با کم کردن تعداد افرادی 
ک��ه تس��هیلات دریاف��ت می کنن��د، افزایش یابد تا به به ای��ن ترتیب در عدد نهایی اعتبار تخصیصی، تغییری برای 

مشکل تأمین اعتبار، ایجاد نشود.
مع��اون وزی��ر راه و شهرس��ازی از انج��ام مکاتبات��ی در این خصوص با س��ازمان برنام��ه و بودجه خبر داد و تصریح 
کرد: چنانچه سازمان برنامه و بودجه موافقت کند، افزایش سقف تسهیلات در بافت فرسوده، عملیاتی و اجرایی 

خواهد شد.

قرنطینه کرونایی برای مسافران ورودی از اروپا 
کلیه مسافران ورودی از مرزهای هوایی، زمینی و دریایی ایران 
ملزم به رعایت قرنطینه در محل سکونت خود شدند. بر اساس 
جدیدترین پروتکل های بهداش��تی وزارت بهداش��ت که به همه 
مس��افران ورودی به ایران از طریق مرزهای هوایی، دریایی و 
زمینی از سوی دفاتر نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در 
 PCR خارج از کشور ابلاغ شده، الزام به ارائه جواب منفی آزمایش
و همچنین قرنطینه خانگی، گوشزد شده است. این دستورالعمل 
ویژه مسافرانی است که از اروپا وارد ایران می شوند و همچنین 
باید در خصوص پیگیری های بعدی وزارت بهداشت از وضعیت 
جسمانی خود و خانواده و همه افرادی که با آنها مرتبط بوده اند 
از جمله رانندگان ایاب و ذهاب این دسته از مسافران، در زمینه 

بیان علائم بیماری نیز پاسخگو باشند،

بازار تهران  یکه تاز قیمت املاک تجاری پایتخت
بازار تهران همچنان یکه تاز قیمت ها در زمینه املاک تجاری 
است به طوری که برای خرید 3متر تجاری و به صورت سرقفلی 
باید یک میلیارد و ۲۰۰میلیون تومان و بابت هر متر ۴۰۰ میلیون 
تومان بپردازید. برخلاف تصور عموم مردم که به دلیل شیوع کرونا 
و رکود انواع بازارها، قیمت املاک تجاری کاهش یافته، باید گفت 
خیر در اصل این ماجرا صحت ندارد و هنوز هم قیمت تجاری ها 

در برابر مسکونی ها بسیار بالا محسوب می شود.  
محل��ه محمودی��ه را بای��د یکی از گران ترین مح��دوده ها برای 
املاک تجاری به شمار آورد زیرا قیمت هر متر ملک تجاری در 
آن برابر با 3۵۰میلیون تومان اس��ت. بررس��ی ها نش��ان می دهد 
ب��رای خری��د یک مغازه ۴6متری در محمودیه باید ۱6 میلیارد و 
۱۰۰میلیون تومان هزینه کنید. رتبه س��وم گران ترین محدوده 
در بزرگراه رسالت واقع شده که هر متر تجاری در این محدوده 
3۴۲.۸6۰میلیون تومان قیمت گذاری ش��ده که یک ملک ۷۰ 
متری با قیمت ۲۴ میلیارد تومان به فروش می رسد. در فرشته 
نیز خرید ۲۵۰متر تجاری با قیمت هر متر 336 میلیون در نهایت 
۸۴ میلی��ارد توم��ان خرج روی دس��تتان می گ��ذارد. رتبه بعدی 
گران تری��ن محدوده قیمتی ام��لاک تجاری مربوط به مجتمع 
تجاری کوروش در اتوبان س��تاری اس��ت که برای خرید 33متر 
تجاری باید ۱۰.۵میلیارد تومان هزینه کنید که به عبارت بهتر هر 
متر 3۱۸ میلیون و  ۱۸۰ هزار تومان. محدوده جمهوری و حافظ 
را باید یکی دیگر از گران ترین محدوده های املاک تجاری به 
شمار آورد به طوری که یک ملک ۱۷متری )سرقفلی( را ۵میلیارد 
توم��ان آگه��ی کرده  اند که قیمت هر متر آن ۲۹۴میلیون و ۱۲۰ 

هزار تومان قیمت گذاری شده است.

آگه��ی موض��وع م��اده 3 قانون وماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

قطعه یک ایلام -برابر رای شماره ۱3۹۹6۰3۱۵۰۰۱۰۰3۱۰۷ مورخ ۱3۹۹.۰۹.۱۵ 
هیات اول / هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد س��ند رس��می مس��تقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای س��تار آمله    ، فرزند ابراهیم ، به کد ملی 63۴۹۷۹۸۲۵۲ )شش��دانگ (یک باب 
س��اختمان   ، به مس��احت ۷۵.63متر مربع ، پلاک ش��ماره  ۱۵ فرعی از۱۷۲۵ اصلی  ، 
واقع در ایلام – بلوار جمهوری   – کوچه شهید زراعتی  ،  خریداری شده از علی مراد 
پرماسی   و منتسب به مالکیت علی ارزه گر. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله ی ۱۵ روز آگهی می شود در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند می توانند ظرف مدت دو ماه و در مورد آگهی 
های اصلاحی ظرف مدت یک ماه  از تاریخ انتش��ار اولین آگهی ، اعتراض خود را به 
این اداره تس��لیم و پس از اخذ رس��ید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تس��لیم اعتراض ، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند ، بدهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .  
 تاریخ انتشار نوبت اول   : ۹۹.۱۰.۱۷  تاریخ انتشار نوبت دوم : ۹۹.۱۱.۰۲

صفری – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ایلام 
-----------------------------

اظهار کننده :محمد جواد خدابخشی راد فرزند اسفندیار به ادرس بابل میدان جمهوری 
اسلامی خ وحدت س هلیاط 6 

اظهار نامه:مخاطب :عزیزاله محمد زاده حاجی بابل شهرک شهاب نیاومهدی عباسی 

شوب فرزند محمد جان به ادرس بابل شهرک ۲۲ بهمن .
موضوع اظهار نامه:انتقال سند وام مسکن شهری بانک مسکن 

. اینجانب محمد جواد خدابخش��ی به ش��ماره ملی ۲۰6۴۸۱۵۲36به عنوان یکی از 
ورثه مرحوم اسفندیار خدابخشی نسبت به وام مسکن دو واحد مسکونی در آپارتمان 
ب��ه پ��لاک ثبت��ی ۷۷۷فر عی از ۲3۲6اصلی بخش ۲در خواس��ت انتقال وام از آقایان 
مهدی عباسی شوب به شماره ملی ۵6۸۹۹۷۹۹۲۹و آقای عزیزاله محمد زاده حاجی 

به شماره ملی ۲۰6۰۷۱۴۷۰۲را به وراث مرحوم اسفندیار خدابخشی دارم
-------------------------------------

اظهار نامه۹۵۹۱
اظهار کننده :محمد جواد خدابخشی راد فرزند اسفندیار به ادرس بابل میدان جمهوری 

اسلامی خ وحدت ط ۵شرقی 
مخاطب :عزیزاله محمد زاده حاجی فرزند حسین به ادرس بابل شهاب نیا کوچه حر 
۸ کوچه شکوفه ۱۷-س کاملیاومهدی عباسی شوب فرزند محمد جان به ادرس بابل 

خیابان بندپی غربی روستای شوبکلا بالا محله بعد از نانوایی .
موضوع اظهار نامه:به مخاطبان محترم مطابق ماده ۱۵6و۱۵۷قانون آیین دادرس��ی 
مدن��ی ب��ه ش��ما ابلاغ می گردد :مطابق ق��رارداد منعقده فی مابین در خصوص انتقال 
وام مس��کن به ورثه مرحوم اسفندیارخدابخش��ی ظرف مدت یک هفته نس��بت به آن 
اقدام نماید .والا ناچارا به قانون مراجعه وکلیه عواقب و خس��ارات نیز بر عهده ش��ما 

می باشد .
-----------------------------

اداره کل ثبت اس��ناد و املاک اس��تان گیلان  اداره ثبت اس��ناد و املاک حوزه ثبت 

ملک خمام هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمان هاي 
فاق��د س��ند رس��مي  آگه��ي موضوع م��اده 3 قانون و ماده ۱3 آئی��ن نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتي و اراضي و س��اختمان هاي فاقد س��ند رس��مي برابر راي ش��ماره 
۱3۹۹6۰3۱۸۰۱۵۰۰۲6۸۵م��ورخ ۱۵. ۱۰. ۹۹ هی��ات موض��وع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتي اراضي و س��اختمان هاي فاقد س��ند رس��مي مس��تقر در واحد ثبتي حوزه 
ثبت ملک خمام تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای سعید خدامهری شیجانی 
فرزند علی اکبر به شماره شناسنامه ۵۱۸۰۰۰۷۵۰۱ صادره از خمام درششدانگ یکباب 
مغازه به مس��احت ۲۰. 3۸ متر مربع بش��ماره پلاک ۷۰۱ فرعی از ۷ اصلی مفروز و 
مجزی شده از پلاک 63 فرعی از ۷ اصلي واقع در شیجان خریداری از مالک رسمی 
آق��ای محم��د نصی��ری نژاد محرز گردیده اس��ت،لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهي مي ش��ود در صورتي که اش��خاص نس��بت به صدور 
س��ند مالکیت متقاضي اعتراضي داش��ته باش��ند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس��لیم و پس از اخذ رس��ید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تس��لیم اعتراض، دادخواس��ت خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند 
بدیهي اس��ت در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.م الف 3۱۴۲
تاریخ انتشار نوبت اول: ۲. ۱۱. ۹۹ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱6. ۱۱. ۹۹

محمد رجب پور دموچالی-رئیس ثبت اسناد و املاک
-------------------------------------

س��ازمان ثبت اس��ناد و املاک کش��ور   حوزه ثبت ملک ناحیه دو رش��ت هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و س��اختمان هاي فاقد س��ند رس��مي  آگهي 

موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي و اراضي 
و ساختمان هاي فاقد سند رسمي برابر راي شماره ۱3۹۹6۰3۱۸6۰3۰۰۹۸۹۴مورخ  
۱۰. ۸. ۹۹ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمان هاي 
فاقد س��ند رس��مي مس��تقر در واحد ثبتي حوزه ملک ناحیه ۲ رش��ت تصرفات مالکانه 
بلامعارض آقای اسماعیل قربان زاده کماکلی فرزند محمدحسن به شماره شناسنامه 
۱۱۹۴ صادره از رشت در قریه بوسار در ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان 
ب��ه مس��احت ۵۱. ۱6۲ مت��ر مربع پلاک فرع��ی ۲۴۸۴۰ از اصلی ۵۵ مفروز مجزی از 
پلاک ۱۱۱۹ از اصلي ۵۵ واقع در بخش چهار رشت خریداری از مالک رسمی آقای 
حبیب قربان زاده محرز گردیده است،لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهي مي ش��ود در صورتي که اش��خاص نس��بت به صدور سند مالکیت 
متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تس��لیم و پس از اخذ رس��ید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تس��لیم اعتراض، دادخواس��ت خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند بدیهي اس��ت در 
صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. م الف ۲۸۵۷
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۷. ۱۰. ۹۹ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۲. ۱۱. ۹۹

حسین اسلامی کجیدی_رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو رشت
-------------------------------------

آگهی مفقودی - کارت دانشجویی خانم هانیه نصیرزاده دانشجوی رشته رادیو تراپی 
دانشگاه علوم پزشکی کردستان به شماره دانشجویی ۹۵۲۵6۰۱۹ مفقود و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد سنندج 

سخنگوی صنعت برق با بیان اینکه تامین برق مشترکان خانگی و بیمارستان ها خط 
قرمز دولت است، از وضعیت مطلوب تامین برق در کشور خبر داد.

مصطفی رجبی مشهدی، با اشاره به کاهش دمای کشور و هشدار سازمان هواشناسی 
گفت: با هماهنگی های خوبی که با شرکت ملی گاز و شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی انجام شده است، ما وضعیت نسبتاً مطلوبی برای تأمین برق در این روزها داریم. با 
این حال لازم است هموطنان توصیه هایی که ما به صورت اطلاعیه از طریق پیامک 
به استحضار مشترکان رساندیم را جدی گرفته و در کاهش مصرف برق دقت لازم را 
داش��ته باش��ند. وی افزود: با توجه به بارش برفی که در برخی از نقاط کش��ور پیش بینی 
ش��ده به گروه های اجرایی دس��تور آماده باش داده و اس��تان های معین نیز برای کمک 
مشخص شده اند. برنامه ریزی کرده ایم برای مشترکان خانگی و بیمارستان ها که خط 
قرمز ما هستند اعمال خاموشی نکنیم و تحقق این شرایط را می توانیم با صرفه جویی 
مردم به صورت قطعی قول بدهیم. رجبی مش��هدی با درخواس��ت کاهش مصرف از 

مشترکان اظهار داشت: با توجه به اینکه طول دوره سرما زیاد است 
از مردم درخواست می کنیم در این دوره ضمن انجام مراقبت های 
لازم، مدیریت مصرف انرژی داشته تا ان شاءالله در تأمین سوخت 

نیروگاه ها هیچ مشکلی نداشته باشیم.
مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به ورود جبهه هوای سرد و کاهش 
دمای کشور گفت: چنانچه شرایط سخت شد و محدودیت هایی 
در تامی��ن س��وخت نیروگاه ه��ا به وجود آمد، حتماً اطلاع رس��انی 
خواهی��م ک��رد. این مقام مس��ئول با اش��اره به اینک��ه همه مردم 
می توانند در اصلاح الگوی مصرف کمک کنند، افزود: بخش های 

اداری می توانند دمای مورد نیاز ساختمان ها را در حد استاندارد تنظیم کنند، در بخش 
صنعت نیز برنامه ریزی محدودیت اس��تفاده را در این روزها داریم و ان ش��اءالله بعد از 
این شرایط فرصت استفاده بیشتر از برق را برای این گروه فراهم می کنیم تا خللی به 

تولید آنها وارد نشود.
رجبی مشهدی تصریح کرد: با مجموعه اقدامات انجام شده از جمله 
تعدیل روشنایی معابر بین شهری و همچنین شناسایی مقداری 
از رمزهای غیرمجاز توانس��تیم صرفه جویی قابل ملاحظه ای به 
دس��ت بیاوریم که امیدواریم این اقدامات ش��رایط را برای تامین 

پایدار برق در روزهای آینده فراهم کند.
س��خنگوی صنعت برق هم چنین با اش��اره به شناسایی یک هزار 
و 6۲۲ مرکز غیرمجاز رمز ارز، از مصرف ۲6۰ مگاواتی برق این 

مراکز خبر داد.
وی در خصوص موضوع رمز ارزها نیز گفت: طبق اطلاع رسانی ها 3۱۰ مگاوات انشعاب 
مجاز رمز ارزها بوده که از این مقدار ۲۰۰ مگاوات مصرف برق داشتند و در این شرایط 
توافق کردیم مصرف خود را به مدت دو هفته قطع یا محدود کنند تا ش��رایط را برای 

مصرف آنها در ماه های آتی فراهم کنیم. سخنگوی صنعت برق اضافه کرد: علاوه بر 
آن ، طی چند ماه گذشته یک هزار و 6۲۲ مرکز غیرمجاز رمز ارز با ۲6۰ مگاوات مصرف 
شناسایی شد که خوشبختانه در یک هفته گذشته موفق شدیم با شناسایی انجام شده، 
۹۵ مگاوات صرفه جویی رمز ارز را داشته باشیم، در بخش روشنایی معابر نیز حدود 3۰۰ 
مگاوات صرفه جویی داش��تیم که قطعاً این کار تا زمان برطرف ش��دن محدودیت های 
سوخت استمرار دارد. به گفته این مقام مسئول در بزرگراه ها و معابری که تعدد عابر در 
آنجا باشد روشنایی را در حد ضرورت نگه می داریم، اما در اماکن حادثه خیز به تشخیص 

پلیس راهور روشنایی وجود داشته و در سایر نقاط تعدیل می شود.
این مقام مس��ئول در پایان با بیان اینکه حدود ۱۰ درصد از مصرف در بخش خانگی 
قابل کاهش است، توضیح داد: در حال حاضر یک تا دو درصد از مصرف بخش خانگی 
کاهش مصرف پیدا کرده و قطعاً اگر سطح اطلاع رسانی به صورت گسترده انجام شود، 

می توانیم همان ۱۰ درصد کاهش مصرف را داشته باشیم.

وعده سخنگوی صنعت برق برای تأمین برق مشترکان خانگی و بیمارستان ها 

نگران خاموشی نباشید 

دبیرکل اوپک اعلام کرد که به طور محتاطانه ای به بهبود بازار نفت در 
سال ۲۰۲۱ خوش بین است. محمد سانوسی بارکیندو در مجمع انرژی 
جهانی شورای آتلانتیک گفت: با احتیاط خوش بینم که بازار نفت امسال 
از رکود تقاضای ناشی از همه گیری ویروس کرونا بهبود می یابد. وی 
در این نشس��ت که به صورت مجازی برگزار ش��د، افزود: نشست های 

سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و متحدانش به رهبری 
روسیه )ائتلاف اوپک پلاس( به صورت ماهانه برگزار می شود تا از بروز 
دوباره نوس��ان در بازار جلوگیری کند. همه ما موافقیم که بهبود بازار 
شکننده است و همچنان تردیدهای بسیاری وجود دارد، اما با احتیاط 
خوش بین هستیم که امسال بهبود محقق خواهد شد. قیمت نفت در 

ماه جاری میلادی به بالاترین سطح در ۱۱ ماه گذشته رسید، این مسئله 
به تصمیم بیشتر اعضای اوپک در پنجم ژانویه )۱6 دی ماه( برای ثابت 
نگه داشتن تولید در ماه فوریه و مارس و تعهد عربستان برای کاهش 
داوطلبانه تولید کمک کرد. دارمندرا پرادهان، وزیر نفت و گاز هند، در 
این رویداد اعلام کرد: اقدام غیرمنتظره عربستان برای کاهش تولید 

نفت سبب افزایش مداوم قیمت و سردرگمی کشورهای مصرف کننده 
شده است. این نوع سناریو ما را به سوی روش های جایگزین تأمین 
انرژی سوق می دهد.  بارکیندو در پاسخ گفت: ائتلاف اوپک پلاس باید 
انعطاف پذیر باشد و ثبات بازارها را هدف قرار دهد. سهیل المزروعی، 
وزیر انرژی امارات متحده عربی نیز در این رویداد اعلام کرد که شاهد 

بهبود بازار در سال جاری میلادی است. وی گفت: امسال سال بهبود 
اس��ت، به هر حال اواخر امس��ال یا اوایل س��ال ۲۰۲۲ شاهد توازن بازار 
خواهیم بود. وزیر انرژی امارات متحده عربی همچنین اظهار کرد که 
هم زمان با آغاز واکسیناس��یون ویروس کرونا در کش��ورهای بیشتری 

شاهد رشد تقاضای نفت در چین و هند هستیم.

دبیرکل اوپک:

اوپک به بهبود بازار نفت در سال ۲۰۲۱ خوش بین است
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اقتصاد ي، سياسي و اجتماعي 
روزنامه صبح ايران

w w w . t e j a r a t o n l i n e . i r آيين نامه اخلاق حرفه اي »تجارت« را در سايت روزنامه ببينيد.   

قاب روز                       هجوم مسافران زمستانی به هرمزگان/مهر
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هواشناسی

مدیرکل پیش بینی و هشدار سریع سازمان 
هواشناس��ی از ب��ارش ب��رف و باران، وزش 
باد ش��دید و کاهش محسوس دما در بیشتر 
مناطق کشور خبر داد و گفت: سامانه بارشی 
تا روز جمعه )3 بهمن( در کشور فعال خواهد 
بود.صادق ضیاییان در گفت و گو با ایسنا با 
اش��اره به اینکه پنجشنبه )۲ بهمن( گستره 
فعالیت سامانه بارشی کل دامنه های جنوبی 
البرز، ش��مال ش��رق، شرق، شرق سواحل و 
برخ��ی از مناط��ق مرکز کش��ور را نیز در بر 
می گی��رد، اظهارک��رد: از بعد ازظهر این روز 
بارش در نوار غربی کاهش می یابد و وزش 
باد و کاهش محس��وس دما به ویژه در نیمه 
ش��مالی کش��ور پیش بینی می شود.به گفته 
ضیاییان طی روز جمعه )3 بهمن( در شمال 
شرق کشور بارش پراکنده برف و باران رخ 
می دهد و به تدریج س��امانه بارشی از کشور 

خارج خواهد ش��د همچنین تا روزجمعه )۱ 
ت��ا 3 بهم��ن( دما در بیش��تر مناطق کش��ور 
به ط��ور محسوس��ی کاه��ش می یابد.وی 
افزود: بیشترین مقدار کاهش دما در شمال 
شرق و شرق بین ۱۵ تا ۲۰ درجه سانتیگراد، 
در ش��مال غرب، دامنه های جنوبی البرز و 
س��واحل دری��ای خزر بی��ن ۱۰ تا ۱۵ درجه 
س��انتیگراد و در غ��رب، مرکز، بخش هایی 
از جن��وب و جن��وب غرب بین 6 تا ۱۰ درجه 
س��انتیگراد خواهد بود.مدیرکل پیش بینی و 
هش��دار سریع سازمان هواشناسی در پایان 
درباره وضعیت جوی تهران در پایان گفت: 
آس��مان تهران پنجش��نبه )۲ بهمن( ابری 
همراه با وزش باد، در بعضی ساعات بارش 
باران و برف همراه با وزش باد شدید و طی 
روز جمعه )3 بهمن( نیز صاف تا کمی ابری 

پیش بینی می شود.

تهران برفی می شود

خودرو

  ش��رکت BMW اعلام کرد مدل M و برقی این 
ش��رکت به طور رس��می در س��ال ۲۰۲۱ رونمایی 

می شود.
ب��ه گ��زارش باش��گاه خبرنگاران جوان، ش��رکت 
BMW اعلام کرد که یک خودرو الکتریکی مدل 
M را تا اواخر سال جاری میلادی معرفی می کند. در 
 M این اعلامیه اطلاعاتی در مورد میزان تولید مدل
در سال ۲۰۲۰ نیز عرضه شد. این شرکت باواریایی 
در دسامبر سال گذشته نیز به طور غیر مستقیم در 
مورد خودرو جدید برقی خود و مس��ائل مربوط به 
آن خبرهایی را به اشتراک گذاشته بود. این خودرو 
جدید که  Convertible M۴ نام دارد، قرار است 
امس��ال وارد بازار ش��ود. در یک ویدئوی تبلیغاتی 
که در M Town فیلمبرداری ش��ده اس��ت، وانت 
الکتریکی M3 E۹۲ نمایش داده شد و در کنار آن 
عدد ۲6 ۲۰۲۱ ظاهر می شود. این احتمالا اشاره ای 
ظریف به تاریخی اس��ت که قرار اس��ت اتومبیل به 

طور رسمی ارائه شود. این بدان معنی است که این 
خودرو قرار است در هفته ۲6 از سال ۲۰۲۱ معرفی 
و عرض��ه ش��ود. به عبارت دیگ��ر بین تاریخ های 
۲۸ ژوئن و ۴ ژوئیه منتظر این رویداد باش��یم.این 
اطلاعیه جزئیات خودرو جدید BMW را مشخص 
نمی کند و فقط اعلام کرد که M GmbH به عنوان 
اولین خودرو الکتریکی BMW عرضه می ش��ود. 
 EV هنوز مش��خص نیس��ت که این خودرو یک
خالص یا هیبریدی است. برخی تحلیل گران اظهار 
 M با مارک i۴ داش��تند ک��ه این خودرو یک م��دل

 BMW است؛ در حالی که بعضی دیگر ادعا می کنند
پلاگی��ن هیبری��دی M X۸ خواهد بود. این خودرو 
هر ش��کلی که به خود بگیرد، در گروه M و با نام 
تج��اری Convertible M۴ و در اولیل تابس��تان 
به دس��ت مش��تریان می رسد. مشتریان باید کمی 
 BMW باش��ند زیرا Touring M3 بیش��تر منتظر
اع��لام ک��رد که این خودرو هنوز در حال توس��عه 
اس��ت.در ای��ن میان خ��ودرو CS M۵ در روزهای 
آینده با عنوان قدرتمندترین و سبک ترین خودرو 
س��ری king-of-the-hill ۵ معرف��ی می ش��ود. 
جالب توجه است که BMW متعهد شده است که 
تم��ام مدل ه��ای M مجهز به جعبه دنده دس��تی و 
نسخه های اتوماتیک به صورت رقابتی و همزمان 
تکمیل می شوند. تنظیمات دو پدال کهBMW  به 
آن اشاره می کند، یک جعبه دنده هشت مرحله ای 
M Steptronic با  Drivelogic  است که توسط 

ZF تولید می شود.

عرضه خودرو الكتريكی شركت »بی ام و« در سال 2021
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سلامت

 وزیر بهداشت ابراز امیدواری کرد که قبل از ۲۲ بهمن 
واکسیناس��یون کرونا در کش��ور طبق اولویت بندی 
صورت گرفته، آغاز شود. به گزارش ایسنا، دکتر سعید 
نمکی درباره اقدامات انجام شده برای واردات واکسن 
کرون��ا به کش��ور، گفت: امی��دوارم قبل از ۲۲ بهمن و 
طبق مصوبه اولویت بندی شده، واکسیناسیون را در 
گروه ها شروع کنیم. اما تا زمانی که مطمئن ترین و 
بی خطرترین واکس��ن را نتوانیم به کش��ور وارد کنیم، 
این کار را انجام نمی دهیم؛ چانه زنی های ما به دلیل 
این است که موثرترین واکسن را وارد کشور کنیم.وی 
افزود: علاوه بر آن، درباره واکس��ن کووکس سازمان 
جهانی بهداشت نیز  قرار بر این بوده از فوریه توزیعش 
در کش��ورهای هدف از جمله کش��ور ما ش��روع شود.
وی همچنین درباره واکسن کرونا تولید داخل گفت: 

تس��ت واکسن ایرانی ما در 
مجموع��ه برک��ت مراحل 
بعدی را سپری کرد. واکسن 
مجموعه موسسه رازی هم 
اجازه تست بالینی گرفت و 
هفته آینده از ش��روع اولین 
فاز واکس��ن ساخت داخل 
در رازی رونمایی می شود.

وزیر بهداشت درباره واکسن کرونا تولید مشترک ایران 
و کوبا نیز گفت: این مجموعه که با انتقال دانش فنی در 

کوبا و در انستیتو پاستور در حال 
انجام اس��ت، فاز دوم مطالعه 
بالینی را در کش��ور کوبا طی 
می کند و فاز سوم را در آینده 
نزدیک و با انتقال دانش فنی 
و با نام پاس��تور در کشور آغاز 
م��ی کنیم. امیدواریم مصرف 
این واکس��ن تولید مشترک را 
در اواسط بهار داشته باشیم. وزیر بهداشت همچنین 
درباره ویروس جهش یافته انگلیس��ی در کش��ور نیز 

گفت: بعد از آن پنج مورد که پیش از این اعلام کرده 
بودم، یک مورد دیگر که یک هموطن که از انگلیس 
بازگشته بود و در یکی از بیمارستانهای دولتی تحت 
نظر بود، شناسایی شد. اطرافیان وی هم تحت کنترل 
و رصد قرارگرفتند. حال همه این موارد خوب اس��ت 
و بع��د از آن ه��م گزارش مورد جدیدی نداریم. وی با 
گلایه از کسانی که تقاضاهای وزارت بهداشت برای 
رعای��ت پروتکله��ا را گوش نکردند، ادامه داد: عده ای 
با بی توجهی، این دستاورد بزرگ و عظیم ملی را که 
یک کشوری با وجود تحریم ها به دست آورد، نادیده 
گرفتند. در طول یک س��ال گذش��ته کادر بهداشت و 
درم��ان بدون لحظه ای درنگ در مقابل هجمه های 
ویروس ایستادند و رسیدن به مرگ دو رقمی در مقابل 

مرگ انبوه در دنیا دستاورد کمی نیست.

فناوری

  محققان دانش��گاه ملی س��نگاپور موفق شدند با 
استفاده از یک هواژل هوشمند، هوا را به آب پاک 
و تمیز تبدیل کنند، در حالی که این هواژل نیازی 
به منبع تغذیه خارجی ندارد.به گزارش ایسنا ، در 
حال حاضر بیش از یک میلیارد نفر از کمبود آب 
پاک و آش��امیدنی رن��ج می برند.اکنون محققان 
دانش��گاه ملی س��نگاپور)NUS(  ماده ای را ایجاد 
ک��رده ان��د که بدون اینکه از منابع انرژی خارجی 
اس��تفاده کند، آب را از هوا می کش��د.آب شیرین 
در س��یاره زمین محدود اس��ت، بنابراین محققان 
و دانش��مندان به دنبال راه هایی برای تأمین آب 
پاک و تمیز بیش��تر هس��تند.یکی از این روش ها 
استخراج آب از هوا است. این همان چیزی است 
که محققان دانشگاه ملی سنگاپور تصمیم گرفتند 
انجام دهند و به آن دست یافته اند.این تیم نوعی 
هواژل فوق سبک ساخته اند که کمی شبیه اسفنج 

به نظر می رسد و به همان شکل کار می کند، اما 
برای بیرون کشیدن آبی که از هوای اطراف جذب 
می کند، نیازی به فشار دادن آن نیست. علاوه بر 
این، برای استخراج آب مورد نیاز به باتری نیازی 
ندارد.محقق��ان می گویند، ی��ک کیلوگرم از این 
هواژل در یک روز مرطوب در سنگاپور، روزانه ۱۷ 
لیتر آب تولید می کند.ترفند این روش در استفاده 
از پلیمرها اس��ت که مولکول های بلندی هستند 

که در هواژل جمع شده اند. 

تبديل هوا به آب با هواژل هوشمند

فوتبال

 مهدی رس��ول پناه عضو هیئت مدیره باش��گاه 
پرسپولیس بابت طلب خود از سرخپوشان با دیگر 
مدیران این باش��گاه دچار اختلاف شده است.به 
گزارش تس��نیم، ماجرای اختلافات رس��ول پناه 
با باش��گاه پرس��پولیس هر روز وارد فاز جدیدی 
می ش��ود و سرپرست سابق سرخپوشان با وجود 
تمام اختلافات و درگیری های پیش آمده با کادر 
فن��ی، همچن��ان به عنوان عضو هیئت مدیره به 
کار خ��ود در ای��ن باش��گاه ادامه می دهد.یکی از 
دلایل اصلی ادامه حضور رس��ول پناه در باشگاه 
پرس��پولیس، مبلغی اس��ت که او بابت پرداخت 
مطالبات برانکو از جیب خود هزینه کرده اس��ت 
و ح��الا ب��رای جدایی از باش��گاه باید این پول به 
رسول پناه پرداخت شود.در این ماجرا اما اختلافات 
پیش آمده به همین جا ختم نمی ش��ود و ظاهراً 
رس��ول پناه ب��ا هیئت مدیره و مدیران باش��گاه 

پرسپولیس نیز بر سر میزان مطالبات خود اختلاف 
ش��دیدی دارد. رسول پناه که در زمان حضورش 
به عنوان سرپرس��ت باش��گاه پرسپولیس برای 
دریاف��ت ارز ب��ا یکی از صرافی های مورد اعتماد 
خود همکاری داش��ته، معتقد است مبلغ طلب او 
از باشگاه پرسپولیس چیزی حدود هشت میلیارد 
تومان است و از سوی مقابل سایر اعضای هیئت 
مدیره و مدیران باشگاه معتقدند طلب رسول پناه 

از سرخپوشان تنها سه میلیارد است!

اختلاف ۵ ميلياردی رسول پناه با باشگاه پرسپوليس

 وزير بهداشت وعده داد؛

 آغاز واکسیناسیون کرونا قبل از 22 بهمن

فراخوانمناقصهعمومي
ت اول

نوب

روابط عمومي اداره كل نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس استان قم 

   اداره کل نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس 
استان قم

اداره کل نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس استان قم در نظر دارد به استناد قانون برگزاري مناقصات 
و آئی�ن نامه ه�اي اجرای�ي آن و از طری�ق مناقص�ه عمومي یک مرحل�ه اي انجام قراردادهاي ذیل را با 
مشخصات مندرج در اسناد مناقصه به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید. بدین منظور اشخاص 
حقوقي داراي گواهینامه صلاحیت معتبر و مرتبط از مراجع ذیصلاح مي توانند جهت کسب اطلاعات 
بیش�تر و دریافت اس�ناد مناقصه طبق جدول ذیل به س�امانه تدارکات الکترونیکی دولت )س�تاد( به 
نشانی www.setadiran.ir مراجعه نمایند. فقط پاکت تضمین شرکت در مناقصه به صورت فیزیکي 

   تحویل دبیرخانه اداره کل گردد و مکان برگزاري جلسه مناقصه در محل این اداره کل مي باشد. 
زمان جلسه مناقصهزمان تحویل اسناددریافت اسناد در سامانه ستادتضمین شرکت در مناقصه )ریال(مبلغ برآورد )ریال(عنوان پروژهردیف

۴۸.۹۴3.۸۵۵.۸۵۹۲.۴۴۷.۱۹3.۰۰۰تکمیل مدرسه ابتدایي شهرک شهید زین الدین۱
۹۹/۱۱/۰۲ تا
۹۹/۱۱/۰۵

   ۹۹/۱۱/۱۹ 
ساعت۱۴

  ۹۹/۱۱/۲۱
ساعت۸/3۰

33.۰۱۰.۵۷6.۵۹۸۱.6۵۰.۵۲۹.۰۰۰تکمیل سالن همایش اردوگاه دانش آموزشي ۱۵ خرداد ۲
 ۹۹/۱۱/۰۵ تا
۹۹/۱۱/۰۹ 

 ۹۹/۱۱/۲۵
ساعت۱۴

 ۹۹/۱۱/۲۷
ساعت۸/3۰

آگهیمزایدهعموميیکمرحلهاي
فروشانواعسیممسیوآلومینیوموکابلاسقاط99-11

شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان )سهامی خاص( در نظر دارد مزایده 
عمومی یک مرحله ای فروش سه گروه انواع سیم مسی و آلومینیوم و کابل 
و تجهیزات اس��قاط دپو ش��ده در انبار مرکزی ش��رکت را از طریق سامانه 
ت��دارکات الکترونیک��ی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مزایده 
از دریافت اسناد مزایده تا ارائه پیشنهاد مزایده گران و بازگشایی پاکت ها 
 از طریق درگاه س��امانه تدارکات الکترونیکی دولت )س��تاد( به آدرس: 
 www.setadiran.irانجام خواهد ش��د و لازم اس��ت مزایده گران در 
صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در س��ایت مذکور و دریافت 

گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده محقق سازند. 
تاریخ انتش��ار مزایده در س��امانه ۹۹/۱۱/۰۴  می باشد. شماره فراخوان در 

سامانه ستاد ۱۰۹۹۰۰۵۱۰۴۰۰۰۰۰۹
1- نشانی دستگاه مزایده گزار: شرکت توزیع نیروی برق استان 
گیلان )س��هامی خاص( به نش��انی: رش��ت– بلوار امام خمینی، بالاتر از 
میدان مصلی رشت، شماره ثبت ۲۹۵۲ و شناسه ملی ۱۰۸6۱6۴۴۹۲6 

و کد اقتصادی ۴۱۱33۴۸۹6۷۹۴ و کد پستی ۴۱۸۸۸6۷۷۴۹
2- موضوع مزایده: عبارتس��ت از فروش س��ه گروه انواع سیم مسی 
و آلومینیوم وکابل اس��قاط موجود در انبار مرکزی ش��رکت فروش��نده به 
نشانی: رشت- کیلومتر ۱۰ جاده رشت- قزوین، ابتدای ورودی کنف کار 

به شرح لیست پیوست و به تفکیک گروه بندی 
تبصره یک: گروه اول و دوم مزایده )انواع سیم مسی- سیم آلومینیوم 
اسقاط( صرفاً به شرکت های تولیدکننده سیم و کابل و کارخانجات ذوب 
فلزات فروخته می شود. هیچ گونه نمایندگی شرکت های قابل پذیرش 

نمی باشد. 
تبصره دو: بهای س��یم مس��ی و آلومینیومی اس��قاط فروخته ش��ده به 
صورت فیش واریزی به حس��اب جاری تعرفه ش��ده فروش��نده دریافت 

خواهد گردید. 
3- محل خرید اسناد مزایده: از طریق مراجعه به سامانه تدارکات 
 http://www.setadiran.ir :الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی

4- قیم�ت خرید اس�ناد و ش�ماره حس�اب: مبل��غ ۵۰۰.۰۰۰ 
ریال)پانصد هزار ریال( از طریق س��امانه س��تاد و بصورت الکترونیکی 

قابل پرداخت می باشد.
5- ن��وع و مبل��غ تضمی��ن )فیش واریزی ی��ا ضمانت نامه بانکی معتبر( 
شرکت در مزایده جمعاً به مبلغ ۴.36۲.۰۰۰.۰۰۰ ریال براساس بند ۱۰ 

برگ شرایط مزایده می باشد.
6- مهل�ت ف�روش اس�ناد: از تاری��خ ۱3۹۹/۱۱/۰۴ لغایت تاریخ 

  ۱3۹۹/۱۱/۰۸
7- زم�ان بازدی�د انب�ار: هم��ه روزه س��اعت ۹ لغای��ت ۱3 از تاریخ  

۱3۹۹/۱۱/۰۴ لغای��ت ۱3۹۹/۱۱/۱۸ ب��ا هماهنگ��ی و معرفی نامه امور 
تدارکات و انبارها 

8- محل تحویل و مهلت پیش�نهاد قیمت: از طریق س��امانه 
ت��دارکات الکترونیک��ی دول��ت و حداکثر تا پایان وقت اداری روز  ش��نبه 

مورخ ۱3۹۹/۱۱/۱۸
 9- تاری�خ و م�کان بازگش�ایی پ�اکات مزایده: روز یکش��نبه 
مورخ ۱3۹۹/۱۱/۱۹ راس س��اعت ۸:3۰ صبح س��الن جلسات شماره سه 
شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان واقع در رشت- بلوار امام خمینی 
می باش��د. حضور ش��رکت کنندگان در مزایده با ارائه معرفی نامه کتبی 

بلامانع است. 
تبصره: پاکت »الف« شامل تضمین فرآیند ارجاع کار )شرکت در مزایده( 
علاوه بر بارگذاری در سامانه فوق می بایست به صورت فیزیکی حداکثر 
تا ساعت ۱۴:3۰ مورخ ۱3۹۹/۱۱/۱۸ تحویل امور تدارکات شرکت توزیع 

نیروی برق استان گیلان گردد. 
10- فروشنده در قبول یا رد هر یک یا تمام پیشنهادات شرکت کنندگان 

در مزایده مختار می باشد. 
11- شماره تلفن های تماس: 336۲۱۷۵۰- ۰۱3-336۰6۵۷۱ 

 ۰۱3-33663۰۰6
12-اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت کسب اطلاعات بیشتر و ثبت نام 

در سامانه مذکور ۰۲۱-۴۱۹3۴ ، ۰۲۱-۵۷۸۹۵۰۰۰
13- به پیشنهادات فاقد سپرده، سپرده مخدوش، سپرده کمتر از میزان 

مقرر، چک شخصی و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
14- به پیش��نهادات فاقد امضاء، مش��روط، مخدوش و پیشنهاداتی که 
بعد از انقضاء مدت مقرر در اس��ناد مزایده واصل می ش��ود ترتیب اثر داده 

نخواهد شد. 
15- هزینه چاپ آگهی در روزنامه بر عهده دستگاه مزایده گزار )شرکت 

توزیع نیروی برق استان گیلان( می باشد.
16- قیمت پیشنهادی خریداران می بایست بدون ارزش افزوده و مطابق 
جدول پیوست ابراز گردد و برنده مزایده مبلغ موضوع مزایده را می بایستی 
با احتساب ارزش افزوده به حساب فروشنده واریز نماید و در صورت انعقاد 

قرارداد ۱۰ درصد به عنوان تضمین انجام تعهدات نیز اخذ می گردد. 
س��ایر م��وارد و جزئی��ات مرب��وط به مزایده در برگ ش��رایط مربوطه قید 

گردیده است. 
آدرس اینترنتی:

                 http://www.gilanpdc.ir        http://tender.tavanir.org.ir 
  http://iets.mporg.ir

     INFO@GILANPDC.IR  : پست الکترونیکی 

شركت توزيع نيروی برق استان گيلان

ت اول  
نوب


